
PRINCIPALELE DIRECŢII DE ACTIVITATE 
ALE „ASTREI" BIHORENE IN PERIOADA INTERBELICA 

de 
LUCIA CORNEA 

Lucrarea de faţă se situează în continuarea 'l!lnor preocupări mai vechi, 
concretizate în publicarea datelor esenţiale despre activitatea despărţă
mintelor bihorene ale ASTREI în perioada interbelică1, datele şi conclu
ziile rezultate din acestea urmând a fi utilizate în studiul de faţă, menit 
a oferi o imagine de sinteză a principalelor direcţii de activitate promo
vate de ASTRA în Bihor în perioada dintre războaie, a politicii sale cul
turale în general, a locului pe care l-a ocupat între celelalte societăţi eul-
turale ale epocii. 

ORGANIZAREA „ASTREI" 

După perioada de inactivitate din timpul primului război mondial, 
ASTRA resimţea necesitatea unei acţiuni de reorganizare a despărţămin
telor existente şi de întemeiere a altora noi. 

În alte părţi ale Transilvaniei, numeroase despărţăminte îşi reluaseră 
activitatea deja în 1919. Pentru Bihor, acest lucru nu a fost posibil atunci 
datorită situaţiei politico-militare din zonă, înfăptuindu-se abia în anii 
1920-1921. 

Treptat, despărţămintele existente dinainte de 1918 şi-au reluat ac
tivitatea, după cum urmează: 

Despărţământul 

Beiuş 
Oradea 
Ceica 
Marghita 
Tinca 

Anul întemeierii 

1698 
1'900 
] 1910 
119}0 
1912 

I Prima reorganizare I 
1920 
1920 
.192,1 
182'0 
1192'1 

Alte reorganizări 

19'30 
1923 

19311, 1933 
1,928, 1936 

1926 

1n ce priveşte noile despărţăminte de plasă, întemeiate după 1919, 
situaţia lor se prezintă în felul următor: 

1 Lucia Cornea, Aspecte ale activităţii ASTREI bihorene în perioada interbe
lică. Activitatea despărţămintelor (1), în Crisia, Oradea, 1,991, p. 164-188; Ibidem 
(II), în Crisia, 1992, p. 21'1-200. 

10 - Crlsla, vol. XXIV. 
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Despărţământul 

Salonta 
Vaşcău 
Tileagd 
Săcuieni 
Aleşd 
Beliu 
Sălard 

Lucia Cornea 

Anul 
întemeilerii 

.1921 
19121 
,l.925 
·l!l.31 
1936 
rnr.n 
'1939 

Reorganizări 

1934 
1'9Jl 

19-38 
1937 

2 

Parcurgând în amănunt istoria întemeierii noilor despărţăminte de 
plasă, observăm că unele din acestea au luat fiinţă destul de repede şi-n
tr-o atmosferă de mare însufleţire, dar că aceasta n-a durat prea mult, 
fiind urmată de o rapidă cădere în inactivitate, ce a dus apoi la necesi
tatea unor reorganizări şi re-reorganizări. Lucrul acesta este valabil şi 
pentru despărţămintele vechi, existente dinainte de 1918. 

În alte situaţii, organizarea de noi despărţăminte s-a lăsat multă 
vreme aşteptată, amânându-se mereu, cu toate insistenţele de la centru2 • 

Unele despărţăminte au figurat ani de zile în statisticile centrale cu men
ţiunea „proiectat a se înfiinţa". Este cazul Aleşdului, al Săcuienilor etc. 

Sunt apoi cazuri în care întemeierea unor despărţăminte de plasă, 
deşi înregistrată de statistici şi documente, a fost în realitate pur for
mală, fără a fi urmată de o activitate cât de cât notabilă. Aceste despăr
ţăminte au fost înfiinţate practic mult mai târziu decât apar în docu
mente. 1n acest sens, se pot da câteva exemple caracteristice. Despărţă
mântul Vaşcău, de pildă, figura ca întemeiat din 1921, dar el n-a fiinţat 
practic decât începând din 1931. Tileagdul figura ca organizat din 1925, 
dar n-a susţinut niciodată vreo activitate prin forţe proprii. Practic, acest 
despărţământ era ca şi inexistent, lucru dovedit şi de nenumăratele in
sistenţe de-a lungul anilor din partea comitetului central şi a comitetu
lui despărţământului judeţean pentru „organizarea" lui. Despărţământul 
Aleşd, organizat formal în 1936, a funcţionat efectiv doar începând din 
1938. 

* 
* * 

După război, în paralel cu reorganizarea vechilor despărţăminte şi 
organizarea unora noi, s-a pus şi problema noii arondări a despărţămin
telor, care, pe cât posibil, trebuiau „să cadreze cu plasele administra
tive"3. 

1n mod firesc, cu ocazia rearondării, aria de cuprindere a despărţă
min telor mai vechi s-a redus mult. Cel mai afectat a fost, desigur, teri
toriul despărţământului Oradea, care, în urma orgamzarn de-a lungul 
anilor a celorlalte 11 despărţăminte de plasă, a ajuns să-şi reducă teri-

2 In anul 1925, de pildă, preşedintele V. Goldiş făcea un turneu de propagandă 
culturală în toate cele 23 de judeţe ale Transilvaniei, luând contact cu conducerea 
despărţămintelor pentru a determina o înviorare a activităţii acestora (Transilvania, 
1929, nr. 10-11, p. 746). 

3 Ibidem, 1920, nr. 1, p. 126. 
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toriul de la 175 de comune iniţial la cele circa 30 de comune ale plasei 
centrale. 

Un alt exemplu ni-l oferă despărţământul Tinca, care în 1912, la 
înfiinţare, cuprindea 59 de comune din patru cercuri electorale, pentru 
ca în 1921 aria sa să se reducă strict la cele 23 de comune ale plasei 
Tinca. 

într-o primă fază, despărţământul Beiuş cuprindea şi el 106 comune 
(62 din plasa Beiuş şi 44 din plasa Vaşcău), până când comunele plasei 
Vaşcău s-au despărţit în vederea formării unui nou despărţământ. 

Rearondarea despărţămintelor a creat uneori şi situaţii teritoriale 
neclare, cum a fost în cazul Salontei, desprins din vechiul despărţământ 
Tinca şi care solicita la un moment dat clarificări, întrucât pe teritoriul 
său se interfera şi acţiunea despărţămintelor Oradea şi Tinca4• 

După încheierea procesului de rearondare, situaţia teritorială a des
părţămintelor bihorene ale ASTREI se prezenta în felul următor, în or
dinea mărimii lor: Beiuş - 64 de comune şi sate, Marghita - 46, Aleşd 
- 44, Ceica şi Vaşcău - câte 42 de localităţi, Tileagd - 36, Beliu - 33, 
Oradea (plasa centrală) - 30, Sălard - 27, Tinca - 23, Salonta - 19 
şi Săcuieni - 14 localităţi. 

f 
* * 

În 1926 a intervenit o schimbare în structura organizatorică a AS
TREI - aşa-numita descentralizare, pusă în discuţie încă din 1924 de 
Vasile Goldiş şi aplicată efectiv de la jumătatea anului 1926. 

Până atunci, despărţămintele acţionaseră independent, menţinând le
gătura cu Sibiul în mod direct, nemijlocit. De timpuriu însă, în circulare 
ale ASTREI centrale, în felul cum aceasta coordona unele activităţi, se 
putea observa tendinţa de a lucra direct cu despărţăminte mari, regio
nale. Preşedintele Goldiş avansase o propunere de descentralizare a 
ASTREI încă din vara anului 19245• Condiţiile pentru o reorganizare te
ritorială stabilă au fost create apoi şi prin reforma administrativă din 1925. 

Descentralizarea s-a aplicat efectiv din 1926, când au fost create 
organele intermediare între centru şi despărţămintele de plasă - des
părţămintele centrale judeţene, gândite ca „nu numai să fie un organ de 
legătură între comitetul central şi despărţămintele de plasă, dar, mai 
ales, să colaboreze cu ele, ducând spirit nou în toate despărţămintele din 
cuprinsul judeţului"6 • 

Ca urmare, din 1926, despărţământul Oradea s-a transformat de fapt 
în despărţământul central judeţean Bihor, cu sediul la Oradea. în viziu:.. 
nea comitetului central, noile despărţăminte centrale judeţene trebuiau 
să se îngrijească „nu numai de compunerea unui plan unitar de acţiune, 
în conformitate cu împrejurările locale, pentru toate despărţămintele din 
judeţ, dar în locul prim să îngrijească şi de mijloacele financiare, tre
buincioase propagandei şi de distribuirea lor, cum şi de alte mijloace, 

4 Arhivele Statului Sibiu, Fond ASTRA despărţământul Salonta, 
nr. 33·71/19128. 

5 Transilvania, 1924, nr. 10-11, p. 485. 
6 Raportul general, în Transilvania, 1,927, nr. 10-H, p. 409. 

10• 
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fără de cari nu se poate face o propagandă culturală efectivă ... "7• în ce 
măsură, la nivelul judeţului Bihor, această viziune ideală s-a transfor
mat în realitate, se va vedea în următoarele capitole ale prezentului 
studiu. 

* 
* * 

în ce priveşte numărul real al membrilor ASTREI, acesta este, prac
tic, imposibil de cunoscut, neavând astăzi la dispoziţie decât statisticile 
publicate de revista Transilvania (care cuprind pe membrii cotizanţi), 
precum şi unele menţiuni accidentale în cuprinsul unor documente. Toate 
acestea ne pot oferi uneori amănunte interesante, dar nicidecum o ima
gine completă privind dimensiunea reală a activităţii ASTREI din punct 
de vedere al numărului şi categoriilor de persoane antrenate. 

Numărul maxim atins de membrii despărţămintelor, conform sta
tisticilor centrale ale ASTREI, se prezintă în felul următor: 

nespărţământul 

Ale,d 

Beiuş 
Beliu 
Ceica 
Marghita 
Oradea (pl. centrală) 
Salonta 
Săcuieni 
Sălard 

Tileagd 

Tinca 
Vaşcău 

Nr. maxim 
al membrilor 

nu există rapoarte de 
activitate 

53 
61 
48 
26 

201 
&1 

'3 
nu există rapoarte de 
activitate 

nu există rapoarte de 
activitate 

50 
09 

Anul în care 
s-a înregistrat 

:1924 
1937 
1923 
,1923 
11,904 
.1935 

în permanenţă 

11924 
:J.934 

Dintre cele patru categorii de membri ai ASTREI - fondatori, pe 
viaţă, activi şi ajutători - primele două se caracterizează prin constanţă, 
explicată şi printr-o serioasă implicare a membrilor lor. Comparativ, 
categoriile membrilor activi şi a celor ajutători prezintă o fluctuaţie foarte 
mare de-a lungul anilor. începând cu anul 1930 de altfel, membrii activi 
nici n-au mai fost consemnaţi în statisticile anuale publicate de revista 
Transilvania. Sursele arhivistice consultate demonstrează că aceste sta
tistici sunt incomplete şi nu pot fi luate în considerare fără a fi corobo
rate şi cu alte surse informaţionale. 

Persoanele implicate în activitatea ASTREI - organizatori sau sus
ţinători direcţi ai unor acţiuni concrete - erau în realitate mult mai 
numeroase decât o ilustrează statisticile. Exemplificăm cu două cazuri. 
Primul este acela al unui grup de 32 de învăţători înscrişi în ASTRA la 
Tinca în 1931, dar care nu se regăsesc nicăieri în statistici. Celălalt este 
cazul despărţământului Săcuieni, pentru care datele statistice publicate 
periodic de comitetul central arată o situaţie aproape dezastruoasă, în-

1 Ibidem, p. 416. 
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registrând doar 3 membri (unul fondator şi doi pe viaţă) pe întreaga pe
rioadă de existenţă a despărţământului. Ori, realitatea nu putea fi aceasta, 
din moment ce în cuprinsul acestui despărţământ s-a organizat activita
tea culturală, s-au ţinut adunări generale etc. Toate acestea presupuneau 
-existenţa unor persoane care să muncească sub deviza ASTREI, care să 
adune în jurul lor un public interesat. Modesta cifră de 3 o considerăm 
prin urmare absolut neconcludentă. 

În primii ani după Unire, ASTRA consemna încă în statistici pe 
membrii săi cu numele şi ocupaţia. Astfel, din statistica a doi ani con
:secutivi, 1920-1921, rezultă, în mare, categoriile sociale şi profesionale 
mai des întâlnite printre membrii ei. În anii următori s-a renunţat la 
această consemnare amănunţită, rămânându-ne în continuare doar docu
mentul de arhivă, cu amănunte oferite accidental, pentru a ne com
pleta imaginea componenţei socio-profesionale a membrilor ASTREI. 

Punând cap la cap informaţiile oferite de diferitele surse, constatăm 
că la nivelul întregului despărţământ judeţean, ponderea între membrii 
ASTREI ,o deţineau, aproape la egalitate, învăţătorii şi preoţii, urmaţi în
<leaproape de avocaţi, situaţie generală căreia i se adaugă, în planuri lo
cale şi alte categorii. Este cazul profesorilor de liceu, a căror pondere 
-era destul de însemnată în despărţămintele Beiuş şi Oradea (plasa cen
trală), al brigadierilor silvici şi pădurarilor, întâlniţi frecvent printre 
membrii ASTREI în plasele Tinca şi Ceica. Tot în despărţământul Tinca, 
-dar şi Beiuş, erau înregistraţi la un moment dat numeroşi ofiţeri şi sub
,ofiţeri, mai ales în primii ani după Unire, dar această participare masivă 
a fost doar temporară, datorată unui entuziasm de moment, prin atrage
rea la acţiunile ASTREI a cadrelor militare din garnizoanele respective. 
Au existat însă şi membri din alte categorii care, chiar dacă nu foarte 
numeroşi, au constituit prezenţe constante şi active: medici, funcţionari 
,de bancă, notari, comercianţi, studenţi. 

În afara persoanelor fizice, printre membri au figurat şi unele in
stituţii ca: Institutul de credit Bihoreana Oradea, Banca Comercială Ro
mână Oradea, Liceul „Emanuil Gojdu", Facultatea de drept din Oradea, 
Banca ,,,Drăgan ul" din Beiuş etc. 

Din Comitetul central al ASTREI, care se alegea pe o durată de cinci 
ani, au făcut parte bihorenii Aurel Lazăr şi Iacob Radu, aleşi în 19258, 

iar în anul 1930, anul morţii lui Aurel Lazăr, locul acestuia a fost luat de 
arhimandritul dr. Vasile Lăzărescu9• În 1925, fiecare membru al Comi
tetului central a trebuit să opteze pentru trei judeţe în care urma „să 
stăruie în interesul reorganizării Asociaţiunii pe ~ntreagă linia" prin luare 
de contact cu conducerile despărţămintelor şi a cercurilor culturale10• În 
această idee, Bihorul a fost încredinţat prepozitului capitular dr. Iacob 
Radu11 • 

Membrii bihoreni în diferitele secţii ale ASTREI centrale s-au re
crutat doar din despărţămintele Oradea şi Beiuş. Cei mai numeroşi au 
fost membrii secţiei şcolare, în număr egal (câte 10 membri corespon-

8 Ibidem, 1925, nr. 11-1'2, p. 535. 
9 Ibidem, 193•0, nr. 11-12, p. 34. 
10 Arhivele Statului Oradea, fond 35 - ASTRA despărţământul Bihor, inv. 94, 

<ios. 5, f. 16. 
11 Ibidem, dos. 6, f. 3. 
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denţi) din ambele despărţăminte. Amintim, dintre cei mai marcanţi, pe 
episcopul ortodox Roman Ciorogariu, profesorul Camil Sălă.gean, preotul 
Moise Popovici. 

Din secţiunea istorică au făcut parte patru persoane. Trei erau mem
bri corespondenţi: învăţătorul Nicolae Firu şi profesorul Damaschin Ioa
novici de la Oradea12 şi profesorul Constantin Pavel de la Beiuş. Membru 
activ era prepozitul Iacob Radu13• 

Urmau, în ordine, secţiile: tehnico-industrială (3 membri din Bihor), 
medicală (ulterior medicală biopolitică) - 2, literară-artistică (2), geo
grafico-etnografică (1), de ştiinţele naturii (1) şi secţia feminină biopoli
tică (1). 

Unele persoane erau membre ale mai multor secţii. Exemple în acest 
sens ne oferă profesorii beiuşeni Constantin Pavel, care era membru în 
trei secţii centrale (şcolară, istorică şi geografico-etnografică) şi Ioan Bu
şiţia, membru al secţiei şcolare şi al celei literar-artistice etc. 

* 
* * 

În măsura posibilităţilor, bihorenii au încercat să fie prezenţi la adu-
nările generale ale ASTREI, desfăşurate în diferite centre ale Transil
vaniei, ţinând cont, fireşte şi de posibilităţile de deplasare, dar şi de 
afinităţi personale. Aşa, de pildă, era de la sine înţeles ca Aurel Lazăr 
să fie prezent în fruntea unui grup de bihoreni în Aradul lui Vasile Goldiş 
cu prilejul adunării generale din 192414, cunoscut fiind că cei doi s-au 
cunoscut bine şi s-au apreciat reciproc, iar Vasile Goldiş se afla în acea 
perioadă la preşedinţia Asociaţiunii. 

Semnificativ ni se pare faptul că una dintre primele adunări gene
rale ale ASTREI, după unirea efectivă a întregului teritoriu al Transil
vaniei cu România, a avut loc la Oradea, în zilele de 17-18 octombrie 
192015• 

Adunările generale ale despărţământului judeţean se ţineau şi ele 
anual, în general la Oradea, dar şi în alte localităţi ale judeţului. Dintre 
adunările generale care s-au bucurat de un ecou mai puternic amintim 
pe cea de la Oradea din 1930, ţinută în sala Teatrului concomitent cu 
concursul de coruri1 6, cea de la Tinca din 1931, sau adunarea ţinută la 
Santău Mare în 19381î. 

* 
* * 

Conducerea despărţ,1mintelor se realiza, după cum se ştie, prin di
rectorii de despărţăminte - numiţi începând din 1925 preşedinţi de des
părţăminte18 şi prin comitetele de conducere. 

12 Transilvania, 1925, nr. 9-10, p. 507. 
13 Ibidem, 1920, nr. 5-.9, p. 661-662. 
14 Ibidem, 1924, nr. 12, p. 554. 
15 Descrierea amănunţită a evenimentului se regăseşte. în Luci'a Cornea, Adu

narea generală de la Oradea a ASTREI (17-18 octombrie 1920), în Analele Uni
versităţii din Oradea, Fascicola Istorie, 1991, p. 88-96. 

16 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 12, f. 55. 
17 Ibidem, dos. 2'8, f. 60. 
18 Transilvania, 1'925, nr. 11-12, p. 612. 
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Primul preşedinte al despărţământului central judeţean (care era în 
acelaşi timp şi preşedinte al despărţământului Oradea) a fost Aurel Lazăr 
{1923-1930), urmat de Teodor Neş (1930-1935) şi Teodor Popa (1935-
1940). Toţi trei s-au dovedit a fi adevăraţi catalizatori ai activităţii AS
TREI în întregul judeţ, acelaşi lucru putându-se afirma şi despre câţiva 
dintre conducătorii despărţămintelor de plasă, oameni a căror perioadă 
de „preşedinţie" corespunde cu lungi răstimpuri de revigorare a activi
tăţii despărţămintelor conduse. Printre pildele cele mai convingătoare se 
numără: profesorul Cornel Safta la Salonta (1934-1940), avocatul Iuliu 
Chiş IJ.a Marghita (1919-1923; 1928-1933), avocatul Aurel Pinţia 
(1919-1925) şi publicistul Aurel P. Bănuţ (1936-1939), ambii la Tinca, 
precum şi avocatul Petru Popovici la Vaşcău. 

La nivelul fiecărui despărţământ exista şi câte un comitet de con
ducere, alcătuit din: vicepreşedinte, secretar, casier, bibliotecar şi mem
bri. Comitetul de conducere al despărţământului central judeţean se su
prapunea de fapt comitetului despărţământului Oradea. Conform statu
telor, preşedinţii despărţămintelor de plase făceau parte de drept din 
comitetul despărţământului central judeţean19• De acest lucru nu s-a 
prea ţinut însă cont în realitate. Aceştia nici nu prea erau solicitaţi să 
participe la şedinţele de comitet de la Oradea, iar ei, la rândul 
lor, nu se grăbeau să uzeze de această prevedere statutară. 

* * 
ASTRA bihoreană n-a avut niciodată un sediu propriu, fiind găz

duită în localurile diferitelor instituţii. în 1927 şedinţele comitetului se 
ţineau în „sala mică" a Prefecturii20 . Din toamna anului 1931, ASTRA 
judeţeană s-a mutat în localul Casei Naţionale, primind o încăpere pen
tru a-şi ţine arhiva şi având dreptul să folosească sala de şedinţe a Casei 
Naţionale21 • 

Nu cunoaştem amănunte despre ambianţa care domnea la sediul AS
TREI, întrucât, cel puţin după ştiinţa noastră, nu s-au păstrat fotografii. 
Un singur amănunt ne-a parvenit în mod accidental. În 1937 erau amin
tite ca aşezate la loc de cinste în sediul ASTREI de la Casa Naţională 
,,portretele înrămate ale marilor figuri istorice mitropolit Şaguna şi me
cenate Gojdu" 22, donate de prof. univ. Gârbacea de la Academia Comer
•cială din Cluj. 

În 1940, sediul despărţământului central judeţean Bihor al ASTREI 
se afla din nou în clădirea Prefecturii, la camera nr. 3. 

ŢELURI ŞI ORIENTARI ÎN ACTIVITATEA CULTURALĂ 

Cercetătorul perioadei interbelice va sesiza, fără îndoială, la nivelul 
fiecărui despărţământ, o scurtă perioadă de dezorientare imediat după 
încheierea războiului şi realizarea Marii Uniri, până când Asociaţia şi-a 

19 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 16, f. '15. 
~0 Ibidem, dos. 8, f. 4. 
21 Arh. St. Oradea, fond 216 - Casa Naţională, inv. HO, dos. 26, f. GO. 
22 Ibidem, fond 35 - ASTRA despărţământul Bihor. inv. 94, dos. 24, f. 51. 
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reaşezat activitatea pe coordonate noi, corespunzătoare obiectivelor for
mulate pentru noua etapă de existenţă în care intra. 

Inainte de 1918 existase o unitate românească solidă în jurul ei, ca
nalizată spre menţinerea fiinţei naţionale şi realizarea unităţii tuturor 
românilor. ,,Vitregia vremii ne făcea să ne adunăm puterile şi să ne ma
nifestăm oa nişte fraţi iubitori - scrie unul din promotorii ASTREI -. 
deoarece era vorba de existenţa etnică a populaţiei româneşti din fosta 
Austro-V ngarie. "23 

După război însă, conducătorii ASTREI se întrebau: îşi mai păstrează 
Asociaţia rostul ei în noile împrejurări? Dincolo de faptul, de altfel ex
trem de important, că unul din vechile ei ţeluri - realizarea unirii tu
turor românilor - se transformase în realitate, atmosfera generală de 
după război nu mai era aceea de dinainte. Lucrul acesta este sesizabil şi 
general valabil de altfel pentru întreaga Europă. Criza morală şi princi
piile exagerat de materialiste ale societăţii postbelice erau din ce în ce 
mai des incriminate. Pe de altă parte, în Transilvania, după Unire, ASTRA 
îşi pierduse unicitatea. Apăreau acum noi şi noi societăţi culturale. Exis
tau acum licee, universităţi şi teatre româneşti, în care se făcea educaţie
şi cultură naţională; într-un cuvânt, ASTRA nu mai era singura instituţie 
care să promoveze, la un nivel cuprinzător, spiritualitatea românească. 

Primul moment în reorientarea programatică a ASTREI l-a constituit 
adunarea generală de la Oradea din octombrie 1920, nu atât prin noută
ţile pe care le-a adus, cât mai ales prin afirmaţia clară că Asociaţia era 
necesară, preşedintele Andrei Bârseanu exprimându-şi cu această ocazie 
convingerea ,, ... că vechea noastră asociaţie culturală îşi are şi acum 
rostul ei. "24 In conferinţa ţinută cu acelaşi prilej, Al. Lapedatu întreză
rea deja câteva din direcţiile viitoare de acţiune: ,,e nevoie de întărirea 
poziţiei materiale şi ridicarea nivelului cultural a ţărănimei ... şi de or
ganizarea cât mai temeinică şi mai grabnică, sub raport cultural, a ora
şelor."25 Sunt două afirmaţii care se vor transforma de-a lungul perioa
dei interbelice în obiective principale ale activităţii ASTREI. 

Relansând activitatea culturalizatoare generală, Comitetul Central 
a decis cu realism, în şedinţa sa din 3 februarie 1921, să-şi menţină pen
tru început programul propriu, tradiţional26 • 

Noile statute au fost aprobate în 11925 şi tot atunci sediul secţiilor 
ASTREI centrale s-a mutat de la Sibiu 'la Cluj. Noile statute înscriau ca 
scop principal al Asociaţiei după război „răspândirea culturii şi promo
varea pe toate tărâmurile a progresului poporului românesc, î,ndeosebi 
a ţărănimii"27 . 

Acestui program general i s-a adăugat, începând din a doua jumă-
tate a deceniului patru, într-un context internaţional din ce în ce mai 
nefavorabil, o atenţie specială acordată zonelor „primejduite" din punct 

23 Horia Petra-Petrescu, ,.Astra" de după răsboiu, în Transilvania, Banatul, 
Crişana., Maramureşul, Bucure.şti, Editura Cultura Naţională, 1929, p. 1323. 

24 Andrei Bârseanu, Cărările viitorului, în Transilvania, 1920, nr. 12, p. 962. 
25 Transilvania, 1:92-0, nr. 11, p. 909. 
26 Pamfil Matei, ,.Asoaiaţiunea Transilvană pentru Literatura Română şi Cul

tura Poporului Român" (ASTRA) şi rolul ei în cultura naţională (1861-1950), Edi
tura Dacia, Cluj-Napoca, 1986, p. 51. 

21 Transilvania, 1934, nr. I, p. 19. 
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de vedere etnic, din care făcea parte şi „graniţa de vest", această pro
blemă incluzând prin urmare şi Bihorul. 

Ceea ce putem afirma de la bun început este că, cu toate că ideea 
întăririi elementului românesc în mediul urban, prin cuprinderea mai 
temeinică a orăşanului în sfera acţiunii culturalizatoare a Asociaţiei, este 
adesea prezentă în gândirea conducătorilor ei, totuşi ASTRA, şi cea biho
reană nu face excepţie, s-a îndreptat şi în perioada interbelică cu precă
dere spre sat. 

* 
* * 

Atenţia prioritară acordată ţărănimii este evidentă în primul rând 
în sistematica propagandă culturală desfăşurată la sate. Viziunea ASTREI 
asupra scopului acestei propagande includea atât emanciparea economică, 
cât şi cea culturală şi morală a ţăranului. 

Orientarea prioritară spre ţărănime este explicabilă în primul rând 
prin ponderea majoritară a acesteia în raport cu întreaga masă a popu
laţiei româneşti din Transilvania. în al doilea rând, vechiul cult pentru 
ţărănime, aprecierea că aceasta formează temelia societăţii româneşti şi 
chezăşia prosperităţii viitoare a naţiunii se mai păstra încă şi în epoca 
interbelică în concepţia intelectualităţii ardelene. ,,Toţi intelectualii ro
mâni suntem de acord că temelia existenţei noastre naţionale şi rezervo
rul tuturor aspiraţiilor noastre de viitor ca neam, sunt şi astăzi numai 
ţăranii satelor noastre" - se scria într-o dare de seamă a comitetului 
despărţământului judeţean28 . 

Prin urmare, spre aceştia a continuat ASTRA să-şi ~ndrepte atenţia 
imediat după război. Preluând preşedinţia în 1924, V. Goldiş se confesa: 
„Fac mărturisirea de credinţă, declarând că socot ca principal obiectiv al 
acestei Asociaţiuni, satul românesc" 29• Aurel Lazăr sublinia de asemenea 
în :(_aţa comitetului despărţământului judeţean constituit în vara lui 1926 
că „partea principală din programul cultural al ASTREI are de ţintă 
crearea şi susţinerea unui contact viu între cărturarii şi ţăranii români"30• 

Că satul avea acută nevoie de culturalizare nu se mai îndoia nimeni. 
Exemplificăm cu o situaţie concretă. În 1933, deci relativ târziu după 
război, învăţătorul din satul Fânaţe făcea o anchetă între locuitori, con
statând că din totalul de 622, doar 198 erau ştiutori de carte, 48 ştiau 
să-şi scrie doar numele, restul fiind analfabeţi, în condiţiile în c.are în 
sat funcţiona o veche şcoală confesională. ,,Oamenii nu simt nevoia cărţii 
şi nici nu citesc - constata cu amărăciune învăţătorul. Abia am găsit, 
în afară de manualele şcolare, în şase familii cărţi de poveşti sau învă
ţătură pentru ei. La diferite gazete populare ... n-am găsit abonaţi de
cât şapte inşi. Un singur om am găsit care regulat în dumineci şi sărbă
tori citeşte pentru toţi cei ce-l ascultă, gazeta. "31 

Sondaje de opinie a lansat din când în când şi ASTRA pentru a cu
noaşte din interior cerinţele de cultură şi educaţie ale comunităţii ru-

28 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 14, f. 1. 
29 Transilvania, 1924, nr. 12, p. 549. 
30 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 7, f. 1. 
31 Gh. Moţiu - învăţător, Satul românesc în Bihor. O anchetă culturală, in 

Gazeta de Vest, 1933, nr. 859 (8 ian.), p. 5. 
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rale. Rezultatele însă au fost nesemnificative. Spre sfârşitul anului 1929 
de pildă, comitetul despărţământului judeţean lansase un chestionar pe
aceste probleme, ce e drept destinat spre a fi completat nu direct prin 
chestionarea locuitorilor, ci de către intelectualii satelor, pe baza cunoaş
terii situaţiei locale. Iniţiativa a eşuat, victimă a lansării sale într-un 
context impropriu, dar şi a lipsei de interes din partea intelectualităţii 
rurale: ,,Chestionarul s-a redactat, dar nu şi-a adus roadele. Pe de o parte 
e imposibil să aduni date exacte într-o după-amiază de Duminecă, în 
vreme ce ţăranii sunt la şezătoare literară. Pe de alta, intelectualul 
de la sate e mult prea înglodat în realitatea concretă a nevoilor lui zil
nice, încât să nu întâmpine cu răceală coala cu întrebări cari i se par 
prea teoretice (Ce să mai spunem atunci de ţăran?! - n.n.). încercarea 
de a strecura acest chestionar între preocupările învăţătorilor cu ocazia 
conferinţelor învăţătoreşti n-a dat rezultate palpabile."32 

Cu toate eşecurile de felul celui descris mai sus, s-a cristalizat totuşi 
treptat convingerea că doar cunoaşterea din interior a cerinţelor de cul
tură ale ţăranului şi pe acest fond cointeresarea forţelor intelectuale lo
cale sunt singurele modalităţi care ar conferi temeinicie eforturilor cul
turale ale Asociaţiei: ,,ASTRA nu se poate mulţămi an de an cu înre
gistrarea unei serii mai mult sau mai puţin bogate de conferinţe şi ma
nifestări intelectuale la sate şi pentru săteni, ci trebuie să organizeze şi 
să orienteze energiile de acolo prin aşezăminte culturale potrivite cu tre
buinţele locale şi hrănite cu energiile locale"33 - se conchide într-o 
dare de seamă a despărţământului bihorean. 

* * 
Chiar dacă era considerat cel mai important, satul n-a fost, totuşi, 

singurul teren de activitdte al ASTREI, în condiţiile în care populaţia 
românească a oraşelor creştea mereu. Această creştere a avut loc nu atât 
prin spor natural, cât mai ales prin absorbţie de populaţie rurală, fie prin 
şcolarizare, fie prin atracţia oferită de oraş ca potenţial ofertant de locuri 
de muncă. 

Destul de curând prin urmare şi-a făcut loc în concepţia conducerii 
ASTREI necesitatea cuprinderii în sfera ei educaţională a altor categorii 
decât ţăranii. 

Interesul faţă de meseriaşi, muncitori şi ucenici se datora şi orientării 
imprimate de preşedintele Vasile Goldiş, promotor al unor idei sociale 
şi politice democratice, acesta preconizând încă în 1924 înfiinţarea unei 
„secţii a muncitorimei industriale"34• Propunerea a şi fost avansată de 
Virgil Şotropa în vara aceluiaşi an în şedinţa plenară a secţiilor ştiinţi
fico-literare35. 

S-a cristalizat treptat convingerea că pătura muncitoare de la oraşe 
are nevoie în primul rând de educaţie naţională, educaţie care ar trebui 
să se extindă şi asupra „micilor slujbaşi". In 1929, deci la un deceniu 
de la Unire, în revista Transilvania se făcea o analiză lucidă şi pertinentă 

32 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 1!2, f. 94. 
33 Ibidem, f. 93. 
34 Pamfil Matei~ op. cit., p. 271. 
35 Ibidem, p. 293. 
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a nevoilor de ordin cultural românesc ale oraşului transilvan: ,, ... Micii 
funcţionari, meseriaşi, industriaşi - lumea muncitoare, trăieşte aproape 
într-o complectă izolare de preocupările românismului de azi ... Cât pri
veşte necesităţile lor de ordin sufletesc, şi le satisfac în mediul străin în 
care trăiesc şi rareori sunt atraşi de manifestările culturale sau artistice 
româneşti . . . În toate manifestările româneşti de la oraşe pătura cultă 
€Ste aceea care se vede acţionând şi astfel numai prin ea oraşele iau 
uneori înfăţişare românească ... Şi conferinţele, şi teatrul şi festivalurile 
din oraşele noastre sunt aproape numai pentru pătura cultă"36 . 

Pentru trezirea şi consolidarea conştiinţei naţionale a păturei mun
citoare, conducerea ASTREI vedea necesară alcătuirea şi îndeplinirea de 
programe culturale cu destinaţie specială, recunoscând în acelaşi timp 
că un program cultural-naţional de o asemenea anvergură depăşea 
scopurile imediate ale unei asociaţii culturale şi ar fi trebuit de fapt să 
intre în preocupările prioritare ale statului naţional. Ideea a fost reluată 
în deceniul al patrulea, de data aceasta cu referire la întreaga zonă li
mitrofă graniţei de vest a ţării. 

Problema raporturilor ASTREI cu muncitorimea a fost mult discu
tată cu prilejul Congresului cultural al Asociaţiei, desfăşurat la Sibiu în 
193037• V. Goldiş sublinia cu acea ocazie: ,,Culturalizarea muncitorimei 
jndustriale este una dintre cele mai de seamă probleme de stat", reco
mandând despărţămintelor centrale judeţene ,, ... să se apropie prin mij
loace culturale de această pătură socială românească, năzuind a o îngloba 
în solidaritatea naţională"38 . 

La nivelul despărţământului orădean, Aurel Lazăr împărtăşind aceleaşi 
concepţii cu prietenul său V. Goldiş, şi-a dat seama de necesitatea apro
pierii ,, ... de elementul de la oraş, expus atât de mult curentelor anti
patriotice, antisociale şi antireligioase"39• În acest sens, în anii 1923-1925, 
cel puţin pe teritoriul oraşului Oradea, s-au obţinut unele succese. ASTRA 
a avut aici în vedere şi intelectualitatea românească, atât ca realizatoare 
a programului său cultural, cât şi ca subiect al activităţii culturalizatoare. 
Despărţământul orădean a înfiinţat comisii care urmau să se ocupe fn 
amănunt şi în mod special de categoria intelectualilor şi de cea a mese
riaşilor, dar, dacă în final am trage linia şi am evalua rezultatul, am 
observa că în practică s-a realizat totuşi prea puţin. 

La sfârşitul anului 1936, profesorul Ion Breazu, secretarul ASTREI 
de la Cluj, înregistra cu bucurie succesele despărţământului bihorean (şco
lile ţărăneşti, conferinţele numeroase ţinute la Oradea), atrăgând însă 
din nou atenţia asupra muncitorimii: ,,Ne gândim însă dacă nu v-aţi pu
tea coborî şi mai jos, în straturile muncitoreşti, făcându-le şi acelora 
conferinţe, oferindu-le cărţi, încercând, în sfârşit, să-i salvaţi cumva din 
apele străine în care sunt ameninţaţi să se înece?"40• Dacă la nivelul ora
şului Oradea, preocuparea cuprinderii în sfera de activitate a ASTREI 
a populaţiei româneşti din mediul urban şi-a făcut loc periodic, la ni-

36 I. Turcu, Probleme nouă în preocupările „Astrei". in Transilvania, 1929, 
nr. 3, p. 176-177. 

37 Pamfil Matei, op. cit., p. 295. 
38 Transilvania, 11930, nr. 1-6, p. 370. 
39 Ibidem, 19124, nr. 10--H, p. 435. 
,o Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 21, f. 140. 

https://biblioteca-digitala.ro / https://mtariicrisurilor.ro



156 Lucia Cornea 1:? 

velul celorlalte două oraşe ale judeţului (Salonta şi Beiuşul) şi a centre
lor de plasă aceasta este aproape insesizabilă41 • 

Putem conchide aşadar că intelectualii, meseriaşii şi muncitorii, deşi 
n-au fost excluşi din sfera de acţiune a ASTREI, au rămas totuşi într-un 
con de umbră faţă de masiva atenţie acordată ţărănimii. De aceea nu 
sunt surprinzătoare unele situaţii când ASTREI i s-au adus învinuiri di
recte că s-a dezinteresat de meseriaşii români şi de clasa de mijloc ro
mânească de la oraş, ocupându-se aproape exclusiv de ţărănime. 

~ 
~ * 

In activitatea sa, ASTRA a respins atât confesionalismul, cât şi po
liticianismul. Neacceptarea confesionalismului, încă de la întemeierea 
Asociaţiunii (1861), era de notorietate şi unanim recunoscută. Politicia
nismul în schimb, considerat ca una din racilele societăţii interbelice, a 
împiedicat de multe ori bunul mers al activităţii sale. 

într-o circulară din 1931, adresată despărţământului judeţean, con
ducerea amintea faptul că din cauza unor persoane ,,,prea expuse politi
ceşte" din conducerile despărţămintelor, ,,activitatea ASTREI e stânje
nită, lasă de dorit, fiindcă manifestările ei sunt ocolite de potrivnicii per
sonali", motiv pentru care ar fi preferabil ca Asociaţia să recurgă la „per
soane cinstite, neutrale din punct de vedere politic, dar active într-alte 
domenii" 42• Este doar unul din exemplele care demonstrează că ASTRA 
prefera apolitismul. 

Această atitudine nu era însă foarte avantajoasă din toate punctele 
de vedere, unul din dezavantajele cele mai importante pe care le-a atras 
după sine fiind lipsa de sprijin material din partea oficialităţilor. Con
ştientă de acest lucru, conducerea despărţământului bihorean îl reproşa 
Prefecturii şi Primăriei într-un apel pentru fonduri din 1932: ,,Darnica 
mână a oficialităţilor faţă de alte instituţii şi persoane particulare s-a 
arătat sgârcită faţă de ASTRA pentru că aceasta a înţeles să fie inde
pendentă de oricine şi să activeze numai în funcţiune de idealul unităţii 
naţionale şi propă,şirii culturale a ţăranului român" 43• 

Desfiinţarea partidelor politice în 1938, cu toată lovitura dată socie
tăţii democratice, a avut pentru ASTRA cel puţin avantajul de a stinge 
un focar de dezbinare din lumea satului românesc. În primăvara anului 
1939, conducerea despărţământului judeţean considera climatul spiritual 
al satului bihorean ca favorabil acţiunii culturale: ,,Spectrul războiului 
pe de o parte, desfiinţarea partidelor politice pe de alta, au contribuit 
la lichidarea certurilor şi luptelor intestine care înveninau viaţa satelor"44 • 

... 
* • 

41 O întâlnim totuşi la Beliu, unde se arăta la un moment dat necesitatea 
,.înfiinţării unor cursuri pentru ucenici de meseriaşi şi comercianţi cari sunt în 
număr de aproximativ 25-30 şi lăsaţi fără nici o educaţie ... " (Ibidem, dos. 26, 
f. 43). 

42 Ibidem, d·os. 13, f. 6-6. 
43 Ibidem, dos. 16, f. 33. 
44 Ibidem, dos. 29, f. 330. 
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Incepând din primii ani ai deceniului al patrelea, pericolul revizuirii, 
în defavoarea României, a tratatelor de pace, a determinat şi ASTRA 
să-şi concerteze acţiunea cu a altor societăţi culturale româneşti, diri
jând-o spre o propagandă antirevizionistă activă. 

Avem la îndemână textul circularei pe care preşedintele dr. Iuliu 
Moldovan o adresa în acest sens despărţămintelor încă în aprilie 1933, 
stăruind ,, ... să se intensifice cultivarea simţului naţional, afirmându-se, 
cu orice prilej, că graniţele actuale ale scumpei noastre Patrii sunt cele 
fireşti şi nici o putere omenească nu le va mai putea modifica în defa
vorul neamului nostru românesc. Bineînţeles - se sublinia în continuare 
- dorim ca această propagandă antirevizionistă să fie făcută în sensul 
cel mai paşnic şi demn de instituţiunea noastră culturală" 45 • 

1n strânsă legătură cu intensificarea propagandei antirevizioniste, 
problema zonei limitrofe graniţei de vest, ca o problemă specială în atenţia 
ASTREI s-a conturat încă din anii 1923-192446, când poate fi 1ntâlnit 
deja în documente termenul de zonă culturală, în sensul de zonă în care 
ar fi necesară cu deosebire şi în mod intensiv o acţiune culturală ma
sivă axată pe resuscitarea valorilor naţionale. 

,,M-am convins - spunea Iuliu Moldovan, adresându-se preşedin
ţilor de despărţăminte din partea de vest a ţării - că situaţia de astăzi 
de la graniţa de vest se datoreşte unui lung şir de împrejurări istorice şi 
unei situaţii geografice de cari românii de aici niL sunt vinovaţi ... ". Re
zultatul era însă oricum descurajator şi se traducea prin „lipsa de con
ştiinţă românească la această margine a ţării"47 • 

Dându-şi seama că încercarea de a remedia această situaţie depă
şeşte posibilităţile şi competenţa unei simple asociaţii culturale, condu
cerea ASTREI şi-a fixat ca unul din principalele scopuri, începând de 
la jumătatea deceniului al patrulea, să ridice „problema românismului 
de pe frontieră la rangul unei probleme de stat, respectată şi sprijinită 
de toate guvernele şi instituţiunile. Ms 

Primul pas trebuia făcut în direcţia cunoaşterii cât mai exacte a si
tuaţiei populaţiei româneşti din această regiune. Oraşul Oradea a fost 
ales pentru a găzdui consfătuirile comune ale despărţămintelor intere
sate. La 19 iunie 1937, în sala Casei Naţionale s-au întâlnit reprezentanţii 
despărţămintelor din partea de vest a ţării, hotărând să cerceteze feno
menul şi să întocmească rapoarte detaliate privind „situaţia elementului 
românesc din acea regiune din toate punctele de vedere, adică: istoric, de
mografic, şcolar, bisericesc, cultural, economic, administrativ, al rezis
tenţei şi conştiinţei etnice, etc., în comparaţie cu neamurile conlocuitoare, 
de a cunoaşte îndeosebi lipsurile, care urmează să fie combătute şi de a 
alcătui în baza lor un program de muncă."49 

La 28 ianuarie 1938, rapoartele fiind deja întocmite, cei interesaţi 
s-au întâlnit din nou la Oradea, în aceeaşi sală, pentru a le discuta. Ală-

45 Ibidem, dos. 17, f. 63. 
46 Raportul general prezentat de comitetul central ... , în Transilvania, 1-924, 

nr. IG-11, p. 371. 
47 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 26, f. 6. 
48 Activitatea despărţămintelor, în Transilvania, 1937, nr. 4, p. 263. 
49 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 24, f. 54, 56. 
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turi de preşedintele ASTREI - dr. Iuliu Moldovan şi de secretarul aces
teia - profesorul Ion Breazu, mai erau prezenţi preşedinţii despărţămin
telor Maramureş, Satu-Mare, Sălaj şi Carei. Din partea gazdelor parti
cipau: dr. Teodor Popa - preşedintele despărţământului Bihor şi Veturia 
Candrea, Ştefan Mărcuş şi Iosif Sălăjeanu - membri în comitet; profe
sorul Gheorghe Vornicu - secretarul despărţământului judeţean, dr. I. 
Fluieraş - preşedintele despărţământului Beiuş şi preotul Andru din 
comuna Parhida50. S-a ajuns în mod unanim la concluzia necesităţii unui 
„studiu al realităţilor, făcut cu toată grija de cătră oameni cari le cunosc 
de aproape", pentru cunoaşterea lucrurilor în întreaga lor complexitate 
fiind necesare încă investigaţii. Dintre aspectele sugerate de studierea 
rapoartelor întocmite până atunci remarcăm: 

- întocmirea unei statistici despre limba vorbită de locuitorii din 
zona limitrofă frontierei 

- o statistică a evreilor, cea oficială din 1930 nefiind reală, nume
roşi evrei declarându-se atunci de alte naţionalităţi, mai ales maghiari 

- studierea problemei căsătoriilor mixte şi a situaţiei copiilor re
zultaţi din acestea 

- un studiu mai exact asupra „orientării naţionale" a şvabilor şi 
a evreilor din regiune, deşi se cunoştea că, în general, aceştia se orientau 
spre cultura maghiară 

- un studiu referitor la românii din Ungaria etc. 
Pe aceste probleme şi încă multe altele urmau să se trimită chestio

nare tuturor despărţămintelor în vederea completării lor „cu toată serio
zitatea şi obiectivitatea."51 Lucrurile păreau deci a fi intrat pe un făgaş 
bun, dar n-au mai apucat să fie duse la capăt. Cauzele nefinalizării le-am 
putea căuta, credem, în situaţia internaţională din ce în ce mai tulbure, 
care preocupa cu deosebire pe românii transilvăneni începând cu a doua 
jumătate a anului 1938, continuând cu mobilizările din 1939, iar pentru 
ASTRA în mod special în încadrarea ei în sistemul Serviciului Social, în
cepând din aprilie 1939, care a frustrat-o din acel moment în mare parte 
de iniţiativă proprie. 

fi< 

* * 
De-a lungul perioadei interbelice, în activitatea ASTREI bihorene 

s-au întrebuinţat câteva formule concrete specifice de acţiune culturală, 
caracteristice de altfel întregii Asociaţiuni transilvane. Unele sunt tra
diţionale, datând dinainte de 1918, altele sunt formule noi, iniţiate după 
Unire şi căutând să răspundă noii situaţii. 

Dintre vechile forme de acţiune culturală trebuie amintite cercurile 
culturale (denumite iniţial „agenturi") şi adiacentul lor - bibliotecile 
,,poporale". Inaugurarea bibliotecilor avea loc de obicei odată cu î-nfiin
ţarea cercurilor culturale şi era precedată de manifestări culturale de la 
care nu lipseau prelegerile populare pe diverse teme. 

50 Ibidem, dos. 26, f. 6-Jl0. 
51 I. B. [Ion Breazu], O nouă consfătuire privitoare la frontiera de Vest, in 

Transilvania, 1938, nr. 1, p. 60. 
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Conferinţele şi şezătorile culturale constituiau deci o altă formă, tra
diţională şi ea, a prezenţei ASTREI mai ales printre locuitorii satelor. 
Tematica era de ordin moral, patriotic şi economic, Asociaţia asigurân
du-şi de-a lungul anilor colaborarea preoţimii şi a corpului didactic. Au
rel Lazăr scria în 1924 în raportul despărţământului orădean că şezăto
rile culturale de la sate „au fost astfel organizate, ca prin ele să se deş
tepte interesul poporului faţă de carte, cultură, istorie, literatură şi artă 
naţională, să se trezească sentimentul iubirii de neam şi patrie, de şcoală 
românească şi biserică naţională ... "52 După 1926 au devenit prioritare 
programele noii secţii medicale biopolitice, pentru ca din deceniul al 
patrulea, aşa cum s-a văzut, accentul să se pună pe propaganda în aşa
numitele „zone periclitate", aceasta însemnând, pentru despărţământul 
bihorean, zona limitrofă frontierei. 

În anii '30 în Bihor, ca de altfel şi în Banat, puncte importante de 
gravitaţie pentru întreaga propagandă culturală prin conferinţe şi şeză
tori le-au constituit corurile şi fanfarele ţărăneşti, excelente stimulente 
pentru populaţia rurală pentru receptarea cu mai multă apetenţă a ac
ţiunii culturalizatoare a ASTREI. 

O altă formă de activitate, inclusă în programul de muncă al ASTREI 
bihorene începând din 1934, a reprezentat-o şcoala ţărănească. Aşa cum 
s-a practicat şi în celelalte despărţăminte, aceasta era concepută ca o 
şcoală pentru adulţi, destinată ţăranilor proprietari de pământ, menită 
să ofere acestora cunoştinţe practice de agricultură raţională, igienă şi 
sănătate, să facă educaţie morală şi naţională. 

După HJ30, este în general sesizabilă intenţia ASTREI bihorene de 
a-şi diversifica modalităţile de acţiune. Este vorba de editarea în 1932 
a publicaţiei proprii - Astra Bihariei, ca „organ de publicitate al despăr
ţământului, care să păstreze legătura cu intelectualii satelor"53, din pă
cate cu o existenţă scurtă şi de încercarea, nefinalizată, de a realiza un 
muzeu etnografic al Bihariei. 

Aplicarea, începând cu 1 aprilie 1939, a Legii Serviciului Social a 
atras după sine o nouă orânduire a activităţii culturale a ASTREI. For
mele tradiţionale de acţiune s-au estompat ori reorientat în favoarea vi
ziunii carliste cu privire la noua „eră de reconstrucţie şi ridicare a sa
telor"54. 

în cele ce urmează vom încerca să aprofundăm, pe rând, fiecare din 
principalele forme de activitate ale ASTREI bihorene. 

CERCURILE CULTURALE 

Punctele de sprijin - organizatoric şi cultural - ale ASTREI în 
satele judeţului le-au constituit agenturile, mici asociaţii culturale lo
cale, care au primit, începând cu anul 1925, numele de cercuri culturale. 
Asociaţia a căutat să ţină la zi situaţia lor, cerând, periodic, de la des
părţăminte, lista acestora. Aşa s-a procedat, de pildă, în 1921 şi 1925. 

52 Transilvania, -1924, nr. 10-11, p. 434. 
53 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 16, f. 51. 
5

• Ibidem, des. 29, f. 334. 
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Dăm mai jos situaţia statistică a cercurilor culturale existente în Bi
hor }n aceste două momente şi, în continuare, tabelul cu data întemeierii 
altor cercuri, după 1925: 

Cercuri 
Despărţă- culturale Cercuri culturale întemeiate după 1925 

mântul existente Total 

19.21 I 1925 rn2.5 / 19.21 I 1ool! / 19w I 1930 / rn31 / 1934 / rnJr- / 193a 

Aleşd 

~-
6 -'-1-1-1-'--l-l , __ ' 

Beiuş 4 4 3 1 I s ----f----. ,----------------
Beliu 

_'l _

1

_5 1----i---J _1 
Ceica 6 6 1 2 J 10 

--------·----------------
Marghirta a a 1 

1 

,, .10 

Oradea 

10 i 1 I 1-- 1 lJ 
(plasa 
centrală) -----1--.-----Salonta 3 1 I 4 

----------- '---- -------
Săcuieni 

-- 3 1 --1---- : --=--1-- : Sălard 

---l-·------1--Tileagd 4 I 4 

Tinca -3 - -I 2 I 1 - 1 1-,- l- ; 
Vaşcău 

----i---2-----,-1--2 

Tabelul prezintă o situaţie sintetică, mult simplificată, rezultat al 
cernerii atente a unei mase stufoase de documente de arhivă. Situaţia 
reală a fiecărui cerc cultural în parte este însă mult mai complicată, în 
condiţiile în care marea lor majoritate au avut o existenţă discontinuă. 
Dintre foarte numeroasele exemple în acest sens amintim cercul cultu
ral din Nojorid, înfiinţat şi re-înfiinţat în repetate rânduri, sau pe acela 
din Ucuriş, care s-a „constituit" nu mai puţin de patru ori. 

Fiecare cerc cultural avea un comitet de conducere, alcătuit - în 
formulă maximă - din: preşedinte, vicepreşedinte, secretar, casier, con
trolor, bibliotecar, econom şi membri. Nu întotdeauna găsim însă pre
zente toate aceste funcţii. Preşedinţi ai cercurilor culturale au fost în 
Bihor în covârşitoarea majoritate preoţii şi doar în câteva cazuri învă
ţătorii. 

Numărul membrilor înscrişi era în general de câteva zeci, variind 
de la caz la caz. Dăm două exemple. în timp ce în colonia Regele Fer
dinand (azi Cauaceu-Satu-Nou), aşezare pe-atonei recentă, cu gospodării 
abia înfiripate, s-au înscris }n cercul cultural în 1930 în total 22 de mem
bri55, la Ciuhoi, sat cu o intelectualitate deosebit de activă, cercul cultu
ral număra 45 de membri activi şi 19 membri ajutători56 . 

55 Ibidem, dos. 1'2, f. 17-18. 
56 Ibidem, f. 37--38, 41. 

https://biblioteca-digitala.ro / https://mtariicrisurilor.ro



17 Principalele direcţii de activitate ale „Astrei" 161 

Documentele de arhivă cercetate conţin în multe cazuri chiar listele 
persoanelor înscrise în cercurile culturale, oferindu-ne astfel un punct de 
plecare pentru cunoaşterea categoriilor socio-profesionale care activau în 
ASTRA la nivelul unui sat. Concluzia care se impune de la început este 
că ţăranii alcătuiau doar o foarte mică parte dintre membri. Baza o for
mau preoţii şi învăţătorii, dar şi alte categorii de intelectuali. Deosebit 
de utili s-au dovedit a fi elevii şi studenţii localnici, prezenţi în sat în 
timpul vacanţelor. Puterea lor de influenţă a fost remarcată şi folosită 
de conducerea despărţământului judeţean: ,,La organizarea cercurilor cul
turale colaborarea lor s-a dovedit preţioasă în două privinţe - se spune 
într-unul din rapoartele conducerii. - 1. Elevii universitari şi chiar cei 
de la şcoalele secundare sunt cei mai buni mijlocitori între părinţii şi ru
deniile lor din sat şi între ASTRA. Nimeni nu ne poate câştiga încrederea 
ţăranului pentru opera culturală a ASTREI cum o pot face ei. 2. După 
înfiinţarea cercurilor culturale, ei ne dau cea mai frumoasă contribuţie 
la organizarea de sărbători culturale"57• 

Marea majoritate a cercurilor culturale a fost întemeiată din initia
tiva despărţământului central judeţean, cu prilejul unor şezători cuitu
rale organizate duminica la sate. Au existat în acest sens adevărate „cam
panii", ale căror rezultate se reflectă şi în tabelul statistic înfăţişat mai 
sus (vezi anii 1927 şi 1930). Există chiar despărţăminte de plasă m care 
toate cercurile culturale constituite în perioada interbelică se datorau 
despărţământului central judeţean. Dintre acestea face parte, paradoxal, 
Beiuşul, dar şi Al~dul, Salonta, Tileagdol şi Vaşcăul. 

Aceasta nu înseamnă că n-au existat şi iniţiative locale. Intelectualii 
satelor erau în general dornici de a se constitui în astfel de cercuri cul
turale pentru a putea desfăşura sub egida ASTREI o activitate culturală 
organizată. Nu puţine au fost cazurile în care, de la elevi până la preoţi, 
localnicii preluau iniţiativa asociindu-se şi adresându-se apoi ASTREI 
pentru a deveni „filiale" ale acesteia. Aşa s-a întâmplat la Nojorid în 
192958 şi la Sfâmaş în 193059. O „asociaţie culturală şi sportivă" înfiin
ţată la Remeţi îşi manifesta în 1936 intenţia de a se afilia la ASTRA, 
transformându-se în cerc cultural60• Uneori, cercurile culturale îşi luau 
şi un nume, cel mai preferat fiind acela al lui Octavian Goga61 • 

Cercurile ar fi trebuit să aibă fiecare câte un sediu, în aşa-numitele 
case naţionale ce urmau a se construi la sate. In Bihor, astfel de „case 
naţionale" au fost însă foarte puţine. Ele erau amintite în 1926 la 
Săbolciu, Chişlaca şi Cheresig, deşi, în aceeaşi perioadă, Consilieratul 
agricol al judeţului Bihor repartizase terenuri în acest scop în 12 comune, 
în suprafaţă totală de 4 iugăre cadastrale şi 600 stânjeni2 63• La Nojorid, 
unde ASTRA deţinea un astfel de teren, se încerca în 1930 adunarea de 
fonduri pentru clădire64 . Construirea „caselor naţionale" mergea însă 

51 Ibidem, f. 94. 
58 Ibidem, dos. 10, f. 34-35. 
59 Ibidem, dos. 12, f. 23-24. 
oo Ibidem, dos. 211, f. 12'8. 
61 Este cazul cercurilor culturale din Ciuhoi şi din Calea Mare. 
62 Transilvania, 1927, nr. 1,0-11, p. 44.8. 
63 Ibidem, p. 640. 
64 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 12, f. 8. 

11 - Crlsla, vol. XXIV. 
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greu în general, din lipsă de mijloace băneşti, chiar dacă, în unele 
locuri sătenii au lucrat ei înşişi materialul de zidărie. Şi mai greu se 
desfăşurau lucrurile în aşa-numitele „colonii" - sate noi, create prin 
strămutarea şi împroprietărirea la câmpie a unor ţărani din zona de 
munte, aşezări încă sărace, în curs de formare65. Numărul caselor naţio
nale a rămas astfel nesemnificativ. 

în 1930, după mai bine de un deceniu de activitate în noile condiţii 
de după Unire, conducerea despărţământului judeţean îşi formase totuşi 
părerea că ,, ... unicul punct de reazim pentru o activitate rodnică la 
sate este cercul cultural sătesc"66, deşi, curând după aceea, s-a renunţat 
la ideea de a înfiinţa cu orice preţ cât mai multe cercuri culturale, 
acceptându-se, cu luciditate, constatarea că ele rămâneau, în general, 
sub aşteptările ţărănimii. Chestiunea s-a discutat în 1931 la adunarea 
generală judeţeană de la Tinca, unde s-a recunoscut ineficienţa activi
tăţii culturale desfăşurată sporadic şi fără mijloace. Sporadic, pentru că 
marea majoritate a cercurilor culturale n-au ajuns să desfăşoare o acti
vitate proprie şi concretă, ele rămânând doar să gărouiască şi să ajute 
organizarea unor şezători culturale trimise „de la centru". Pe de altă 
parte, ţăranii aşteptau mai mult de la aceste cercuri: ,,Ţăranii se conving 
- dacă stăruim a-i convinge - relativ foarte uşor să se înscrie şi să 
alcătuiască un cerc cultural, dar aşteaptă un folos perceput de la el, 
iar în sărăcia de azi, şi fără să avem întâi putinţa de a da ţăranilor la 
cerc, măcar lucruri plăcute pentru ochi şi urechi (aparate de proiecţiuni, 
cinematografe etc.) dacă nu un folos palpabil, ele rămân formă fără 
fond şi banalizează ideea . . . Câtă vreme nu putem îndeplini condiţiile 
menţionate, nu aşteptăm mare lucru de la ele"67 - constata conducerea 
despărţămân tului. 

Într-adevăr, putem conchide că însemnătatea reală a cercurilor cul
turale a fost mai mult de ordin moral, ele contând ca teritorii câştigate 
pentru ASTRA, asigurând receptivitatea locală faţă de acţiunile ei şi 
administrând bibliotecile. 

BIBLIOTECILE POPULARE 

Înfiinţarea „bibliotecilor populare" la sate, consecvent promovată 
de Asociaţiune, era strâns legată de existenţa cercurilor culturale, scopul 
fiind realizarea în timp a unei adevărate reţele. 

In general, aşa-zisele „biblioteci poporale" întemeiate de ASTRA 
constau din seturi de cărţi (în medie sub 100 de volume) aduse de 
activiştii ASTREI cu ocazia înfiinţării cercurilor culturale, sau cu pri
lejul unor şezători culturale, a unor turnee de conferinţe şi predate 
unui intelectual local (de regulă învăţătorul sau, uneori, preotul) care 
urma să asigure circulaţia lor între săteni. 

Ca şi în cazul cercurilor culturale, cercetătorul este şi în acest caz 
confruntat cu problema înfiinţării şi re-înfiinţării repetate a unor biblio-

65 Este cazul coloniei Regele Ferdinand, unde intenţia de a construi „casa 
naţională" nu s-a putut finaliza (Ibidem, f. 91). 

66 Ibidem, f. 94. 
1n Ibidem, dos. 14, f. î-8. 
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teci. De aceea, pentru obţinerea situaţiei statistice de mai JOS a fost 
necesară o foarte atentă coroborare a datelor oferite de diversele surse: 

Bi'blioteci Biblioteci întemeiate ulterior Despărţă- existente Total mântui 
1921 I 1924 1925 I 1926 I 1921 I 1929 I 1930 I 1934 I 1008 I 1939 

Aleşd ~ 1 l 7 
-------------------

Be.iuş 5 5 3 l 1 10 
-------------------Heliu 1 5 1 7 

-------------- -------Ceica 6 2 5 2 1 1 11 -------------------Marghita 8 1 1 3 3 6 
-------------------Oradea 

(plasa 
centrală) 11 1 2 1 15 

-------------------Salonta 3 3 1 7 ---------------------Sacuieni 1 1 -------------------Sălard 3 1 1 5 -------------- -------Tileagd 5 2 3 10 , __ ------ ------ -------Tinca 1~ 5 1 2 8 
---- -- ------

Vaşcău 5 1 (j 

înclinăm să credem că bibliotecile care apar în statisticile din 1921 
sunt tot vechile biblioteci dinainte de război, deoarece nu există nici o 
menţiune documentară că s-ar fi întemeiat altele noi în anii 1919-1920. 
Este vorba de 5 biblioteci în despărţământul Beiuş, 6 în despărţământul 
Ceica, 8 în despărţământul Marghita şi 14 în despărţământul Tinca. Ra
portul general din 1920 al ASTREI remarca, pentru întreaga Transilva
nie, scăderea simţitoare a numărului bibliotecilor în anii 1913-1919, ,,mai 
ales în acele comune care au intrat în zona operaţiunilor militare"68. Iată 
de ce, după 1921, cu unele excepţii, chestiunea bibliotecilor a fost reluată, 
practic, de la zero. 

Se observă că cel mai mare număr de biblioteci se înregistrează în 
anul 1924 (34), apoi în 1927 (21), fiecare din aceste date corespunzând 
unui moment anume din activitatea ASTREI, în primul caz fiind vorba 
de o perioadă de avânt care a urmat imediat după reorganizarea în 1923 
a despărţământului orădean, pentru ca în 1927 întemeierea de biblioteci 
să fie stimulată de o vastă activitate propagandistică prin conferinţe. 

Ca şi existenţa cercurilor culturale şi aceea a bibliotecilor populare 
s-a caracterizat prin discontinuitate. In 1930, conducerea despărţământu
lui judeţean se pronunţa împotriva înfiinţării „în mod pripit" de biblio
teci, conştientă că această metodă nu dă rezultate. ,,Ele se pierd pur 
şi simplu - continuă acelaşi document -, cum am avut ocazie să 

68 Raportul general al Comitetului Central, în Transilvania, •1920, nr. 5-9, 
p. 559. 
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constatăm la faţa locului, în sate unde procesele verbale arătau biblio
tecă înfiinţată în două rânduri şi tot nu este"69. Un exemplu pentru lipsa 
de continuitate în activitate îl constituie biblioteca din Spinuş, care a 
continuat să nu funcţioneze nici după a treia „înfiinţare 1110 • Un altul 
ni-l oferă satul Sântandrei, unde, la începutul anului 1930, preotul şi di
rectorul şcolii trimiteau o adresă despărţământului Oradea cerând sprijin 
„pentru formarea unei modeste biblioteci, care ar fi de mare folos în 
comună"71 • Toate acestea în condiţiile în care la Sântandrei fusese înfiin
ţată o bibliotecă a ASTREI încă din 1924. 

Adunarea generală de la Reghin a ASTREI din 1925 luase hotărârea 
ca în fiecare sat să se înfiinţeze câte o bibliotecă72• Existau despărţăminte 
ale ASTREI care ajunseseră la această situaţie încă înainte de 191873• 

Altele au îndeplinit acest deziderat în perioada dintre războaie. Despăr
ţământul Sibiu raporta în 1933, de pildă, că „sat fără bibliotecă nu mai 
există"74 • 

Bihorul n-a ajuns însă la asemenea performanţe, bibliotecile 
ASTREI depistate până la ora aceasta reprezentând doar circa un sfert 
din totalul comunelor şi satelor judeţului. Din punct de vedere terito
rial, observăm unele concentrări de biblioteci în jurul oraşelor Oradea 
şi Beiuş, în zona dintre Barcău şi Crişul Repede, apoi în apropierea 
Marghitei, aproximativ în zona Popeşti-Abram şi, în sfârşit, în câteva 
comune ale fostei plase Beliu. în acelaşi timp, valea Crişului Repede, 
cu excepţia câtorva comune, era relativ săracă în biblioteci, la fel şi 
Câmpia Salontei şi în general zonele muntoase ale judeţului şi cele care 
se situau în afara principalelor căi de comunicaţie. Există despărţăminte, 
ca, de pildă, Săcuieni, în care o singură bibliotecă figurează de-a lungul 
anilor în statistici75• 

înfiinţarea bibliotecilor se petrecea de regulă odată cu constituirea 
cercului cultural. Echipele de activişti ai ASTREI care se deplasau în 
sate, fie pentru a conferi formă organizată unui nou cerc cultural, fie 
doar cu ocazia susţinerii unor prelegeri populare sau a organizării unor 
şezători culturale, aduceau cu ei, în măsura stocurilor de care dispunea 
la ora aceea despărţământul, seturi de cărţi, de minimum 50 de volume, 
care constituiau aşa-numitele „începuturi de biblioteci" şi care rămâneau 
apoi în păstrarea comunei, în ideea că, treptat, numărul cărţilor va 
spori şi că se va face propaganda necesară pentru constituirea treptată 
a unui cerc cât mai larg de cititori din rândul sătenilor. 

În prima „campanie" de înfiinţare de biblioteci, cea din 1924, s-a 
remarcat însuşi episcopul greco-catolic Valeriu T. Frenţiu, căruia, la 
insistenţa sa, Comitetul central al ASTREI i-a pus la dispoziţie 50 de 

69 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 12, f. 93. 
70 Ibidem, f. 92--98. 
71 Ibidem, f. 3. 
72 Pamfil Matei, op. cit., p. 2·33. 
73 Ioan Seni, Aspecte din activitatea bibliotecilor în despărţământul Năsăud 

al Astrei, în Astra. 1861-1991. 130 de ani de la înfiinţare, edit. de Biblioteca 
,,Astra", Sibiu, 1·992, p. 131. 

74 Ion Mariş, Bibliotecile despărţământului judeţean Sibiu al Astrei. în Ibidc,m, 
p. 233. 

75 Este vorba de biblioteca din Diosig (Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 8, 
f. 6-7; dos. 9, f. 4). 
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seturi de biblioteci popu1are, pentru ca, profitând de prilejul vizitaţiu
nilor canonice în dieceză, să întemeieze în comunele respective şi biblio
teci ale ASTREI76. Mai târziu, în 1927 şi 1930, în acţiunea de întemeiere 
a bibliotecilor s-au remarcat cu precădere avocatul Teodor Popa, profe
sorul Teodor Neş, precum şi o entuziastă echipă de medici orădeni con
stituiţi în „ASTRA medicală", în frunte cu dr. Ioan Matei şi dr. Deme
triu Găldău, care au asigurat în perioadele amintite majoritatea depla
sărilor în comunele judeţului. 

Din documentele parcurse rezultă rolul covârşitor al despărţămân
tului orădean - mai târziu central judeţean - în înfiinţarea bibliote
cilor. Acesta decurgea atât din împrejurarea că seturile de cărţi se pri
meau centralizat, cât şi din faptul că despărţământul central judeţean 
a trebuit să suplinească periodic lipsa de activitate a unuia sau altuia 
dintre despărţămintele de plasă. Acesta a fost de altfel şi unul din moti
vele pentru care numărul cercurilor culturale şi implicit, al bibliotecilor 
populare din cuprinsul plasei centrale, cu tot potenţialul intelectual deo
sebit concentrat în despărţământul orădean, nu a fost câtuşi de puţin 
spectaculos. 

Caracteristică pentru raportul dintre iniţiativa centrală şi cea locală 
în întemeierea de biblioteci ni se pare situaţia din despărţământul Ceica, 
unde, din 11 biblioteci, doar una, cea din Tăşad, s-a întemeiat la insis
tenţele preotului locaF7, restul fiind întemeiate de despărţământul cen
tral judeţean. 

Sediul bibliotecilor „poporale" se afla, de regulă, în localul şcolii 
din sat, iar custozii cărţilor, deci bibliotecarii ASTREI, erau, în majo
ritatea covârşitoare a cazurilor, învăţătorii. De fapt şi indicaţiile din 
1925 ale Comitetului central îndemnau tot în această direcţie: ,,Până la 
împrejurări mai prielnice s-ar putea ca la constituirea cercului cultural 
al Asociaţiunii, învăţătorul să fie ales, prin bună înţelegere, bibliotecar 
al cercului cultural şi Biblioteca poporală a Asociaţiunii să se depună 
la şcoală, administrându-se însă, în tot cazul, separat". Cu toate acestea, 
de multe ori, la sate, distincţia între biblioteca ASTREI şi biblioteca 
şcolii primare nu era prea clară 78 • 

Succesul acţiunii cu cartea al ASTREI depindea deci aproape în 
exclusivitate de vocaţia, sau cel puţin de conştiinciozitatea învăţătorului 
custode. Biblioteca este „în măsură covârşitoare şi în funcţie de cărturarul 
care o mânuieşte" - se spunea într-o dare de seamă a despărţământului 
judeţean. 79 ASTRA centrală cerea în 1927 bibliotecarilor să devină ade
văraţi propagandişti, nu „simpli custozi ai cărţilor"80• Faptul că, prin 
vocaţia şi perseverenţa învăţătorului, cartea oferită de ASTRA putea 
dobândi o circulaţie reală printre săteni, îl dovedesc mai multe exemple: 
deşi cercul cultural s-a înfiinţat în Auşeu abia în 1924, încă din 1921 
învăţătorul Petre Cepleu cerea direct de la Sibiu cărţi pentru biblio-

76 Transilvania, 1923, nr. 8-9, p. 390. 
77 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 9, f. 51-62. 
7~ La Tărcaia, de pildă, în 1939, neavând bibliotecă proprie în localitate, ASTRA 

a donat şcolii primare d~ stat 97 de volume de cărţi (Ibidem, dos. 28, f. 52). 
79 Ibidem, dos. 14, f. 8. 
60 Pamfil Matei, op. cit., p. 233. 
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tecă81 ; la Ineu de Criş, cei doi învăţători au susţinut începând din 1924 
o bibliotecă activă şi bine organizată, al cărei fond de carte s-a completat 
în mai multe rânduri; învăţătorul din Ciumeghiu solicita în 1935 com
pletarea bibliotecii, cărţile existente fiind deja uzate82 etc. 

In ce priveşte provenienţa cărţilor care au intrat în componenţa 
bibliotecilor, principalele surse au fost două: cărţile puse la dispoziţie 
de centrala din Sibiu în primul rând, iar în al doilea rând donaţiile Casei 
Şcoalelor. 

Incă din 1920, ASTRA centrală se adresa despărţămintelor prin in
termediul revistei Transilvania: ,,Două mii de serii de biblioteci stau 
gata să fie distribuite în tot atâtea comune româneşti, care încă nu au 
biblioteci poporale"83• 

In martie 1925, ca urmare a cererii despărţământului orădean, Co
mitetul central a pus la dispoziţie 50 de „începuturi de biblioteci" (seturi 
pe câte 50 de broşuri şi cărţi), pentru a fi plasate în cercurile culturale 
ce urmau a se înfiinţa84 • Din acest stoc au fost înfiinţate majoritatea 
bibliotecilor din anii 1925-1926. 

Din 1927 se păstrează o adresă către administraţia Casei Şcoalelor 
din Bucureşti, prin care erau cerute „cărţi pentru înfiinţare de biblioteci 
poporale în satele din Bihor". Cererea a fost satisfăcută, deoarece într-o 
situaţie retrospectivă ulterioară erau amintite respectivele colete de câte 
70-72 volume prevăzute cu sigiliul Casei Şcoalelor, stoc din icare au 
fost întemeiate apoi bibliotecile din perioada 1928-193285• Pe parcursul 
anilor, ASTRA centrală a continuat să acorde sprijin pentru îmbogă
ţirea bibliotecilor, trimiţând, în 1934 - 64 de colete86, iar în 1938 -
71 de colete87 cu cărţi „pentru augmentarea bibliotecilor poporale" de 
pe cuprinsul despărţământului Bihor. Ca urmare, dacă în 1925 biblio
tecile se înfiinţau de regulă cu setul minim de 50 de cărţi, cele înteme
iate în anii 1934-1938 beneficiau de la început de cel puţin 100 de 
volume. 

Au existat, desigur şi donaţii mai mici de cărţi, din partea unor 
particulari sau din partea unor instituţii, precum şi unele oferte spo
radice, ca aceea din 1927 din partea ASTREI medicale orădene, care 
propunea despărţământului achiziţionarea a 25 de exemplare din cartea 
„Boalele infecţioase"88 . O tematică adecvată unei biblioteci săteşti avea 
în 1938 şi donaţia de 100 de cărţi din cele editate de ASTRA mara
mureşană89. 

In anii interbelici au existat în Bihor numeroase biblioteci mici, 
care au rămas doar la acel „început" de 50 de volume, dar în acelaşi 
timp unele biblioteci s-au dezvoltat, capabile să satisfacă gusturi şi 
preocupJri mai diverse. Aşa a fost ciblioteca din Beiuş, care număra 

81 Transilvania, 1921, nr. 5, p. 410. 
82 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 20. f. G. 
83 Transilvania, L92,0, nr. 5-9, p. 5.(i-1. 
84 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 5, f. l. 
85 Ibidem, dos. 17, f. 36-37. 
&s Ibidem, dos. 19, f. 85. 
87 Ibidem, dos. 2.6, f. 51. 
88 Ibidem, dos. 8, f. 9. 
89 A. Micu - Îngrijirea albinelor şi V. Golubenco - Creşterea vitelor (Ibidem, 

dos. 28, f. 47). 
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câteva sute de volume încă înainte de 1918. In cuprinsul plasei Vaşcău, 
cea mai importantă a fost biblioteca „centrală" a despărţământului, găz
duită în Casa Naţională, constituită în 1933 prin comasarea mai multor 
fonduri de carte provenite din surse diferite90. In 1936 această biblio
tecă număra 940 de volume donate în principal de: Casina Română din 
Vaşcău, Reuniunea culturală „Cele Trei Crişuri", Protopopiatul ortodox 
român Vaşcău, Centrul Cultural Vaşcău şi centrala ASTREI de la 
Sibiun1. Dintre bibliotecile ceva mai mici amintim biblioteca din Ineu 
de Criş, deja menţionată, cu circa 250 de volume şi pe cea din Hidişelu 
de Sus, care avea în jur de 150 de volume. 

Cărţile, atât cele care proveneau din Biblioteca Poporală a Asocia
ţiunii, cât şi cele primite de la Casa Şcoalelor, cuprindeau o tematică 

. variată, fiind scrise într-un limbaj popular atractiv, furnizând astfel 
populaţiei rurale cunoştinţe utile: de la practicarea unei agriculturi mo
derne, istorie şi cultură naţională, până la noţiuni de bază de igienă sau 
lămurirea rosturilor ASTREI. 

Din iniţiativă proprie sau răspunzând cu promptitudine unor soli
citări. ASTRA a contribuit cu cărţi la sporirea unor biblioteci din Oradea, 
care în mod obişnuit nu intrau în sfera sa de activitate. Astfel, în 1921 
ea a răspuns cererii de cărţi adresată de oraşul Oradea „pentru înfiinţarea 
unei biblioteci publice româneşti92 • In 1931 despărţământul judeţean 
dăruia şcolii ortodoxe de cantori un set de cărţi în semn de mulţumire 
pentru concursul dat de elevii ei la buna reuşită a şezătorilor culturale93• 

In 1933, la solicitare, ASTRA bihoreană a donat pentru biblioteca Casei 
Ostăşeşti a Regimentului de Instrucţie 12 Jandarmi, aflată în Cetate; 
un număr de 91 de cărţi94 • 

In sfârşit, în 1934, Asociaţiunea răspundea cererii de cărţi din partea 
,,Casei de Sfat şi Cetit" de pe lângă Banca populară Cooperativă a per
sonalului C.F.R., care funcţiona în clădirea gării Oradea95• 

In concluzie, între anii 1924-1940, bibliotecile ASTRA au ajuns să 
se constituie în elemente recunoscute ale peisajului cultural rural. înte
meierea lor a continuat o tradiţie mai veche, datând în Bihor de la 
începuturile veacului 20. Chiar dacă numărul bibliotecilor ce au func
ţionat în perioada interbelică nu a fost foarte mare comparativ cu alte 
despărţăminte regionale, chiar dacă unele din ele, plătind tribut forma
lismului, s-au pierdut pe parcurs, altele au fost totuşi căutate, apreciate 
şi utilizate, răspunzând, cel puţin parţial, dezideratelor culturale ale 
satului interbelic. 

90 Ibidem, dos. 18, f. 15. 
91 Ibidem, dos. '119, f. 26; Transilvania, 1936, nr. 4, p. 382. 
92 Transilvania, 19,21, nr. 5, p. 4!10. 
93 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 17, f. 38. 
94 Se păstrează lista acestora, foarte eterogenă, de la poveştile lui Andersen, 

cărţi despre Oceania şi literatlll'a de popularizare a lui I. Simionescu până la 
abecedar sau cartea de citire de clasa a II-a (Ibidem, f. 26-2î; dos. 18, f. 17). 

05 lb[dcm, dos. W, f. 106. 
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CONFERINŢE ŞI ŞEZATORI CULTURALE 

Propaganda prin conferinţe şi şezători culturale, întreruptă în timpul 
războiului, a reînceput odată cu reorganizarea despărţămintelor, redeve
nind treptat una din cele mai importante (poate chiar cea mai impor
tantă) manifestări culturale ale ASTREI. Este vorba de o activitate tra
diţională, verificată în timp, pe care s-a marşat în continuare până spre 
sf,îrşitul deceniului al patrulea. In concepţia conducerii despărţămân
tului judeţean, ,,ţinerea cât mai des de conferinţe şi şezători la sate" 
constituia „drumul bătătorit'" 6, care, dincolo de oricare alte idei şi inovaţii 
ce s-ar mai fi putut experimenta, trebuia urmat cu stăruinţă. 

Rolul primordial în organizarea conferinţelor şi şezătorilor a revenit 
despărţământului central judeţean, în câteva despărţăminte de plasă 
(Aleşd, Săcuieni, Sălard, Tileagd) chiar în exclusivitate. Despărţămintele 
mai puternice, cu tradiţie (Beiuş, Vaşcău, Ceica), şi-au organizat propriul 
program de conferinţe şe şezători. Pentru Beiuş era de aşteptat, dacă 
avem în vedere potenţialul intelectual remarcabil, comparativ cu alte 
centre de plasă. In paralel, a organizat şi despărţământul central şezători 
culturale în aceste despărţăminte, dar mai puţine şi concentrate în spe
cial în perioada dinaintea reorganizării. 

Ca peste tot, ASTRA bihoreană a practicat şi ea două forme de 
prelegeri, desemnate cu o terminologie aparte - ,,prelegerile poporale" 
pentru săteni şi „conferinţele", destinate în principal intelectualilor de 
la oraş. Cele două forme se deosebeau prin tematică, prin conţinut şi 
limbajul utilizat. 

O „echipă culturală" tipică pentru activitatea conferenţiară la sate 
era alcătuită în general dintr-un profesor, un medic, un avocat şi un 
preot, însoţiţi cel mai adesea de un grup de corişti. In 1926, de pildă, 
despărţământul judeţean organizase trei astfel de „echipe culturale", 
prezente în fiecare zi de duminică într-unul sau mai multe sate. 

Pentru a impulsiona şi a mări eficienţa propagandei prin conferinţe, 
s-au. încercat diferite metode organizatorice. Una dintre acestea a fost 
împărţirea despărţământului în sectoare şi încredinţarea fiecărui sector 
câte unui grup de persoane pentru a se ocupa în mod special07 . La un 
moment dat se considera că încercarea de a cuprinde în activitatea con
ferenţiară o arie cât mai largă avea ca efect scăderea, prin diluare, a 
eficienţei. In iulie 1926, preşedintele Aurel Lazăr propunea: ,,Conferen
ţiarii să nu se mai îndestulească cu ţinerea uneia sau mai multor con
ferinţe în intervale lungi, ci să rămână timp mai îndelungat, săptămâni 
întregi într-un acelaşi sat, cercetând în acest timp toate nevoile, lipsu
rile, bolile trupeşti şi sufleteşti de care sunt atinşi poate locuitorii acelui 
sat"98 . O viziune desigur ideală, dar greu de transpus în practică din 
numeroase motive. 

In colaborare cu ASTRA medicală, conducerea despărţământului 
bihorean a înfiinţat în 1931 „o echipă permanentă de studiu şi informa
ţie", având menirea de a aşeza activitatea conferenţiară „pe temelii de 

nG Ibidem, dos. 21, f. 107. 
~

7 Este cazul despărţământului Oradea în 1923. 
98 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 7, f. 1. 
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informaţie documentară". Echipa număra IO membri şi urma să se 
deplaseze în sate pentru a ţine prelegeri, dar în acelaşi timp şi „pentru 
a culege material de observaţie asupra ţinutului din punctul de vedere 
al specialităţii lor". Ea cuprindea doi medici şi alţi intelectuali capabili să 
ofere informaţii şi sfaturi în probleme de sănătate, agricultură, cooperaţie, 
etnografie, folclor. Exista chiar un conferenţiar „pentru studiul curen
telor distructive"99. 

"' 
* * 

ASTRA bihoreană a acţionat în perioada interbelică cu un grup 
numeros de propagandişti, ataşat programului Asociaţiei. Echipele de 
conferenţiari se constituiau în general pe bază de afinităţi şi se sudau 
în decursul numeroaselor deplasări comune desfăşurate în întregul judeţ. 

Conferenţiarii erau în majoritate profesori, avocaţi şi medici oră
deni, dintre care s-au remarcat cu deosebire: avocaţii Teodor Popa şi 
Aurel Lazăr, medicii Ioan Matei şi Demetriu Gâldău, profesorii Teodor 
Neş, Augustin Cosma şi Damaschin Ioanovici. Dintre clericii care s-au 
alăturat în numeroase ocazii echipelor de conferenţiari se detaşează 
îndeosebi două personalităţi - arhimandritul Andrei Magier, rectorul 
Academiei Teologice Ortodoxe din Oradea şi protopopul ortodox Ştefan 
Munteanu. 

Câţiva conferenţiari s-au evidenţiat şi în despărţămintele de plasă, 
acolo unde prelegerile erau asigurate pe plan local. La Beiuş este cazul 
profesorului Camil Selăgean şi al lui Grigore Riţiu. In despărţământul 
Vaşcău susţinătorii conferinţelor s-au recrutat în principal din rândul 
medicilor, învăţătorilor, avocaţilor, preoţilor şi al medicilor veterinari, 
evidenţiindu-se avocatul Petre Popoviciu, medicul Emil Pop, directorul 
de bancă Ioan Ovesea, învăţătorii Ioan Nica şi Gavril Mihuţia, avocatul 
Mihai Drăghici, preotul Vasile Sala şi medicul veterinar George Santău. 
In despărţământul Marghita, în centrul iniţiativei conferenţiare s-a aflat 
învăţătorul Demetru Cozma. In acest despărţământ întâlnim şi un per
sonaj mai puţin obişnuit pentru acea epocă - femeia conferenţiar100• 

Făcând o statistică în ce priveşte tematica prioritară abordată prin 
conferinţe şi şezători, constatăm că, dincolo de cea aniversară, aceasta 
era, atât în mediul urban, cât şi în cel rural, foarte diversă. In primul 
deceniu interbelic au primat mai ales temele cu caracter istorico-cultural 
naţional, dintre care cea mai uzitată se referea la însemnătatea şi sco
purile ASTREI. Alte teme din aceeaşi categorie erau: Originea poporului 
român; Povestea neamului; Legăturile istorico-culturale dintre Transil
vania şi ţara-mamă; Ştefan cel Mare; Mihai Viteazul. Observăm apoi că, 
de-a lungul anilor, s-a menţinut constant numărul mare al prelegerilor 
populare despre „rolul şcolii şi al cărţii pentru ridicarea ţărănimii", vi
zând influenţarea în sens pozitiv a atitudinii ţăranului faţă de şcoală 
faţă de citit, faţă de carte în general. ' 

99 Ibidem, dos. 14, f. 8. 
100 Este vorba de Clara Şandor la Chiri!biş şi Elena !arabic la Buduslău (Tran

silvania, 192'9, nr. l0-11, p. 797-~8). 
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ASTRA bihoreană s-a interesat de asemenea de problemele familiei, 
venindu-i în întâmpinare cu sfaturi cu caracter juridic101 , cu teme pri
vind activitatea femeii în gospodăria casnică şi creşterea copiilor. Nume
roase erau prelegerile care combăteau fenomenul concubinajului, având 
ca principală consecinţă naşterea de copii nelegitimi102• Atunci când se 
adresau femeii, prelegerile populare vizau mai ales conştientizarea rolu
lui mamei în naşterea unor copii sănătoşi. în creşterea şi educaţia lor. 

Problemele de educaţie igienico-medicală a populaţiei rurale au 
ocupat la un moment dat un loc privilegiat în preocupările ASTREI în 
întreaga Transilvanie. Bihorul n-a făcut excepţie. Prelegerile cu carac
ter medical, însoţite toate de „filme şi proiecţiuni corespunzătoare" se 
axau invariabil pe cele trei presante subiecte: tuberculoza, alcoolismul 
şi bolile venerice. în unele zone, insistenţa pe această tematică a fost şi 
mai pronunţată, ca, de pildă, în despărţământul Vaşcău, alcătuit din sate 
cu populaţia cea mai înapoiată din Bihor în privinţa cunoştinţelor igie
nico-sanitare. 

Urmau la rând temele cu caracter economic, în care se încadrau două 
categorii de prelegeri. In prima intrau cele menite să explice ţăranului 
noutăţile din domeniul legislativ, precum şi posibilităţile de a accede la 
o situaţie economică mai bună. Insemnătatea exproprierii (în 1921), expli
carea legii conversiunii103 şi lămuririle referitoare la sistemul cooperatist 
erau cele mai des întâlnite din această categorie. 1n al doilea rând, pre
legerile se refereau direct la preocupările concrete ale ţăranului -
agricultură, legumicultură, pomicultură şi creşterea vitelor104 . 

1n a doua jumătate a deceniului patru a devenit tot mai clară 
întâietatea acordată tematicii antirevizioniste. Această orientare este 
vizibilă în primul rând în cuprinsul oraşului Oradea, antrenând foarte 
numeroşi conferenţiari de marcă105• Tot auditoriului urban i se adresau 
şi conferinţele dezbătând pericolul bolşevismuh1i. 

* 
• * 

O atenţie aparte se cuvine să acordăm campaniei medicale, prin 
conferinţe şi cărţi, desfăşurată de ASTRA bihoreană începând din 1926. 
O campanie constantă şi perseverentă, determinată de starea precară a 
sănătăţii populaţiei rurale. Această campanie este comună tuturor des
părţămintelor judeţene şi a fost condusă de la nivel central de secţia 
medicală şi biopolitică, coordonată de profesorii universitari clujeni 

101 In cuprinsul despărţământului Aleşd s-a conferenţiat, de pildă, despre 
necesitatea şi modalitatea întocmirii unui testament. 

102 Această te,mă se întâlneşte îndeosebi în despărţă,mint.ele Aleşd, Ceica şi 
Oradea - plasa centrală. 

103 Legea pentru asanarea datoriilor agricole, adoptată la -19 aprilie '1~3'2. 
104 In raportul prezentat la adunarea generală a despărţământuluil Vaşcău, in 

1934, se motiva alegerea cu prioritate a temelor legate de practicarea in zonă a 
legumiculturii şi pomiculturii: .,Ne-am .nizuit să lămurim fofoasele ce Ie are un 
pomărit raţional in părţile noastre. Fiind grădinăritul la noi pe o treaptă cât se poate 
de inferioară şi într-o stare pr~mitivă, am căutat să dăm în special ţărancelor 
noastre îndrumări pentru cultivarea legumelor mai necesare" (Arh. St. Oradea, 
fond cit., dos. 19, f. 25). 

105 Vezi, de pildă, Ibidem, dos. 21,, f. 7-8; dos. 3,0, f. l,C}--11. 
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dr. Iuliu Haţeganu şi dr. Iuliu Moldovan, secţie considerată la scurtă 
vreme de la înfiinţare ca cea mai activă106 . În dezvoltarea teoriei biopo
litice, un rol important l-a deţinut mai ales I. Moldovan107• Scopul bio
politicii, în viziunea sa, era asigurarea condiţiilor pentru dezvoltarea 
sănătoasă a populaţiei, perspectiva fiind apărarea şi întărirea naţiunii 10s. 
El argumenta în felul următor necesitatea unei serioase ,pro
pagande pe probleme de sănătate publică: ,,Condiţiile igienice în cari 
trăieşte ţărănimea noastră, nu atât din lipsă de mijloace, cât din igno
rarea principiilor elementare ale unei vieţi sănătoase, fac să fie decimată 
de o serie de boli sociale, dintre cari cele mai frecvente sunt tuberculoza, 
sifilisul, alcoolismul, mortalitatea infantilă100 • 

Preluând iniţiativa secţiei centrale, medicii români din Oradea au 
întemeiat şi ei în 1926 o secţiune a ASTREI medicale, scopul acesteia 
fiind „să lumineze pe ţăranii din Bihor asupra boalelor molipsitoare mai 
răspândite". În anii 1926-1927, echipele de medici se deplasau şi con
ferenţiau săptămânal la ţară, acordând consultaţii, împărţind medica
mente şi transportând cărţi destinate bibliotecilor comunale. Pentru o 
imagine mai sugestivă a acestor eforturi, dăm cuvântul unuia dintre ani
matorii acestor echipe - doctorul D. Gâldău: ,,In fiecare duminică şi 
sărbătoare ... [medicii] merg din sat în sat vorbind sătenilor despre tu
berculoză, sifilis, malarie, alcoolism. Cuvântările aceste. . . sunt făcute 
pe înţelesul ţăranului nostru . . . Până acum s-au ţinut astfel de vorbiri 
în 150 de comune din Bihor. In multe locuri s-au căutat şi bolnavii şi 
unde erau friguri s-a împărţit chinină"110• 

Ca dotare, echipele de medici dispuneau de un a1:1tomobil propriu 
(o camionetă) şi de un aparat de proiecţie cinematografică, pentru a 
însoţi conferinţele cu filme adecvate111 • In 1929, la iniţiativa lui Teodor 
Neş, s-a cumpărat şi pentru despărţământul central un aparat de pro
iecţie cinematografică, care a devenit curând „un bun tovarăş" al con
ferentiarilor112. De unele dotări tehnice dispuneau şi despărţămintele 
de plasă. Cele mai vechi foloseau încă recuzita de dinainte de 1918, cum 
era de pildă Beiuşul, ce folosea un vechi „schiopticon" cu diapozitive113• 

Mai târziu, centrala de la Sibiu a trimis pentru despărţămintele de plasă 
bihorene câteva aparate de proiecţie cinematografică114 • 

Pentru scurtă vreme (1931-1932), despărţământul judeţean a bene
ficiat şi de un automobi1115 cedat de prefectură, cu care se efectuau în 

106 Transilvania, 1'927, nr. 10--11, p. 543. 
107 Pamfil Matei, op. cit., p. 271. 
108 Mai târziu, după desfiinţarea ASTREI, s-a făcut auzită acuzaţila nedreaptă 

că prin biopolitică s-ar fi intenţionat şi realizat eugenia rasistă (Elena Macavei, 
Asistenţa socială în preocupările ASTREI, în ASTRA. 1861--1991. 130 de ani de la 
înfiinţare, edit. de Biblioteca ,,Astra", Sibiu, 11992, p. 65). 

109 Dare de seamă despre activitatea secţiei medicale şi biopolitice a ASTREI; 
desfăşurată în cursul anului 1926, in Transilvania, 1927, nr. 4, p. 14(}. 

110 Medicii la sate, in Revista Satelor „Cele Trei Crişuri", 1,92,7, nr. 1, p. '15-16. 
m Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 7, f. 3, 6. 
112 Ibidem, dos. ,rn, f. 94. 
113 Transilvania, 191211, nr. 7-8, p. 651. 
114 Aparate marca Aviso I, însoţite de două seturi de diafilme (Arh. St. Ora

dea, fond cit., dos. 28, f. 74; dos. JO, f. 60). 
115 Autoturismul Buick model 1927, nr. serie rn.otor 27.6419, inmatdculat cu 

nr. 202 la chestura poliţiei Oradea. 
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zilele de duminică deplasările la sate116 . Această situaţie confortabilă s-a 
întrerupt însă brusc prin rechiziţionarea autoturismului de către armată117 • 

* 
* * 

Şezătorile culturale tipice sunt definite foarte exact de Aurel Lazăr 
drept „adunări poporale cu conferinţe, declamări şi cântări naţionale"118• 
Uneori, acestui tipar i se adăugau elemente noi, conferind un plus de 
atractivitate. In mod obişnuit, conferinţele erau însoţite de serbări 
şcolare şi de interpretarea unor piese corale. Era nevoie, prin· urmare, 
de recitatori şi de corişti. De regulă, şcolarii localnici, dar şi studenţii 
aflaţi în vacanţă, luau parte activă la programe. Cât despre corurile, 
uneori completate cu fanfare, care se produceau cu prilejul şezătorilor 
culturale, acestea veneau în general de la Oradea împreună cu confe
renţiarii, fiind, fie coruri şcolare (al elevilor Liceului „Emanuil Gojdu", 
al Şcolii normale unite etc.), fie coruri bisericeşti. De un real ajutor au 
fost, de asemenea, studenţii de la Facultatea de Drept şi de la Academia 
Teologică Ortodoxă din Oradea. 

De multe ori, echipele ASTREI cuprindeau şi preoţi, aparţinând celor 
două confesiuni româneşti. Ajunşi în sate duminica, la vremea liturghiei, 
aceştia rosteau adesea predica, iar corurile însoţitoare dădeau răspunsu
rile şi asigurau cântările. !n anii 1931-1933, o iniţiativă benefică, care 
a adus pentru o vreme un reviriment real în activitate, mai ales în cu
prinsul despărţămintelor Aleşd, Ceica şi Tinca, s-a dovedit a fi colabo
rarea cu secţiile locale ale asociaţiilor învăţătorilor (cercurile învăţăto
reşti) şi preoţilor119 • 

Mai târziu, în 1938, la iniţiativa Casei Naţionale, între aceasta şi 
despărţământul judeţean ASTRA s-a perfectat o înţelegere „în scopul de 
a coordona programul de activităţi al celor două asociaţii culturale 
naţionale120• 

Uneori, cu prilejul şezătorilor culturale se juca şi teatru, amator sau 
profesionist şi se rosteau „dialoguri populare", toate gustate din plin 
de către ţăranii spectatori. Există câteva exemple interesante. !n 1924, 
un grup de actori ai Teatrului Naţional au susţinut reprezentaţii în patru 
sate din împrejurimile Marghitei. Exemplul a fost molipsitor, ducând la 
întemeierea unei echipe de teatru ţărănesc în Chiraleu121 • In acelaşi an, 
învăţătorii Ioan Mangra şi Gavril Hoblea, împreună cu elevii Şcolii pri
mare din Ceica, făceau deliciul spectatorilor rurali în nu mai puţin de 
16 comune ale plăşii, susţinând reprezentaţii teatrale cu piesa Plugarul 
analfabet122• La Brusturi, în despărţământul Tileagd, ca prilejul uneia din 
şezători, s-a jucat, de către amatori, Piatra din casă de V. Alecsandri. O 
figură singulară făcea în anii 1930-1931 actorul D. Barcaroiu de la 

116 Ibidem, dos. 1:3, f. 12, 26. 
117 Ibidem, dos. 19, f. 1'0. 
118 Transilvania, 192,4, nr. l'C~-11, p. 433. 
119 In •1933, la Ceica, se luase chiar hotărârea „ca toate manifestările despăr

ţământului ASTRA să fie in legătură cu cercurile culturale învăţătoreşti şi preo
ţeşti" (Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 18, f. 19). 

120 Ibidem, dos. 26, f. Ul-1'12. 
121 Transilvania, 1924, nr. 10-1'1, p. 444. 
122 Ibidem, p. 423. 
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Teatrul de Vest din Oradea, însoţind echipele ASTREI şi asigurând suc
cesul multor şezători culturale în satele despărţământului Tinca123• 

Pe parcursul celor două decenii interbelice, activitatea prin confe
rinţe şi şezători a cunoscut câteva perioade de vârf, situate mai ales în 
intervalul 1925-1931. Perioadele active pot fi selectate în funcţie de 
situaţia concretă a fiecărui despărţământ. Există câteva, ca Salonta, 
Sălard şi Săcuieni, în care prezenţa ASTREI n-a fost deloc concludentă 
prin acest gen de activităţi. In schimb, altele, ca Beiuşul, Marghita şi 
Vaşcăul, s-au manifestat din plin prin coferinţe şi şezători. In perioada 
1935-1936 de pildă, despărţământul Vaşcău figura într-o situaţie sta
tistică cu 53 de conferinţe, situându-se în acel an pe primul loc între 
toate despărţămintele de plasă bihorene124 • 

In ce priveşte gradul de cuprindere a teritoriului judeţului în re
ţeaua conferenţiară, acesta s-a dovedit a fi inegal în diferitele zone. Erau 
preferate, din raţiuni uşor de înţeles, localităţile situate de-a lungul 
şoselei judeţene sau în imediata ei apropiere. Posibilităţile de mişcare 
ale echipelor de conferenţiari erau şi ele limitate de numeroşi factori: 
timp disponibil, mijloace de transport, număr de persoane implicate. 
Pentru a ne face o idee despre cât se putea realiza într-un an „bun", 
amintim anul 1926, în cursul căruia s-au ţinut 139 de conferinţe în 
42 de sate125• 

Există câteva despărţăminte care au beneficiat pe o suprafaţă relativ 
întinsă de propaganda prin conferinţe şi şezători culturale. Printre acestea 
se numără Ceica, Marghita, Aleşd şi Tinca. Din despărţământul Tinca, 
de pildă, doar cinci din satele aparţinătoare au rămas în afara acestei pro
pagande, ceea ce-l situează pe un loc fruntaş. Este tot atât de adevărat 
însă că plasa Tinca se situa relativ aproape de Oradea, având localităţi 
uşor accesibile, pe când în alte despărţăminte, ca Beliu sau Vaşcău, au 
rămas complet în afara propagandei prin conferinţe numeroase localităţi, 
din cele izolate, mai greu accesibile şi cu populaţie puţină126• In unele 
despărţăminte, reţeaua de acţiuni conferenţiare se prezintă ca foarte rare
fiată. In plasa Tileagd, spre exemplu, n-au fost cuprinse nici jumătate 
din comunele aparţinătoare. 

De o situaţie aparte a beneficiat, în mod firesc, oraşul Oradea, ca 
reşedinţă a forului coordonator şi ca centru cultural polarizând un .număr 
mare de intelectuali şi instituţii. In Oradea s-au manifestat în primul rând 
toţi conferenţiarii de marcă, adresându-se mai ales publicului intelectual, 
iar dintre cartierele oraşului, atenţia ASTREI s-a îndreptat spre cele 
cu populaţie mai compact românească: Velenţa, unde publicul se aduna 
în jurul parohiei ortodoxe şi zona Decebal-Ioşia, unde activitatea se con
centra în jurul şcolii primare din strada Decebal. 

Legată de Oradea, o situaţie paradoxală are plasa centrală. Apro
pierea de oraş ne-ar permite să anticipăm o densitate mult mai mare a 
activităţii conferenţiare faţă de restul judeţului. Realitatea. însă n:-a fost 
nicidecum aceasta. înafară de centura de sate din jurul Oradiei, asigu-

123 Arh. St. Oradea, fond. cit., dos. 14, f. 5-6. 
124 Transilvania, 1936, nr. 4, p. 470. 
125 Ibidem, 19.27, nr. 5--6, p. 221. 
126 Dăm câteva exemple: Nermiş, Pocluşa de Beliu şi Rogoz ln plasa Beliu; 

Broaşte, Chişcău şi Valea Neagră de Sus in plasa Vaşcău. 
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rată mai convingător cu conferinţe şi şezători, în rest nu s-a întîmplat 
nimic spectaculos, activitatea conferenţiară, comparativ cu celelalte plase, 
nedepăşind nivelul mediu. Cauza acestei situaţii trebuie căutată, credem, 
în consumul sporit de energie reclamat de suplinirea de la centru a 
activităţii stagnante sau, uneori, chiar inexistente, în numeroase des
părţămin te de plasă. 

Audienţa de care se bucurau conferinţele şi şezătorile culturale ale 
ASTREI este destul de greu de stabilit la ora aceasta. Ne putem baza 
doar pe supoziţii logice şi pe câteva menţiuni concrete care apar în 
documente. 

Din punct de vedere logic, apariţia în sat, în zi de duminică, a 
unei echipe de „domni" de la Oradea, sau din reşedinţa de plasă, însoţiţi 
de cor, fanfară, aparat de proiecţie cinematografică, pachete cu cărţi, 
trebuia să fie un eveniment care să stfirnească interesul şi curiozitatea 
ţăranilor. Cu atât mai mult dacă la program urmau să participe şi şco
larii din sat, instruiţi de învăţătorul lor. Duminica, zi în care, prin tra
diţie şi educaţie, ţăranul renunţa pentru o zi la munca sa istovitoare, 
îşi primenea şi îngrijea înfăţişarea şi se pregătea mental pentru a acorda 
mai multă atenţie decât în mod obişnuit culturii, spiritului, era deci logic 
destinată a fi o zi fastă pentru succesul acţiunilor ASTREI. 

In sprijinul acestor idei vin şi cele câteva menţiuni documentare 
concrete. Am ales un fragment sugestiv dintr-o dare de seamă din 1933 
a despărţământului Ceica, un despărţământ pe care-l cotăm printre cele 
fruntaşe la capitolul conferinţe şi şezători: ,,Am constatat că populaţia 
comunelor noastre este dornică să vadă şi să asculte diferite sfaturi, 
lucru ce făcea ca salele unde se ţineau adunările să fie pline de lume 
care varia între 150-300 persoane după numărul locuitorilor, iar la 
sfârşitul serbării rugându-ne să mergem cât mai des pe la dânşii să 
ne-asculte127• Intre 50-250 de persoane era evaluat numeric auditoriul 
rural şi în despărţământul Vaşcău în perioada foarte activă a anilor 
1935-1936128. 

Pentru mediul urban, avem o menţiune mai timpurie de la Oradea. 
La şezătorile culturale ţinute duminica la şcoala din strada Decebal, 
,,deja la a patra şezătoare sala s-a dovedit neîncăpătoare"129• 

La o bună receptare a seriilor de conferinţe ale ASTREI la Oradea 
şi Beiuş a contribuit şi prestaţia unor conferenţiari de calitate trimişi 
de centrala ASTREI de la Sibiu130, precum şi colaborarea rodnică, foarte 
evidentă timp de mai bine de un deceniu (1925-1936), cu asociaţia 
cadrelor universitare clujene cunoscută sub numele de Extensiunea 
Universitară. 

127 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. ;18, f. 19. 
128 Ibidem, dos. ·19, f. 25. 
129 Transilvania, 1e24, nr. ll0-11, p. 435. 
130 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 8, f. 12. Aşa au fost, de pildă, ilstoricul şi 

criticul Hterar Mihail Dragomirescu, profesorul Vasile Vâlcovici - rector al Poli
tehnicii timişorene, profesorul Silviu Dragomir de la Cluj, alături de care au răs
puns soli1citărilor directe ale despărţărnântului central judeţean scriitorul Ion 
Agârbiceanu, profesorul Gh. Rădulescu-Motro - preşedintele Academiei Române 
(dos. 26, f. 90), profesorul Onisifor Ghibu, profesorul Iuliu Haţeganu (Darea de 
&eamă despre activitatea secţiei medicale şi biopolitice ... , în Transilvania, 1.932, 
nr. 1.-8, p. 34) sau Octavian Goga (Arh. St. Oradea, fond oit., dos. 20, f. 25). 
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Colaborarea cu aceasta din urmă a început în 1925131 , prin oferta 
făcută de profesorii clujeni, receptată imediat de ASTRA bihoreană, 
din al _cărei răspuns de acceptare aflăm şi tematica generală în care 
era de dorit să se încadreze viitoarele conferinţe: ,,Subiectele acestor 
conferinţe, ţinându-se seamă de împrejurările culturale de la noi, ar 
fi mai bine să se ieie din domeniul literaturii şi al istoriei naţionale, 
din sociologie, artă şi economie naţională". 

De-a lungul anilor, au trecut prin Oradea, dar şi prin Beiuş, în 
calitate de conferenţiari ai Extensiunii, numeroşi reprezentanţi ai vieţii 
universitare clujene: G. Bogdan-Duică, Alexandru Borza, C. Daicoviciu 
etc. Din prima jumătate a deceniului patru a început să prevaleze 
tematica antirevizionistă. In preajma manifestării antirevizioniste din 
27 noiembrie 1932 de la Oradea, ASTRA solicita de la Extensicrnea 
Universitară, în completarea programului convenit, câteva conferinţe cu 
tematica adecvată 132. In 1934 se solicitau din nou conferinţe cu subiect 
„de antirevizionism ştiinţific", printre conferenţiarii preferaţi fiind Ion 
Lupaş şi Silviu Dragomir133• Alături de aceştia, un obişnuit al confe
rinţelor antirevizioniste a fost George Sofronie, care a rămas foarte legat 
de Oradea chiar după plecarea sa la Cluj, odată cu mutarea Facultăţii de 
Drept. G. Sofronie nu era, de altfel, singura personalitate manifestând 
nostalgii orădene. Lingvistul Emil Petrovici, anunţând într-o scrisoare 
că va conferenţia la Oradea, adăuga: ,,Ca fost bursier al Fundaţiei Nicolae 
Jiga, în internatul căreia am petrecut patru ani din copilăria mea 
(1913-1916), profit de această ocazie ca să revăd, după atâţia ani, capi
tala Bihorului"134• 

* 
* • 

Mare parte din energia conferenţiară utilizată de ASTRA se con
suma anual cu aniversările istorico-culturale. Dintre acestea, în special 
marcarea cu conştiinciozitate a aniversării annale a Marii Uniri a căzut 
în sarcina ASTREI, lucru de care aceasta s-a achitat de fiecare dată 
cu însufleţire, ia.r din 1926 cu prioritate faţă de celelalte asociaţii şi foruri 
culturale. Prin circulara 2 351/1926, comitetul central de la Sibiu se 
adresa tuturor despărţămintelor, comunicându-le că „a decretat ziua de 
1 Decembrie a fiecărui an de Zi a ASTREI, care să fie prăznuită cu sfin
ţenie în toate satele şi despărţămintele acesteia". Comemorarea urma 
să se realizeze „prin serviciu religios în biserici, conferinţe, şezători 
culturale-literare şi festivaluri artistice", pentru acest scop fiind necesară 
colaborarea cu forurile bisericeşti, şcolare, administrative şi militare135. 

Festivităţile aniversare de 1 Decembrie nu depăşeau tiparul obişnuit 
al şezătorilor culturale ale ASTREI (conferinţe, recitări, piese corale, 
dansuri populare), singura diferenţă fiind doar de anvergură. 1 Decem
brie se sărbăforea nu doar la Oradea, ci, aşa cum precizau încă din 1926 

131 Ibidem, dos. 16, f. 38. 
132 Ibidem. 
133 Ibidem, dos. 1.9, f. 89. 
134 Ibidem, dos. 30, f. 39-4-0. 
135 Ibidem, dos. 6, f. 9. 
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indicaţiile de la Sibiu şi în despărţămintele de plasă136 . O amploare deo
sebită s-a dat aniversării zilei de 1 Decembrie în 1938, când conferinţa 
aniversară, cu puternice accente antirevizioniste, a fost susţinută de 
Nicolae Iorga, iar despărţământul ASTREI, pe lângă programul obişnuit, 
a prezentat şi „un poem festiv al tuturor provinciilor care alcătuiesc 
astăzi România întregită" 137 . S-a dat citire tot atunci şi moţiunii antire
vizioniste întocmită pe plan central, la Sibiu şi difuzată în toate centrele 
urbane ale Transilvaniei138. 

ASTRA participa de regulă anual şi la aniversarea zilelor de 
24 Ianuarie şi 10 Mai, dar şi la marcarea altor momente istorice. Aşa 
au fost, de pildă, în 1921 - centenarul revoluţiei Iul Tudor Vladimirescu, 
în 1927 - semicentenarul războiului pentru independenţă139 , în anul 
următor - semicentenarul unirii Dobrogei cu patria mamă, iar în 1936 
o aniversare proprie - sărbătorirea a 75 de ani ide activitate a ASTREJ140. 

* 
* * 

Nu putem încheia capitolul conferinţe-şezători culturale fără a 
aminti participarea ASTREI bihorene la o manifestare culturală deose
bită, cu semnificaţii naţionale, poate cea mai grandioasă şezătoare cul
turală la care a participat Asociaţia în perioada interbelică. Este vorba 
de serbările înfrăţirii culturale desfâşurate la Bucureşti între 31 mai şi 
2 iunie 1924, organizate în cinstea ASTREI de societăţile culturale 
bucureştene. Pentru acest eveniment, fiecare despărţământ a trimis la 
Bucureşti câte doi delegaţi, de preferinţă ţărani (un bărbat şi o femeie), 
împreună cu directorul despărţământului141 . In final au participat aproape 
800 de români din Transilvania142. 

Programul a cuprins şi un „Poem muzical-etnografic" sau „Mara
murăşul, Crişana, Ardealul şi Bănatul în port, joc şi cântare", pregătit 
de Tiberiu Brediceanu şi reprezentat de trei ori pe scena Teatrului 
Naţinnal1 43 . 

În ce priveşte aportul bihorean la reuşita Poemului, trebuie amintit 
faptul că Ştefan Mărcuş figura printre regizori, soţia sa - Rita Mărcuş a 
interpretat cântece din Ardeal, iar între dansatori se aflau şi câteva 
perechi din satul Roşia144_ 

* * • 

136 A se vedea, de pildă, pentru Beiuş, Aniversarea Unirii Ardiealului, în 
Beiuşul, 19123, nr. 48, p. 2; La Tinca, în 1009, au participat „din toate comunele 
desoărţământului săteni, în număr de aproape 1-000 (Transilvania, 1929, nr. l0-11, 
p. 78'9). 

137 .A rh. St. Oradea, fond cit., dos. 26, f. 103. 
138 TIJidem, f. 121. 
139 Ibidem, dos. 8, f. 11. 
140 Vezi, pentru aceasta, de pildă, Sărbătorirea ASTREI, în Marghita, HJ36, 

nr. 21, p. 4. 
141 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 4, f. 6. 
142 Pamfil Matei, op. cit., p. 63. 
143 o fotografie de grup cu participanţii Ia Poem este reprodusă in revista 

Transilvania, 1,9,214, nr. 6, p. 21,7. 
144 Aceştia sunt consemnaţi chiar cu numele; Flăcăi: Gh. Dumea, Petru Us

vath, Rusalim Tirla, Nicolae Popoviciu, Petru Popoviciu. Fete: Eva Popa Stanciu, 
Eva Dumea n. Codoban, Ana Popoviciu, Ana Stanciu, Elena Tirla, Floare Căbău 
(Transilvania, 19214, nr. 6, p. 200--201). 
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în concluzie, putem spune că în întreaga perioadă interbelică, confe
rinţa şezătoarea culturală s-a practicat cu consecvenţă de către ASTRA 
bihoreană. Comparativ cu unele inovaţii şi forme de activitate apărute 
mai târziu (şcoli ţărăneşti, publicaţii etc.) în practica ASTREI, cele dintâi 
reprezintă permanenţa, tradiţia. ASTRA a fost, înainte de toate, o aso
ciaţie „conferenţiară". 

Pentru unele despărţăminte de plasă, ca Vaşcău, Marghita etc., 
conferinţele şi şezătorile culturale au devenit forme de activitate cu ade
vărat reprezentative. Beiuşul, de asemenea, pare la prima vedere frun
taş, dar dacă comparăm activitatea interbelică cu cea desfăşurată în 
cercul Beiuşului înainte de 1918, observăm totuşi că, în loc să se dezvolte, 
în condiţiile înlăturării opreliştilor puse odinioară de autorităţile dualiste, 
activitatea conferenţiară pare că n-a mai reuşit să se ridice la nivelul 
atins în anii 1910-1915. In alte despărţăminte de plasă, după cum am 
văzut, această activitate a fost de-a dreptul sporadică şi insuficientă, 
cu atât mai mult cu cât este vorba de zone (plasele Sălard, Săcuieni) în 
care propaganda culturală românească ar fi fost extrem de necesară. 

Se observă apoi faptul că propaganda prin conferinţe şi şezători 
avea, în general, un caracter de campanie, depinzând de oamenii care se 
aflau la un moment dat în fruntea despărţămintelor, de felul cum reuşeau 
aceştia să mobilizeze forţele intelectuale pe care le aveau la dispoziţie. 

Dacă nu s-a realizat mai mult prin conferinţe şi şezători, la aceasta 
a conlucrat lipsa de mijloace materiale, asociată uneori şi lipsei de 
interes şi de implicare din partea unui număr mai mare de intelectuali. 

ŞCOLI ŢARANEŞTI 

Problema şcolilor ţărăneşti organizate în cadrul despărţământului 
bihorean al ASTREI a făcut deja obiectul unui articol separat145, fiind 
tratată apoi în amănunt şi pe despărţăminte de plasă. Capitolul de faţă 
îşi propune prin urmare doar sistematizarea unor date deja cunoscute 
şi desprinderea unor concluzii. 

Şcolile ţărăneşti au dobândit prioritate în preocupările ASTREI 
începând cu cel de-al patrulea deceniu. Organizarea lor a corespuns unei 
necesităţi reale, pe care Asociaţia a sesizat-o de timpuriu: necesitatea 
creării unui cadru organizat pentru ca ţăranii să-şi însuşească sistematic 
unele cunoştinţe teoretice, să-şi dezvolte unele deprinderi practice, în 
vederea sporirii calităţii şi eficienţei muncii lor, în ultimă instanţă a 
ridicării nivelului lor de viaţă. 

In organizarea şcolilor ţărăneşti ale ASTREI sunt detectabile şi 
unele influenţe ale unor experienţe europene similare, dintre care se 
detaşează cunoscutul model danez. 

Necesitatea şcolilor ţărăneşti s-a făcut simţită imediat după pune
rea în aplicare a reformei agrare din 1921 în general şi în special în 
zonele mai vitregite din punct de vedere pedo-climatic, aşa cum era, de 
pildă, zona Beiuş-Vaşcău. 

145 Lucila Cornea, B. Ştefănescu, Şcolile ţărăneşti organizate de ASTRA biho
reană în perioada interbelică (1934-1940), în Crisia, XII, Oradea, 1982, p. 1.95-204. 

12 - Crlsla, vol XXIV. 
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„Ctitorul" şcolii ţărăneşti a ASTREI este considerat, după cum se 
ştie, V. Ilea, preşedintele despărţământului maramureşan, prin şcoala 
organizată în 1931 la Sighet. în decembrie 1933 ASTRA centrală hotăra 
generalizarea experienţei maramureşene, dând indicaţia înfiinţării de 
astfel de şcoli în toate despărţămintele. Această decizie a fost precedată 
de câteva consfătuiri ale conducerii ASTREI atât la nivel central (Cluj, 
18 noiembrie 1933), cât şi local (Oradea, 29 noiembrie 1933). în urma 
acestor consfătuiri, pentru Bihor au fost nominalizate câteva centre 
capabile să găzduiască astfel de şcoli: Oradea, Beiuş, Salonta şi chiar 
Diosig146• 

Primul curs de şcoală ţărănească organizat sub egida ASTREI în 
Bihor a avut loc la Salonta în februarie-martie 1934, curs organizat 
de despărţământul local pentru ţăranii din împrejurimi. După acest mo
del, despărţământul central vehicula ideea înfiinţării unei şcoli similare 
la Vaşcău în cursul anului 1934, rămasă însă doar la stadiul de 
intenţie147 . 

La Oradea, conducerea despărţământului s-a confruntat cu greutăţi în 
înfiinţarea şcolilor, în timp ce în alte despărţăminte, cum erau Clujul, 
Satu-Mare, Zalău etc., ele funcţionau deja cu succes de la începutul 
anului 1934. Neputinţa de a realiza şcoala ţărănească l-a determinat pe 
profesorul Teodor Neş chiar să demisioneze din funcţia de preşedinte al 
despărţămân tul ui judeţean. 

Prin strădania urmaşului său, avocatul Teodor Popa, prima şcoală 
de la Oradea s-a deschis în 1936, inaugurând o .serie ce a continuat, fără 
întrerupere, până în 1940. După datele cunoscute până la ora aceasta, în 
Bihor au funcţionat în perioada interbelică 24 de cursuri de şcoală 
ţărănească organizate sub egida ASTREI, după cum urmează: 

- cursuri pentru bărbaţi - total 18, din care 8 organizate de des
părţământul central şi 10 organizate de despărţămintele de plasă sau 
chiar de comune 

- cursuri pentru femei - total 6, din care 4 organizate de despăr
ţământul central şi 2 de despărţămintele de plasă. 

Detaliem în continuare aceste informaţii cu ajutorul câtorva tabele 
şi liste . 

. Participarea, pe plase, la cursurile pentru bărbaţi organizate de des
părţământul central judeţean: 

Nr. de participanţi la seriile şcolillor de la Oradea 

Plasa 

~ ~(Uct 
1940 1940 1007 rsun) Oradea Băile Felix 

. 1 3 5 6 7 2 

Aleşd ~I 1 ~j 
Beiuş______ 1

11 

__ 3_ ----i----- 1

1 

____ _ 
Beliu 2 3 .2 

146 P. Matei, op. cit., p. 279. 
147 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 19, f. 9. 
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1 2 3 4 5 6 7 

Ceica r4 7 - 3 ~-F.= Marghita 1 - - -
Oradea - pi. centr. J 10 9 9 

--· 
Salonta 2 - 1 2 2 

Săcuieni 2 1 - 1 ----
Sălard 2 3 fi ·l 2 --
Tileagd 4 8 4 - I 2; --
Tinca a 2 

I 
1 - I -

Vaşcău - 1 - •1 I .} 

Cursurile pentru bărbaţi organizate de plase şi comune au fost urmă
toarele: 

- 1934 - Salonta 
- 1935 - Salonta, Beiuş 

1936 - Salonta, Vaşcău 
1937 - Salonta, Vaşcău 

- 1938 - Tinca, Cefa 
- 1939 - Girişul Negru 
De cursurile pentru femei organizate de despărţământul central la 

Oradea au beneficiat: 
1936 - plasa Vaşcău 

- 1937 - plasa Vaşcău 
- 1938 - plasa Aleşd 
- 1940 - plasa Tileagd 
Cursurile pentru femei organizate de plase şi comune s-au desfăşurat 

în 1939 la Salonta (pentru femeile din Salonta-colonie) şi la Girişul Negru. 
Observăm şi din aceste date că anumite zone agricole au beneficiat 

mai mult de şcoala ţărănească. Pentru zona de câmpie-deal este vorba 
de triunghiul Oradea-Salonta-Tinca şi satele aferente, iar pentru zona 
montană de perimetrul Beiuş-Vaşcău, de asemenea cu satele din jur. 
Sunt zonele în care s-au organizat şi cele mai eficiente şcoli proprii de 
către despărţămintele de plasă. In aceste zone, prin eforturile concertate 
ale despărţămintelor de plasă, ale celui central şi chiar ale unor comune 
(Cefa, Girişul Negru), şcoala ţără.nească a ASTREI a ajuns o adevărată 
instituţie, cunoscută şi frecventată de ţărani. Plasa Salonta a înregistrat 
astfel 6 cursuri proprii şi 4 participări judeţene, plasa Vaşcău a orgat
nizat 2 cursuri proprii, participând şi la 3 serii de cursuri pentru bărbaţi 
la Oradea şi la 2 cursuri pentru femei, acestea din urmă special destinate. 

Ideea descentralizării şi înfiinţării de şcoli ţărăneşti şi în despărţă
mintele de plasă a fost de fapt o propunere a ASTREI bihorene, avansată 
în septembrie 1936 de Teodor Popa148, care s-a remarcat, imediat după 
venirea sa în fruntea despărţământului judeţean, tocmai prin perseve-

148 P. Matei, op. cit., p. 260. 

12• 
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renţa cu care timp de patru ani s-a ocupat· de problemele şcolii ţără
neşti. Se observă, de altfel, că, acolo unde conducătorii de despărţăminte 
erau partizani convinşi ai acestei idei, s-au realizat lucruri notabile. Au 
fost evidenţiate şi la vremea respectivă cursurile de la Vaşcău (1936, 
1937), organizate la iniţiativa şi prin efortul preşedintelui dr. Emil Pop, 
precum şi cursul de la Tinca (1938), organizat de scriitorul şi publicistul 
A P. Bănuţ. Profesorul Cornel Safta de la Salonta a obţinut şi recu
noaşterea oficială a eforturilor sale: foşti cursanţi ai şcolii ţărăneşti din 
plasa Salonta au fost premiaţi pentru produsele obţinute, de către Camera 
de Agricultură din Oradea şi chiar de InstitutuJ. de Cercetări Agro
nomice din Bucureşti. 

C. Safta este şi autorul unei iniţiative cu scopuri practice: deja din 
1934 elevii şcolilor ţărăneşti din Salonta erau constituiţi într-o Coope
rativă agricolă „ASTRA", având ca scop procurarea de unelte agricole 
pentru cursanţi149 . E1 şi-a expus în mai 1937, la ~onsfătuirea de la Cluj, 
experienţa sa în legătură cu Cooperativa ASTRA, recomandând această 
iniţiativă pentru generalizare150• 

Una din problemele importante ale acestui capitol este problema 
participanţilor la şcolile ţărăneşti. Aceasta a constituit o preocupare 
permanentă şi pentru iniţiatori, care vedeau în cursanţi pe viitorH pro
motori ai unor schimbări în lumea rurală. V. Ilea, dovedind o bună 
cunoaştere a mentalităţii ţărăneşti, îşi exprima speranţa în acest sens: 
„Rar se întâmplă ca să fie imitat exemplul dat de preot ori de învăţător 
în ce priveşte cutare înnoire introdusă în gospodărie, dar dacă înnoirea 
este iniţiativa unui ţăran, ea va prinde şi se va răspândi şi la ceilalţi" 151 • 

In ce priveşte pe cursanţii şcolilor ţărăneşti din Bihor, ei s-au recru
tat în general dintre ţăranii tineri, proprietari de pământ şi cu oarecare 
şcoală. S-a încercat în mai multe rânduri stabilirea unor baremuri de 
vârstă sau de suprafaţă a proprietăţii, dar ele n-au putut fi respectate. 
Şi de altfel nici nu erau esenţiale. Esenţial era ca participanţii să aibă 
independenţă materială şi reputaţia de buni gospodari. In felul acesta,, 
ei dispuneau de condiţiile materiale necesare aplicării pe cont propriu a 
celor învăţate, iar în al doilea rând, având reputaţia de oameni harnici 
şi gospodari, puteau constitui un exemplu şi pentru ceilalţi săteni. 

S-a insistat apoi pe avantajele participării la cursuri a mai multor 
ţărani din acelaşi sat152 : posibilitatea de a se sfătui între ei despre cele 
învăţate şi probabilitatea mai mare ca, împreună, să îndrăznească mai 
mult să înfrunte mentalitatea conservatoare a satului prin punerea în 
aplicare a unor lucruri noi, care ar fi venit eventual în contradicţie cu 
vechile cutume şi tradiţii. 

149 Această cooperativă a achi2Jiţionat cinci maşini de semănat cereale, două 
prăşitoare pentru porumb şi o batoză, care erau folosiite pe rând de membrii ei 
în schimbul unei modeste taxe/zi de lucru (P. Mat:ei, op. cit., p. 281). 

15° Consfătuirea delegaţilor secţiilor şi despărţămintelor ASTREI, în Transil
vania, 1937, nr. 3, p. 2'05. 

151 Dr. V. Ilea, Şcoala ţărănească, în Transilvania, 19·34, nr. 1, p. 22. 
152 Lucrul acesta s-a realizat, de pildă, în cuprinsul despărţământului Oradea 

- plasa centrală, este adevărat şi datoriltă relativei uşurinţe a recrutării cursanţilor 
din această zonă. 
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Unii ţărani au audiat cursurile acestor şcoli în doi sau chiar trei 
ani consecutivi153• Această continuitate, remarcau organizatorii, denota 
încrederea lor în instituţia şcolii ţărăneşti a ASTREI. Este remarcabil 
apoi interesul despărţământului Salonta pentru ţăranii strămutaţi, prin 
împroprietărire, din zona de munte în cea de câmpie, nevoiţi a se adapta 
în scurt timp unor condiţii noi de viaţă şi de muncă. Este vorba de locui
torii din Salonta-colonie şi colonia Regina Maria, pentru care s-au orga
nizat cursuri speciale15l. 1n 1939 s-a organizat şi un curs pentru femeile 
din Salonta-colonie. 

Şcoala ţărănească pentru femei era, de altfel, o idee a cărei mate
rializare a aparţinut în premieră despărţământului Bihor începând din 
1936, deşi înfiinţarea unor şcoli ţărăneşti pentru femei se sugerase încă 
de la adunarea generală de la Târgu-Mureş din 1934155• Este vorba, aşa 
cum am arătat mai sus, de un total de 6 cursuri, dintre care 4 organizate 
de despărţământul central judeţean cu destinaţie specială pentru femeile 
din plasele Vaşcău, Aleşd şi Tileagd. 

Recrutarea elevelor cu precădere din satele plasei Vaşcău pentru 
primele două ediţii (1936, 1937) ale şcolii pentru femei se motiva prin 
sărăcia şi înapoierea culturală a populaţiei din această zonă. Raportul de 
activitate al despărţământului judeţean din 1937 sublinia că s-a ajuns 
,, .... la frumosul rezultat că astăzi nu este comună în plasa Vaşcău, care 
să nu fi fost reprezentată barem printr-o cursistă la şcoala aceasta pentru 
femei ... "156_ 

Principalii colaboratori ai ASTREI la organizarea şcolilor ţărăneşti au 
fost Camera de Agricultură şi Reuniunea Femeilor Române din Oradea157, 

serviciul medical veterinar al judeţului şi Consilieratului Agricol. 
Cursurile erau asigurate de ingineri agronomi, medici (veterinari şi 
umani), avocaţi, profesori, contabili etc. 

Treptat, s-a cristalizat o programă potrivită scopurilor acestei şcoli, 
în care predominau cursurile din domeniile agricole de bază: cultura 
plantelor de câmp, viticultură, pomicultură, zootehnie şi medicină vete
rinară, apicultură. In cazul şcolilor pentru femei, programa era parţial 
modificată, insistându-se pe legumicultură, avicultură, meşteşuguri şi 
ocupaţii casnice. întrucât şcolile ţărăneşti vizau şi ridicarea nivelului de 
cultură generală a ţăranilor şi educaţia lor civică, un număr de ore era 
afectat şi unor lecţii de drept şi contabilitate agricolă, medicină umană, 
istorie, geografie şi chiar aritmetică şi religie. Programa era diferenţiată 
şi pe zone, în funcţie de specificul geografic şi de tradiţiile locale. în 
despărţământul Beiuş, de pildă, se predau şi lecţii de silvicultură şi de 
cunoaşterea şi valorificarea plantelor medicinale. 

In concluzie, deşi a demarat cu oarecare greutate, şcoala ţărănească, 
ca modalitate de completare a formelor tradiţionale de activitate, a fost 

153 In despărţămintele Oradea - plasa centrală şi Salonta. 
154 O altă zonă cu ţărani strămutaţi se afla în plasa Sălard, de unde s-a şi 

înregistrat o participare perseverentă la cursurile de la Oradea. 
155 P. Matei, op. cit., p. 280. 
156 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 24, f. 69-70. 
157 O menţiune specială pentru preşedinta acesteia, profesoara Veturia Can

drea, care s-a implicat, cu multă însufleţire şi bune rezultate, în organizarea cursu
rilor pentru femei. 
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imediat îmbrăţişată şi privită de despărţământul bihorean cu multă 
seriozitate, dovadă cele 24 de cursuri organizate în perioada 1934-1940. 

Unele cursuri au fost de foarte bun nivel, apreciate şi pe plan cen
tral158. Există semnale chiar despre audienţa de care s-au bucurat în 
rândul ţăranilor, a femeilor chiar159• O menţiune absolut specială se im
pune pentru despărţământul Salonta, implicat cel mai de timpuriu şi cu 
toată energia în mişcarea şcolilor ţărăneşti. 

MIŞCAREA CORALA 

Despre formaţiunile corale însoţitoare şi auxiliare ale ASTREI în 
propaganda sa prin conferinţe şi şezători s-a amintit la capitolul respec
tiv. Existenţa acelor coruri şi prestigiul pe care-l atinseseră nu se dato
resc însă Asociaţiei. Meritele acesteia trebuie căutate în schimb în or
ganizarea şi stimularea reţelei de coruri săteşti. 

La nivelul întregii Transilvanii ASTRA a promovat în general acti
vitatea artistică, lucru observabil mai ales durii 1930 şi cu precădere în 
anumite despărţăminte ca Braşov, Maramureş, Sibiu, Reghin, Făgă
raş etc. 160• 

In cadrul general al activităţii artistice, corurile şi fanfarele s-au ma
nifestat cu precădere în Bihor şi Banat, influenţa lor în aceste zone fiind 
remarcată şi de ASTRA centrală, care recomanda şi pentru alte despăr
ţăminte, după exemplul bihorean şi bănăţean, stimularea mişcării corale, 
ca având capacitatea de a polariza întreaga activitate culturală: ,,Cine va 
vrea, deci, să aibă succese şi mai vădite în propaganda sa de misionar cul
tural pe sate, va face bine să se îngrijească de înfiinţarea unui cor sau 
a unei fanfare ... " 161 Secţia artistică a ASTREI, condusă de Tiberiu Bre
diceanu, încredinţase încă de la sfârşitul anului 1925 bihorenilor Francisc 
Hubic şi Ştefan Mărcuş evidenţa şi organizarea corurilor şi fanfarelor din 
nord-vestul Transilvaniei162• 

Cu ajutorul informaţiilor deţinute până la orr.1 aceasta, am întocmit 
un tabel al corurilor săteşti care au activat în Bihor în perioada interbelică 
sub directa îndrumare a ASTREI (vezi p. 183). 

Toate aceste coruri, cu o singură excepţie163, erau conduse de învă
ţători din localităţile respective. 

Formarea şi instruirea unor conducători de cor, recrutaţi dintre în
văţători, a constituit o problemă reală, fără rezolvarea căreia nu se putea 
trece la înfiinţarea corurilor. Un rol deosebit a revenit în această direcţie 

158 Despre şcoala de la Tinca (193'8) se afirma că ,,se impune deasupra nive
lului obişnuit al şcoalelor noostre ţărăneşti" (Transilvania, 19i39, nr. 1, p. 59). 

159 „Dacă eventual se poate trece de numărul de 30 de· sătence, vă rugăm 
să binevoiţi a ne raporta telefonic, deoarece ar f~ ceva mai multe cari ar dori să 
ia parte", scria pretorul plasei Tileagd conducerii despărţământului judeţean în 
1940 (Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 30, f. 54, 56). · 

160 P. Matei, op. cit., p. 259. 
161 Raportul general prezentat de comitetul central ... , asupra activităţii sale 

în anul de gestiune 1930/31, în Transilvania, 1931, nr. 1--8, p. 2:2. 
162 Secţia artistică, în Transilvania, 1·926, nr. 1, p. 40. 
163 Cel din Auşeu-Groşi, condus de notarul Szab6 Ioan (Arh. St. Oradea, fond 

cit., dos. 12, f. 64). 
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în a.nii '30 învăţătorului Iosif Botău164 , organizator de coruri şi compozi
tor de piese corale, ,,acela care neobosit şi entuziasmat, fără pretenţiuni 
materiale sau decoruri externe, a organizat şapte coruri în judeţ şi a ini
ţiat în conducere mai mulţi domni învăţători" 165 . Lui i se datoreşte şi 
pregătirea Corului pompierilor din Oradea. 

Despărţământul Localitatea I Perioada 
I 

Tipul de cor 

Aleşd Auşeu +Groşi 1930-1,93'1 I cor mDxt pe patru voci 
Beznea 193·0-1001 
Bratca 19,J:J-1931 I 

Beiuş Remetea I 1936, 1900 cor mixt 
I 

Beliu Bereşti 1939 
Beliu cor mixt pe patru voci 
Chi.şlaca 1000 cor de copii pe două voci 
Tăgădău 1930, 1939 cor de copii pe trei voci 
Ucur,ti 1930, 1939 cor de copii pe două voci 
Mocirla I 1939 

I 
Ceica Ceica I 1,900 cor mixt pe patru voci 

Holod 19J30 cor de copii 
Lăzăreni I rn31, 1939 

Marghita Abrămuţ 1939 
Suplacu de 
Barcău 1.939 

Oradea - plasa Alparea 1939 I centrală Nojorid 1931 
Sân tandrei 19,39 

I Tărian 
i 1~319 I 

Salonta Ateaş J.930 
Ciumeghiu lw.:I 
Gepiu 1000 
Tulea 1939 I 

Sălard Spinuş I 1',J31 I I 

Tileagd Tilecuş 1,009 

Tinca Batăr 1930 cor mixt pe patru voci 
Cirişul Negru 1930, 1939 
Gurbediu 1930, 1939 
Miersig 1930 1939 cor de copi~ 
Talpoş 1930 cor mixt pe patru voci 
Tăut 1930 cor+fanfară 
Tinca 1930, Hl39 Corul intelectualilor 

Vaşcău I Băiţa I 1930, 1939 I cor mixt pe patru voci 

164 Este aceeaşi persoană cu muzicianul şi compozitorul _Iosif Romulus Botto, 
decedat la Oradea în 1995. 

165 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 12, f. 101-102. 
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Repertoriul era cel obişnuit în epocă pentru corurile săteşti: cân
tece patriotice, piese în stil popular, melodii populare prelucrate sau me
lodii bisericeşti; compoziţii de George Dima, Nicolae Oancea, Ion Vidu. 
Gavril Musicescu, Timotei Popovici, Dumitru Chiriac, Nicolae Firu etc. 

In perioada interbelică, activitatea corurilor săteşti a fost valorifi
cată artistic prin organizarea unor repetate concursuri cu premii ale co
rurilor şi fanfarelor, lucru care s-a practicat în toate despărţămintele 
ASTREI. 

Aducerea la oraş a corurilor săteşti, pentru a se produce acolo, în 
cadrul unor concursuri-festival, a constituit o practică nouă faţă de pe
rioada dinainte de 1918166, stimulând prin aceasta cultivarea cântecului 
popular autentic, a prelucrărilor de folclor, dar şi a cântecului patriotic 
şi religios. 

Despărţământul Bihor a avut în intenţie organizarea unui concurs 
de coruri încă din vara anului 1928. Proiectul, ambiţios, urma să întru
nească trei categorii de coruri: săteşti, şcolare şi coruri de intelectuali. 
Departajarea urma să o facă un juriu prestigios din care făceau parte 
compozitori şi muzicologi cunoscuţi: D. Chiriac, I. Vidu, T. Popovici, 
S. Drăgoi, I. Costin (directorul Conservatorului din Târgu-Mureş). Din 
juriu făceau parte şi orădenii Şt. Mărcuş şi I. Lăzărescu167 • Din păcate, 
toată această desfăşurare de forţe s-a dovedit inutilă, chiar şi în intenţie. 
în faţa constatării că, nefiind încă organizate, corurile săteşti nu puteau 
fi întrunite într-un concurs168• 

Acest lucru s-a realizat în schimb la 8 septembrie 1930, când, cu 
prilejul adunării generale anuale a despărţământului central judeţean, 
s-a organizat la Oradea, în sala Teatrului „Regina Maria", primul con
curs de coruri, considerat a fi fost o reuşită. Câţiva dintre conducătorii 
ASTREI ocupau în acel moment şi importante funcţii oficiale - A. La
zăr, preşedintele despărţământului judeţean era primar al oraşului Ora
dea, iar Petru Popovki, prefectul judeţului era membru al comitetului 
ASTREI - care le-au înlesnit buna organizare a concursului. 

Fiind primul concurs de acest gen, condiţiile de participare erau 
foarte generoase. ,,Şi dacă corurile nu ar fi pregătite î,n mod deosebit mu
zical - se specifica în invitaţie - totuşi este de o importanţă evidentă 
ca să participe coruri în număr cât de mare, ca astfel ... să încurajăm 
prin acest început organizarea a cât mai multe coruri şi perpetuarea aces
tor concursuri în fiecare an în alte centre ale judeţului Bihor"169. Coru
rile urmau să prezinte fiecare „o piesă lumească şi o piesă bisericească", 
iar coriştii să fie îmbrăcaţi „în portul lor original ţărănesc"170• Cu toate 
acestea, în final la concurs s-au prezentat doar opt coruri: trei din plasa 
Beliu (Chişlaca, Tăgădău şi Ucuriş), tot trei din plasa Tinca (Batăr, Tal
poş şi Tăut), corul din Băiţa (plasa Vaşcău) şi Corul Pompierilor din 
Oradea 171 • 

168 I. Agârbiceanu, ASTRA. Ce a fost? Ce este? Ce vrea să fie?, '.Diparul Insti-
tutului de Arte Graficei „Dacia Troiană", Sibilu, 1006, p. 12. 

167 Serbări culturale, in Cele Trei Crişuri, Oradea, I.928, nr. 1, p. 25. 
168 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 1J2, f. 101~102. 
169 Ibidem, f. 63. 
170 Ibidem. 
171 Ibidem, f. 101-102. 
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Juriul, alcătuit din N. Firu, T. Popa, Gh. Strat, D. Ioanovici şi Şt. 
Mărcuş, a hotărât ca, în situaţia dată, la acest prim concurs să se acorde 
,,premii egale", practic nişte prime de participare cu rol de stimulent1n. 

Aproximativ aceleaşi formaţii au participat şi la concursul din anul 
următor, organizat la Tinca, la 15 august 1931, tot cu prilejul adunării 
generale a despărţământului judeţean173. Principalul organizator a fost 
Iosif Botău. 

Unele coruri săteşti au ieşit din perimetrul localităţii de reşedinţă 
~i cu alte ocazii, nu numai cu prikjul concursului de coruri. Este vorba 
mai ales de corurile din zona Tinca. Cele din Tăut şi Talpoş au însoţit 
de multe ori „echipele culturale" ale ASTREI în satele învecinate. În mod 
deosebit a fost remarcat Corul intelectualilor din Tinca „pentru stator
nicia în colaborare şi pentru însufleţirea cu care au suportat ... greu
tăţile drumului de propagandă" 171 . i]n urma experienţei pozitive cu coru
rile din zona Tinca, în 1932 despărţământul central judeţean îşi propunea 
generalizarea ei, prin angajarea corurilor săteşti existente într-o acţiune 
de propagandă în raza satelor, dar şi prin „organizare de coruri nouă"175 . 

Problema mişcării corale a preocupat conducerea despărţământului 
central judeţean, aceasta ajungând la concluzia că esenţialul nu consta 
totuşi în organizarea de coruri, care se putea realiza cu relativă ~u
rinţă, ci î,n menţinerea lor şi mai ales în valorificarea potenţialului lor 
cultural. Elementele catalizatoare rămâneau oricum conducătorii de co
ruri. Pentru formarea acestora, I. Botto propunea organizarea unor cursuri 
serale în perioada de iarnă176 . 

In concluzie, dintre despărţămintele bihorene, Tinca s-a impus în 
mod evident prin activitatea corală, urmat de Beliu. In celelalte (Beiuş, 
Ceica, Vaşcău) activitatea corală a fost slabă şi sporadică, iar în unele 
(despărţământul Oradea - plasa centrală) de-a dreptul nesemnificativă. 
Un reviriment la nivelul întregului judeţ s-a produs în perioada 1938-
1939, în legătură şi cu înfiinţarea căminelor culturale şi activitatea în 
cadrul Serviciului Social. 

Despărţământul judeţean al ASTREI a întreţinut de asemenea relaţii 
cu ansambluri corale de prestigiu, care au concertat sub auspiciile sale 
la Oradea 177• 

DEMERSURI PENTRU CONSTITUIREA UNUI MUZEU 
AL BIHORULUI 

După Unire, preocuparea pentru organizarea de muzee a fost re
luată de ASTRA cu promptitudine, figurând deja în programul adoptat 
în 1920: ,,Plănuim ... în sediul fiecărui despărţământ câte un muzeu re
gional"178. În momentul în care despărţământul bihorean a început de-

172 Ibidem. 
173 Ibidem, dos. 13, f. 11. 
174 Ibidem, dos. 14, f. 5. 
175 Ibidem, dos. 16, f. 49. 
176 Ibidem, dos. 14, f. 7. 
177 Amintilm în acest sens concertul corului Drăgoi în 1931 şi concertul Coru

lui ASTREI din Sighet în 1936 (Ibidem, dos. 14., f. 9; dos. 21, f. 32). 
178 Transilvania, 1920, nr. 2, p. 236. 
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mersurile pentru constituirea unui muzeu regional, la nivelul întregii 
Transilvanii se înregistraseră în primul deceniu după Unire căteva reali
zări: Muzeul Naţional „Avram Iancu'\ inaugurat la Vidra în 1924, Mu
zeul Unirii din Alba Iulia (1929) şi Muzeul Etnografic al Maramureşului 
la Sighet, toate din iniţiativa şi prin grija ASTREI. 

lncă sub preşedinţia lui Aurel Lazăr, comitetul despărţământului ju
deţean Bihor a pornit acţiunea pentru înfiinţarea unui muzeu în primă
vara anului 1927. Titulatura acestei instituţii, dezvăluind implicit şi vii
torul ei profil, urma să fie aceea de Muzeul Etnografic al Bihariei, des
părţământul bihorean încadrându-se în acest sens în curentul general de 
opinie al intelectualităţii române transilvănene, conştientă de necesitatea 
conservării unei realităţi etnografice valoroase. 

În adunarea generală de la Reghin (1925) se discutaseră de altfel câ
teva probleme de principiu în legătură cu viitoarele muzee regionale ale 
ASTREI: categoriile de obiecte care urmau să fie achiziţionate, precum 
şi necesitatea participării la expoziţii de profil din ţară şi din străină
tate179. În Bihor, câţiva cunoscători atrăseseră deja atenţia îndeosebi asu
pra patrimoniului etnografic al zonei Beiuş-Vaşcău. Amintim în acest 
sens pe folcloristul Vasile Sala din Vaşcău şi pe profesoara Angela Sălă
gean-Buteanu de la Beiuş. 

Erau încă proaspete impresiile lăsate de organizarea şi itinerarea 
unor expoziţii de etnografie, industrie casnică şi artizanat de către Re
uniunea Femeilor Române din Beiuş. O adevărată revelaţie constituise 
mai ales expoziţia organizată în sala mare a Prefecturii în toamna anului 
1926, care delectase timp de o săptămână publicul orădean cu frumuseţea 
şi ingeniozitatea pieselor etnografice „din ţinutul Beiuşului şi Valea de 
Sus a Crişului Negru"180. Fără îndoială că şi această expoziţie a impul
sionat intenţia ASTREI de a trece la organizarea a ceva similar, dar mai 
extins ca şi cuprindere şi cu caracter permanent. 

Pentru sediul viitorului Muzeul Etnografic al Bihariei, atenţia des
părţământului a fost atrasă de clădirea chioşcului aflat în centrul Parcu
lui Traian (vechea cafenea Mi.iller, astăzi sediul Muzeului Memorial „Ady 
Endre" ), chioşc aflat în proprietatea Primăriei, căreia i-a şi adresat de 
altfel oferta de a-l cumpăra (1927)181. Primăria a refuzat. 

Doi ani mai târziu, hotărârea comitetului ASTREI de a porni totuşi 
acţiunea pentru înfiinţarea muzeului etnografic a fost stimulată de sta
bilirea la Oradea a profesorului Gheorghe Vornicu, în calitate de direc
tor al Gimnaziului „Alexandru Roman". Acesta venea de la Sighet, unde 
funcţionase timp de opt ani ca profesor la Şcoala Normală, răstimp în care 
îşi adusese contribuţia, cu succes, la organizarea Muzeului Etnografic al 
Maramureşului 182. 

Solicitat de comitetul despărţământului, Gh. Vornicu s-a angajat să 
conducă şi operaţiunea de organizare a muzeului bihorean. Cu suma de 
bani, destul de modestă, pusă la dispoziţie de ASTRA, acesta a achizi
ţionat într-o primă fază „un nwnăr însemnat de obiecte de artă naţia-

179 P. Matei, op. cit., p. 243. 
180 Tribuna (Oradea), 19"26, nr. 46 (7 noiembrie), p. 1-3. 
181 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 8, f. 2. 
18~ Aurel Tripon, Monografia almanah a Crişanei - judeţul Bihor, redactată 

de ... , Tipografia Diecezană, Oradea, 1936, p. 450. 
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nală", considerate suficiente pentru a fi expuse într-una sau chiar două 
săli183 • Neavând sediu, exista însă pericolul ca piesele să nu poată fi de
pozitate „cu precauţiunile necesare obiectelor de muzeu pentru a fi fe
rite de distrugere"184• 

1n vara anului 1930 a intervenit o schimbare în situaţia chioşcului 
din Parcul Traian. Asociaţia Industriaşilor Români, care-I folosise până 
atunci, plătind chirie Primăriei, a renunţat, iar Primăria a aprobat în
chirierea chioşcului, dar nu ASTREI singură, ci unui grup de trei insti
tuţii culturale, printre care şi ASTRA (celelalte două erau Casa Naţio
nală şi Asociaţia Filarmonică) pe timp de un an, gratuit, cu condiţia ca 
acestea să suporte cheltuielile reparaţiilor necesare185• 

Incurajat, comitetul despărţământului a hotărât „continuarea lucră
rilor de colectare", adică achiziţionarea de noi piese-1 86• Un an mai târziu, 
în vara anului 1931, viitoarele piese muzeale aşteptau î-ncă împachetate 
în lăzi, în timp ce Asociaţia se afla în imposibilitatea de a prelua efectiv, 
de a repara şi transforma clădirea pentru scopul propus187• Cu toate aces
tea, se mai schiţau încă planuri de viitor. 1n ideea că s-ar fi obţinut spri
jinul material necesar, inaugurarea Muzeului Etnografic al Bihariei era 
prevăzută cel târziu pentru primăvara anului 1932. Comitetul despărţă
mântului avea în proiect editarea, pentru acel prilej, a unui „album geo
grafic şi etnografic", iar pentru un viitor mai îndepărtat preconiza tur
narea unui „film etnografic al Bihariei"188• 

1n 1932, Casa Naţională, care oferise între timp găzduire ASTREI în 
sediul său, la fel ca şi altor câtorva asociaţii culturale, s-a hotărât să 
ofere spaţiu la etajul I al palatului din Bd. Regele Ferdinand şi prntru 
„începutul de muzeu românesc bihorean" al Asociaţiunii189• începând din 
acest moment, asistăm la transformarea treptată a ideii de „muzeu al 
ASTREI" în ideea de „muzeu al Casei Naţionale", cu atât mai mult cu 
cât şi aceasta din urmă, prin statute, avea şi o secţie specială pentru et
nografie, care-şi propunea să se manifeste şi prin organizarea unui Mu
zeu Etnografic al Judeţului Bihor. 

Fondul de 49 de obiecte achizitionate de ASTRA a constituit astfel 
doar baza viitoarelor colecţii ale Muzeului Casei Naţionale, adăugându-se 
apoi o substanţială colecţie primită de la Primărie, achiziţii şi nume
roase donaţii. Muzeul Casei Naţionale a fost inaugurat festiv la 28 mai 
1934rno_ 

Astfel s-a încheiat încercarea despărţământului judeţean al ASTREI 
de a întemeia un muzeu al Bihorului. Din punctul de vedere al ASTREI, 

183 Este vorba de 49 de piese etnografice, în majoritate textile, achiziţionate 
în satelP •'cieni de Sus şi Pietroasa (Art. St. Oradea, fond 216 - Casa Naţională, 
inv. 110, dos. 2, f. 78; dos. 12, f. 98). 

f. 15. 
m Arh. St. Oradea, fond 35 - ASTRA despărţământul Bihor, inv. 94 dos. 12„ 

185 Ibidem, f. 32. 
186 Ibidem, f. 66. 
187 Ibidem, dos. 14, f. 9. 
188 Ibidem, dos. 12, f. 98. 
109 Ioan Popovici şi Virgil Maxim, Muzeul Casei Naţionale a judeţului Bihor 

(1929-1940), în. Centenar muzeal orădean, ed;t, de l\'!uze,ul Ţării Crişurilor, Oradea, 
1972, p. 88. 

190 Ibidem, p. 90. 
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aceste demersuri reprezintă de fapt scurta istorie a unui eşec, care nu 
face decât să demonstreze, o dată în plus, derizoriul culturii fără mijloace 
materiale. Din fericire, în acest caz ştafeta fiind preluată din mers de 
Casa Naţională, Muzeul Etnografic al Bihorului a prins totuşi viaţă, fă
când parte din peisajul cultural orădean timp de 6 ani (1934-1940). Dar, 
chiar dacă el s-a realizat sub egida altei asociaţii, ceea ce nu i se poate 
tăgădui totuşi ASTREI este prioritatea iniţiativei. 

REVISTA „ASTRA BIHARIEI" 

Urmând tradiţia, deja bine consolidată, a centrului de la Sibiu, nu
meroase despărţăminte judeţene au început să editeze, începând de prin 
1925, reviste proprii. Aşa au apărut Mezeşul şi Gazeta Sălajului (Zalău, 
1925), Astra (Târgu-Mureş, 1927), Astra Maramureşului (Sighet, 1927) etc. 

Din acest punct de vedere, despărţământul bihorean a acţionat mai 
încet, punând abia la începutul anului 1932 problema redactării unei re
viste proprii, care „să păstreze şi să adâncească legătura cu intelectualii 
satelor". Prin consfătuiri cu intelectualii tlnteresaţi s-a stabilit, de prin
cipiu, orientarea viitoarei reviste, precum şi posibila contribuţie a dife
riţilor specialişti la redactarea ei 191 • 

Conjunctura era destul de favorabilă. ASTRA prinsese rădăcini ceva 
mai puternice la sate, impulsionând mişcarea corală şi raliind-o activităţii 
de propagandă culturală prin conferinţe şi şezători. Pe de altă parte, co
laborarea cu cercurile învăţătoreşti şi preoţeşti se desfăşura încurajator. 

La mijlocul lunii februarie, conducerea despărţământului judeţean a 
convocat un grup de intelectuali în vederea constituirii comitetului de 
redacţie al viitoarei reviste, ce urma să se intituleze ASTRA Biharieirnz_ 
1n comitetul de redacţie au fost aleşi: Iacob Lazăr - avocat, Ioan Matei 
- medic, Ştefan Mărcuş - avocat, muzician şi om de teatru, Damaschin 
Ioanovici - profesor, secretarul despărţământului şi C. Bunea193• 

Primul număr al revistei ASTRA Bihariei a apărut la 6 martie 1932194 • 

Periodicitatea era bilunară (spre deosebire de publicaţiile altor despărţă
minte judeţene care erau în general săptămânale), fiecare număr fiind al
cătuit din 12 pagini tipărite pe două coloane la Tipografia Franklin din 
Oradea. Revista se subintitula Organul Asociaţiei ASTRA despărţământul 
Bihor pentru cultura satelor. Asociaţia asigura redactarea şi administra
rea ei, în timp ce finanţarea era asigurată de Comitetul Şcolar Judeţean 
Bihor. 

Profilul revistei se anunţa deosebit de bogat şi de atrăgător, cu nimic 
mai prejos decât cuprinsul altor publicaţii destinate satelor, aşa cum a 
fost, de pildă, Cele Trei Crişuri pentru popor. Iată lista coloanelor-ru
brici prefigurate de comitetul redacţional: ,,1. Noţiuni de educaţie cetă
ţenească . . . 2. Chestiuni agrare şi silvice 3. Educarea ţăranului pentru 

191 Arh. St. Oradea, fond. cit., dos. 10, f. 317. 
192 Ibidem, dos. 15, f. 3. 
193 Ibidem, f. 6. 
194 Colecţia revistei ASTRA Bihariei, o raritate la ora aceasta, poate fi con

sultată la Biblioteca Academiei Române, cota P.H.11.004 sau la Biblioteca Cen
trală Universitară Cluj, cota 485.388. 
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ideea şi foloasele întovărăşirilor de tot felul 4. Gospodăria plugarului ... 
5. Ocupaţii de iarnă, industrii săteşti, industrializarea produselor agricole 
6. Etnografia şi arta poporană a Bihării ... 7. Literatură din popor şi li
teratură pentru popor 8. Igiena plugarului ... 9. L .. ] ţăranca română, 
familia şi gospodăria ei 10. Şcoala şi cultura satului 11. Educaţia reli
gioasă şi morală [ ... ] 12. ,,Din nevoile satelor [ ... ] 14. ,,Răvaşul săptă
mânii" ştirile de interes pentru sate [ ... ] 15. ,,De vorbă cu intelectualii 
satelor" [ ... ] 16. Mişcarea culturală a Bihariei în rapoarte [ ... ] 17. Ac
tivitatea culturală a studenţimii bihorene la sate 18. ,,Lucrul făcut la 
vremea sa" sfaturi de sezon [ ... ] 19. Calendarul, evanghelia săptămânii 
20. Sfat bun la nevoie [ ... ] 21. ,,Sacul cu snoave" [ ... ]195• 

Cu excepţia faptului că, începând cu poziţia 15, rubricile au tendinţa 
de a se suprapune, în rest regăsim în acest sumar, detaliat, întreaga te
matică a propagandei culturale a ASTREI. 

Materializarea acestor intenţii în coloanele revistei a revenit grupu
lui de colaboratori, în general aceiaşi apropiaţi ai ASTREI care au rea
lizat mai târziu programa şcolilor ţărăneşti. Este vorba în primul rând 
de preşedintele Teodor Neş, dar şi de Lazăr Iacob, Iosif Selăgean şi Pom
piliu Dan. Mai erau prezenţi George Bota, Gheorghe Vornicu şi Gheorghe 
Tulbure (cu articole de politică culturală), Ştefan Mărcuş (cu necesitatea 
extinderii mişcării corale), medicii Ioan Glăvan şi Dumitru Gâldău (cu 
probleme de sănătate publică), inginerul agronom Alexandru Georgescu 
şi medicul veterinar Alexandru Haşaş (avicultură). Pe lângă aceştia, de
acum veterani ai propagandei culturale a ASTREI, întâlnim şi câteva 
nume de intelectuali rurali, cum erau învăţătorii I. Niţu din Ineu şi Şte
fan Radu din Nojorid. 

ASTRA Bihariei a avut însă o existenţă foarte scurtă. Ultimul nu
măr, cu care publicaţia îşi şi încetează apariţia, este nr. 5/15 mai 1932. 
Cauza dispariţiei ei constă în sistarea, odată cu lunile de vară, a sursei 
de finanţare din partea Comitetului Şcolar Judeţean şi în lipsa totală de 
sprijin material din partea Primăriei şi Prefecturii, pe care Asociaţiunea, 
în virtutea existenţei unui Regulament de organizare culturală a comu
nelor, contase, se pare, prea mult100• 

ACTIVI~ATEA ÎN CADRUL SERVICIULUI SOCIAL 

Problema federalizării asociaţiilor culturale, a trecerii lor sub pa
tronajul coordonator al statului, a fost luată în discuţie imediat după 
1930. Tendinţa de preluare pe seama statului a conducerii şi coordonării 
întregii propagande naţionale intersecta şi sfera de activitate a ASTREI, 
care, în calitate de asociaţie culturală naţională cu tradiţie, nu era dis
pusă să renunţe la autonomia şi programul ei propriu. 

Precedente pentru această tendinţă existaseră şi în deceniul ante
rior. În 1922 fusese întemeiată Fundaţia Culturală Regală „Principele 
Carol", ca instituţie ce-şi propunea desfăşurarea unei activităţi culturale 
unitare în întreaga ţară. În acest scop, înfiinţase o reţea proprie de aşe-

195 Comitetul, Un cuvânt şi o rugare către cărturarii satelor, in ASTRA Bi
hariei, 1932, nr. 1, p. 12. Din listă este omisă poziţia 13. 

196 Arh. St. Oradea, fond. cit., dos. rn, f. 37; dos. 16, f. 33. 
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zăminte culturale, prin care, în special prin căminele culturale, a afec
tat treptat activitatea despărţămintelor şi cercurilor culturale ale 
ASTREl197 • Practic, între căminele culturale înfiinţate de Fundaţie şi 
cercurile culturale ale ASTREI nu existau deosebiri esenţiale. ASTRA 
considera prin urmare înfiinţarea lor ca o imixtiune inutilă din partea 
statului, în condiţiile· în care existau deja cercurile culturale ale ASTREI. 
Nu dublarea reţelei de cămine a_r fi fost necesară - considera Asocia
ţiunea - ci mai degrabă ajutorul din partea statului pentru continuarea 
şi intensificarea programului ei propriu. 

După 1930, concepţia haretiană despre instruire şi educaţie a cedat 
din ce in ce mai mult teren concepţiei sociologica-culturale promovată de 
Dimitrie Gusti. Noţiunea de educaţie a fost extinsă de la transmiterea de 
cunoştinţe la dezvoltarea capacităţii creatoare a omului capabil să stă
pânească, prin iniţiativă şi forţe proprii, realitatea practică198• 

Devenit director general al Fundaţiilor Culturale Regale, D. Gusti 
a iniţiat încă din 1936 discuţii cu conducerea ASTREI în vederea înglo
bării acesteia în sistemul Fundaţiilor, dar fără a se ajunge la înţelegere199• 
După instaurarea dictaturii regale, presiunile făcute asupra ASTREI pen
tru a o subordona s-au intensificat. A devenit curând vizibil că în cele 
din urmă aceasta va fi nevoită să se î,ncadreze în programul centralizat 
de muncă culturală stabilit de stat. ASTRA a încercat totuşi să-şi salveze 
organizarea statutară_ independentă şi să-şi continue activitatea specifică. 

La 18 octombrie 1938 a fost publicată în MonitoruL Oficiai Legea Ser
viciului Social. Organizat după principiile şi viziunea lui D. Gusti, Ser
viciul Social trebuia să devină o instituţie modernă, reunind într-un. sin
gur tot cunoaştere, educaţie şi acţiune socială, atât la sate, cât şi la oraşe. 

În şedinţa din 22 decembrie 1938, pn~şedintele I. Moldovan informa 
Comitetul Central al ASTREI despre hotărârile luate împreună cu 
D. Gusti: ASTREI i se încredinţa sarcina şi autoritatea aplicării Legii 
Serviciului Social în ţinuturile Someş, Mureş şi Timiş; denumirea „des
părţăminte" rămânea valabilă în continuare, dar denumirea de „cerc cul
tural" urma să fie înlocuită cu aceea de cămin cuitural, căminele urmând 
să primească numele unor personalităţi200 . 

Aplicarea efectivă a legii a început cu data de 1 aprilie 1939. Con
form noii organizări, despărţământul bihorean al ASTREI aparţinea de 
centrala ASTREI - Serviciul Social - secţia Ţinutuluf Someş. 

,,Cei mai mulţi dintre intelectuali nefiind în clar cu Legea Servi
ciului Social"201 , conducerea despărţământului a fost nevoită să explice, 
prin conferinţe publice202 şi circulare către despărţăminte203 , ce înseamnă 
acest nou sistem în care fusese nevoită să se încadreze şi ASTRA. Prac
tic, conducerea despărţământului judeţean a fost dublată, începând din 

197 P. Matei, op. cit., p. 64. 
193 Octavian Neamţu şi Vladimir Krasnaseschi, Un experiment original: Ser

viciul Social, in Pedagogie socială - concepţii, preocupări şi experienţe în Româ
nia dintre cele două războaie mondiale, coordonatori Ovidiu Bădina şi Octavian 
Neamţu, Editura Didactică şi Pedagogică, Bucureşti, 1970, p. 138. 

rn9 P. Matei, op. cit., p. 72-73. 
200 Ibidem, p. 76. 
201 Arh. St. Oradea, fond. cit., dos. 28, f. 5·5. 
202 Ibidem, dos. 29, f. 33-1. 
203 Ibidem, f. 334. 
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aprilie 1939, de Direcţiunea Căminului Cultural Judeţean. Acesta nu era 
un cămin cultural propriu-zis, ci doar un for de coordonare şi îndrumare, 
în fruntea căruia au fost numiţi curând noii funcţionari culturali: pro
fesorul Gheorghe Vornicu (de la Gimnaziul „Alexandru Roman") ca di
rector, profesorul Titus Roşu ca secretar, iar profesorul Cornel Safta ca 
inspector al Serviciului Social pentru judeţul Bihor204. 

Căminul cultural judeţean coordona şi îndruma activitatea căminelor 
culturale săteşti. In fruntea fiecărui cămin cultural se afla un comitet de 
conducere numit sfat. Sfatul căminului cultural judeţean s-a constituit 
în cadru festiv la 27 aprilie 1939, în prezenţa profesorului Iuliu Haţiegan, 
delegat din partea centralei de la Cluj2°5• Inregimentarea Serviciului So
cial între organismele care serveau regimul de dictatură regală se ob
servă şi din prezenţa în componenţa sfatului a unor personaje oficiale: 
comandantul Frontului Renaşterii Naţionale, pretorul plasei centrale etc. 
Lucrul acesta este şi mai vizibil la nivelul sfatului căminului cultural de 
plasă, în care apar ca membri de drept: primpretorul, perceptorul finan
ciar, şeful secţiei de jandarmi, comandantul premilitarilor şi cel al stră
jerilor206. 

Pentru comune, regulamentul de aplicare a Legii Serviciului Social 
prevederea că ,,primarul, inotarul, membrii corpului didactic, preoţii, co
mandantul străjer, comandantul premilitar, şeful de post de jandarmi, 
conducătorii celor trei secţii ale căminului cultural şi şeful de echipă a 
tineretului obligat la Serviciul Social, sunt membri de drept în sfatul 
căminului cultural"207. Pe lângă aceştia, urmau să fie aleşi, în proporţie 
de 1/3 şi ţărani fruntaşi. în practică, s-a păstrat în continuare componenţa 
comitetului cercului cultural al ASTREI, la care s-au adăugat funcţio
narii prevăzuţi în mod obligatoriu de noile reglementări208. 

Prima urgenţă după încadrarea ASTREI în Serviciul Social a consti
tuit-o refacerea reţelei de .cămine culturale prin reînvierea vechilor că
mine înfiinţate de Fundaţia Regală şi înfiinţarea de altele noi. Din ta
belul de mai jos rezultă această campanie desfăşurată în vara anului 1939: 

Căminele culturale din Bihor în perioada Serviciului Social 

Nr. 
Localitatea Pla:,a Data înfiinţării Denumirea Director crt. 

-
o 1 2 3 4 5 

1 Abrămuţ Marghita 12 iulie 1939 Coriolan Man, 
oreot -

2 Aleşd Aleşd 30 apr. 1939 
c.c. de plasă 

3 Almaşul Mare Marghita 12 iunie 1939 ,.Octavian Goga" 

204 Ibidem, dos. 27, f. 32.; dos. 29, f. 213. 
205 Ibidem, dos. 28, f. 64; dos. 29, f. 100. 
206 Ibidem, dos. 29, f. 334. 
207 Instrucţiuni privitoare la înfiinţarea căminelor culturale, Editura Funda

ţiei Culturale Regale „Principele Carol", Bucureşti, 1939, p. 7-8. 
200 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 28, f. 72. 
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o 1 2 3 4 5 

j Centrală j 17 aug. 1939 „Ep. Nicolae ,_ _______ r_____ Popovici" 

_B_a_· i_ţ_a _____ l Vaşcău I _1_9_31 _____ 

1

_ .. r_z_v_o_~_u_l_" __ ~~~~i t;!~ Nic a, 

Beiuş Beiuş 6 mai 1939 I Traian Tămaş, 
c.c. de plasă ,p_r_o..:.f·'-------

4 

5 

6 

Alparea 

~r-: ____ ,-

7 Beliu Beliu 127 apr. 1939 r Andrei Şaguna" Valer Bejan, 

_I c.c. de plasă _____ ' _______ ,

1
... l~!f:i~;~ 

81 Calea Mare Ce-ica 19J.7 „Regele Ioan Creţu, 
Carol II" avocat ~-----,------'-------,1--------1-------9 Căb~şti Beiuş I 

10 Cefa Salonta 1 febr. 1934 ,.,Ioan Costa" lc-tin Anastasi _____ !_______ lînv. 

11 Ceica Ceica I 13 apr. 1939 i„Ep. Roman 
,_..:c.:...c:.:.._d:.e:.....!.p..:l.:a.:..sa_· __ ,_____ ICiorogariu" ______ _ 

12 Cenaloş ____ ,..:S_ă..cc.::uc...ie_n_i __ 1_______ ,-------

- ', -------~ Chişla.z :Marghita 2 iulie 1939 

14 Ciocaia Săcuieni 25 aug. 1939 

15 Ciumeghiu Salonta 19J7 

16 Crestur Marghita 

„Voievodul 
Mihai" 

„Regele 
Carol H" 

17 

16 

19 

Drăgeşti 

Ghiorac --

Ceica 

Salonta -1 1937 ,,Să fi~ lumină" 

31 mai 1939 

210 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

Ginta 
Hohani --. 
Girişu de Criş -
Giriiju Negru 

Groşi 

Gurbediu 

Ineu --
Lăzăreni 

Lugaşu de Jos 

Lunca 

Luncşoara 

Lupoaia 

I „Mihai Vit2azul" Tinca 

Centrală 
I 

1 
Tinca 

119~7 , .. Protopop 
P. Sârbu" 

Aleşd I 
I 

Tinca 1937 ,,Avram Iancu" 

Tileag_d __ 
1937 

Ceica 30 mai 1939 „Mihai 
Popescu" 

Aleşd I ,,,Batal. 4 
Vânători 

.1 Munte" 
Vaşcau I 193'7 „Martirii 

Ciordaş şi 
Bolea.ş" 

Aleşd 

Ceica 24 iun. 1939 „Nicolae 
, . .. 

Ioan Ungur, 
inv. 

Alex. Fechete, 
notar 

fon Bradu, 
inv. 

G. Negulescu, 
1înv · 
lung~r. notar 

I 
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1 2 3 4 5 

30 Marghita Marghita 14 mai 1939 
c.c. de plasă -

31 Mădăras Salonta 1935 ,,Avr.am 'Iancu" A!ctX. Hulban, 
I inv. - I 

32 Măgeşti Aleşd 125 iunie 1939 „Divizion III 
Tunuri Munte" 

33 Nimăieşti lneiuş -
/centrală 

--
34 Nojorid 1937 „E,p. Mihai Augustin Olah, 

Pavel" preot - ·-
35 Remetea 'Beiuş Ion Baltă, inv. -
36 Râpa Tinca 25 iunie 1939 - -
37 Salonta Salonta 4 iunie 19-39 

c.c. de plasă -
38 Săcădat Tileagd -

I 
J9 Săcuieni ISăcuieni 11 apr. 1939 

c.c. de plasă -
40 Sălard Sălard 13 mai 1939 

I c.c. de plasă -
lne!iţoiu, '.nv. 41 Sânicolau Salonta 1937 „Frontul 

Român dl' Vest" I -
42 Spinuş S:ilard -

'Marghita 
I 

43 Suplacu 11937 „Vasil-:e Roman Nemeş, 
de Barcău Lucac,u" preot -

44 Tileagd ITilea.gd I 12 apr. 1939 dr. Eugen Sirca 
c.c. de plasă I 

45 Tinca Tinca 16 m:1i 1939 „E.manuil Aurel Micluţia 
c.c. de plasă I Gojdu~ 

46 Tapa de Criş Aleşd 1937 -
47 Tulea I Salonta „Marele 

Voievod Mihai" -
48 Vaşcău lvaşcău 3 iunie 1939· Iuliu Gavrilete, 

c.c. de plasă I înv. 

Tabelul de mai sus nu este, în mod sigur, exhaustiv. El reprezintă 
doar rezultatul coroborării informaţiilor pe care le deţinem la ora aceasta, 
date din care rezultă, după cum se vede, un total de 48 de cămine 
culturale existente la sfârşitul lui august 1939, dintre care 14 mai vechi, 
înfiinţate încă sub egida Fundaţiei Regale „Principele Carol", în perioada 
1934-1937. Din păcate, nu există pentru toate căminele culturale date 
referitoare la anul înfiinţării, denumirea căminului şi persoana direc
torului. 

în ce priveşte numele purtat de căminul cultural, acesta putea fi 
ales, conform instrucţiunilor, ,,din trecutul nostru istoric sau literar, 

13 - Crlsla, vol. XXIV. 
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eventual din trecutul satului sau un nume simbolic"209• In cazul alegerii 
numelui unui membru al familiei regale, trebuiau îndeplinite mai multe 
formalităţi - un memoriu adresat direct Casei Regale, urmat, în caz de 
soluţionare favorabilă, de autorizaţia acordată prin Mareşalul Palatului. 
Această procedură au urmat-o şi căminele culturale din Calea Mare, 
Ciumeghiu, Crestur şi Tulea. 

Serviciul Social, instituit de dictatura regală, statua un cadru bine 
delimitat pentru desfăşurarea activităţii culturale şi sociale, nelăsând 
prea mult loc iniţiativelor originale. 

Căminele culturale urmau să activeze în principal în trei direcţii: 
sanitară, economică şi culturală. În limbajul sociologic-festivist al epocii, 
aceste direcţii apăreau şi în denumirea principalelor „secţii de activi
tate" ale căminelor culturale: 1. secţia p€ntru cultura sănătăţii, 2. secţia 
pentru cultura muncii şi 3. secţia pentru cultura minţii şi sufletului210• 

Activitatea sanitară, în care erau angrenaţi medicii umani şi cei vete
rinari din comune, precum şi serviciile sanitare de plasă, se desfăşura 
sub formă de campanie, sub denumirea de „ofensivă sanitară", vizând 
în principal probleme de igienă publică. Ce însemna concret o astfel de 
acţiune ne lămureşte un document referitor la „ofensiva sanitară" des
făşurată în iulie în comunele Hăşmaş, Tăgădău, Mocirla şi Archiş din 
plasa Beliu: ,,s-a vizitat fiecare gospodărie şi s-au luat la faţa locului 
măsurile corespunzătoare. Astfel, s-au curăţat toate locuinţele, toate 
grajdurile şi gospodăriile, s-au construit o mulţime de closete noi şi s-au 
reparat o parte din cele vechi [ ... ], s-au dat toate îndrumările necesar~ 
populaţiei, rămânând ca în decurs de o săptămână fiecare gospodărie să 
fie vizitată de medicul uman, precum şi de către medicul veterinar"211 • 

O altă problemă sanitară care preocupa conducerea căminului cultural 
judeţean era aceea a condiţiilor neigienice în care se desfăşurau naşterile 
la sat şi a lipsei de asistenţă calificată. Impreună cu direcţiunea Şcolii 
de Moaşe din Oradea, s-a alcătuit în iunie 1939 un documentar privitor 
la situaţia exactă din acest domeniu212• 

Activitatea economică a căminului cultural viza rentabilizarea gos
podăriei ţărăneşti, prin propaganda în favoarea asocierilor cooperatiste şi 
a industriei casnice şi chiar a unor asociaţii de asigurare a animalelor 
din gospodăriile ţărăneşti. 

Un stimulent puternic pentru activitatea gospodărească, în special 
edilitară, l-a constituit prezenţa armatei, concentrată şi cantonată în 
această perioadă în unele sate din Bihor. Este vorba mai ales de trupele 
de vânători de munte, care au efectuat lucrări de construcţii şi reparaţii 
- amenajări de şosele, nivelări de drumuri, construirea sau repararea 
unor poduri şi podeţe, a unor clădiri de şcoli şi biserici. Aceste trupe au 
dat ajutor gospodăriilor sărace şi gospodăriilor ţăranilor concentraţi213 . Ca 
expresie a recunoştinţei locuitorilor, căminele culturale din unele loca
lităţi beneficiare au primit numele unităţilor militare găzduite. 

209 Instrucţiuni privitoare la înfiinţarea căminelor culturale ... , p. 6. 
210 Ibidem, p. 9. 
211 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 28, f. 7,0. 
212 Ibidem, dos. 29, f. 243. 
213 Ibidem, f. 168. 
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Activitatea culturală a stat şi ea sub semnul pragmatismului. Pe 
lângă marcarea, în mod festiv, a sărbătorilor naţionale, s-au făcut efor
turi pentru comasarea micilor şi inactivelor biblioteci de diferite prove
nienţe, în biblioteci mai mari şi pentru aducerea lor sub patronajul cămi
nului cultural, având astfel şanse sporite de a fi folosite. S-au înfiinţat 
în felul acesta şase astfel de biblioteci214 . 

In paralel, a început aşa-numita acţiune de „reromânizare a portu
lui şi jocului naţional", un rol important revenind organizaţiilor de 
străjeri. Rezultatele n-au fost întotdeauna dintre cele mai autentice215• 

S-a înregistrat totuşi un progres în organizarea echipelor de dansuri 
populare, cele mai active fiind cele din Beliu, Girişu Negru, Cefa şi 
Ciumeghiu. 

Fiecare plasă a trebuit să-şi desemneze căminul cultural model216. 

Acestea au fost: Luncşoara (pl. Aleşd), Căbeşti (pl. Beiuş), Archiş (pl. 
Beliu), Lăzăreni (pl. Ceica), Girişu de Criş (pl. centrală), Voivozi (pl. Mar
ghita), colonia Regina Maria (pl. Salonta), Cenaloş (pl. Săcuieni), Spinuş 
(pl. Sălard), Săcădat (pl. Tileagd), Girişu Negru (pl. Tinca) şi Lunca 
(pl. Vaşcău). Nu întotdeauna însă căminul-model era şi cel mai bun 
din cuprinsul plasei. Când s-a pus, de pildă, problema premierii celor 
mai bune cămine, din plasa Beiuş a fost propus căminul din Remetea, 
iar din plasa Salonta cel din Ciumeghiu. Cămin cultural model pe judeţ 
a fost ales cel din Cefa, condus de învăţătorul Constantin Anastasiu, un 
cămin într-adevăr de excepţie, atât ca dotare, cât şi ca organizare a 
activităţii proprii: ,,Căminul din Cefa are o activitate remarcabilă. El 
dispune de un local corespunzător cu un teren relativ mare, de o biblio
tecă care se citeşte cu plăcere de către membrii căminului, de un aparat 
de radio şi de fonduri care permit conducerii să se gândească şi înfăptu
iască unele amenajări şi să înzestreze clădirea cu mobilierul necesar. 
în felul acesta căminul cultural din Cefa a devenit un cămin model încă 
înainte de a fi fost ales ca şi cămin model pe judeţ" - se scrie într-un 
raport de inspecţie217 • 

Între 6-8 iunie 1939 a avut loc la Bucureşti Congresul Căminelor 
Culturale. Pe lângă conducerea căminului judeţean, din Bihor au parti
cipat la acest congres şi directorii căminelor culturale din Băiţa, Girişu 
Negru şi Gurbediu. 

In luna august, Serviciul Social a organizat la Vlşeul de Sus, în 
Maramureş, un curs de instruire pentru conducătorii căminelor culturale. 
Din Bihor au fost prezenţi directorii căminelor din Beiuş, Vaşcău, Re
metea, Lăzăreni şi Suplacu de Barcău. 

In cadrul Serviciului Social a fost creată şi o organizaţie pentru 
tineret - Şoimii Carpaţilor. La mijlocul lunii iunie a avut loc la Cluj 
instruirea secretarilor căminelor culturale judeţene în vederea organi
zării „unităţilor de şoimi"218 . Campania de constituire a acestor orga-

214 Ibidem, f. 57. 
215 In urma acestei acţiuni, de pildă, 37 de fete din Ciumeghiu, în lipsa unei 

îndrumări adecvate, şi-au confecţionat costume populare bănăţene. 
216 Nu deţinem informaţii că ar fi existat şi cămine culturale experimentale 

in Bihor. 
·i17 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 29, f. 213. 

218 La această instruire a participat Titus Roşu, secretarul Căminului cul
tural judeţean Bihor (Ibidem, f. 269). 

13• 
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nizaţii nu pare să fi înregistrat prea mare succes în Bihor. Sunt doar 
două cămine culturale despre care deţinem informaţii că ar fi organizat 
unităţi de şoimi: Lăzăreni (pl. Ceica) şi Remetea (pl. Beiuş). Trebuie 
totuşi că numărul şoimilor a fost mai mare, judecând după faptul că 
Ia serbările ASTREI de la Cluj urmau să participe, în luna septembrie, 
.120 de şoimi şi şoimane din judeţul Bihor, antrenaţi în prealabil la 
Băiţa219 . 

!n strânsă legătură cu acţiunea de „reromânizare a portului şi jocului 
naţional", se situează revitalizarea mişcării corale. Concursurile de 
coruri aveau loc acum la nivelul plăşilor220 . Un stimulent în pregătirea 
corurilor săteşti l-a constituit perspectiva organizării Concursului naţional 
de coruri de la Bucureşti (7-8 iunie 1939). Din informaţiile deţinute, 
reiese că la acesta a participat, din Bihor, doar corul din Remetea221 . 

Misiunea celei de-a doua secţii a căminelor culturale - secţia pen
tru cultura muncii -- se realiza prin munca în comun pentru diferite 
trebuinţe ale satului: plantări de puieţi şi gard viu, construirea de 
fântâni etc. 

Prin Serviciul Social, ASTRA s-a încadrat în 1939 şi în mişcarea 
de redactare a monografiilor sociologice iniţială de D. Gusti. Aceste 
monografii erau întocmite fie de către căminele culturale săteşti, fie 
de instituţii sau de echipele de studenţi trimise la sate pentru activitate 
culturală şi cercetări sociologice. Instrucţiunile privitoare la înfiinţarea 
căminelor culturale săteşti prevedeau şi misiunea acestora de a alcătui 
dări de seamă monografice asupra satului respectiv, având la dispoziţie 
pentru aceasta indicaţii şi formulare-tip, precum şi bibliografie îndru
mătoare222. !n acest sens, ştim, de pildă, că la Săcuieni căminul cultural 
de plasă a iniţiat o anchetă socială în colonia Mihai Viteazul (azi Mihai 
Bravu) în vederea alcătuirii monografiei satului, iar ca monografie so
cială întocmită de o instituţie de învăţământ, documentele amintesc pe 
cea întocmită de Şcoala Normală Unită din Oradea223. 

O direcţie importantă a activităţii Serviciului Social a constituit-o 
organizarea muncilor obşteşti şi contribuţia la educaţia prin muncă a 
tineretului. In Bihor, una dintre comunele căreia i s-a acordat atenţie 
din acest punct de vedere a fost Nimăieşti, propusă, la nivel central, 
pe lista celor care urmau să beneficieze de o campanie a echipelor Ser
viciului Social. Astfel, la 2 august 1939, la Nimăieşti s-a deschis o tabără 
a aşa-numitei Munci de Folos Obştesc, în care au fost concentraţi 100 de 
premilitari, elevi şi studenţi, pentru a lucra la îndiguirea cursului Văii 
Nimăieştilor. Începând de la 1 septembrie, echipa de premilitari a fost 
urmată de o aşa-numită echipă regală, alcătuită din studenţi din Cluj. 
Izbucnirea războiului i-a silit însă pe aceştia să plece pentru a se prezenta 
la unităţile militare de care aparţineau. Astfel, echipa, care trebuia să 
lucreze timp de două luni, s-a dispersat curând. 

219 Ibidem, f. 94. 
22o Ibidem, dos. 28, f. 63. 
221 Lista corurilor săteşti! active în perioada Serviciului Social (1939) se regă

se.şt~i în lista generală a corurilor de la caoitolul respectiv. 
222 Erau solicitate şi folosite lucrările Monografia satului, de H. Stahl, Teh

nica monografiei sociologice de Traian Herseni, Satul, sătenii şi serviciul social 
de Al. Lascarov-Moldoveanu (Ibidem, dos. 29, f. 294). 

223 Ibidem, dos. 28, f. 54. 
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Activitatea căminelor culturale nu s-a desfăşurat întotdeauna pe 
măsura aşteptărilor, fiind uneori subminată chiar din interior, în majo
ritatea cazurilor din cauza neînţelegerilor ivite între intelectualii rurali: 
între preotul ortodox şi cel greco-catolic (Drăgeşti, Nojorid), între învă
ţători (Lunca), ori în interiorul comitetului de conducere al căminului 
(Gurbediu)224• Alt factor responsabil pentru inactivitatea unor cămine 
l-a constituit lipsa de interes a celor aleşi în fruntea lor. Căminul cul
tural judeţean înregistra, de pildă, la inspecţia efectuată în Sălard, ,,o 
lipsă totală de interes pentru cămin. De la înfiinţare şi până acum, 
conducătorii căminului n-au rezolvat nici măcar corespondenţa ce li s-a 
trimis ... " 

Faptul că rolul intelectualităţii rurale era hotărâtor pentru existenţa 
reală a căminului cul,tural îl recunoştea şi conducerea ASTREI: ,,În ge
neral activitatea căminelor este în strânsă dependenţă de destoinicia şi 
dragostea conducătorilor acestor instituţiuni. Acolo unde preotul, învă
ţătorul şi notarul din sat sunt oameni de ispravă, căminul trăieşte şi 
prosperează "225• 

La începutul lunii septembrie 1939, căminele culturale bihorene se 
pregăteau pentru participarea la serbările ASTREI, ce urmau să aibă 
loc la Cluj, între 8-10 septembrie, în paralel cu manevrele regale, 
regele Carol manifestându-şi dorinţa de a vizita cu acel prilej şi câteva 
cămine culturale din partea de vest a ţării226 • Deteriorarea continuă a 
situaţiei internaţionale şi izbucnirea războiului au determinat însă renun
ţarea la organizarea festivităţilor de la Cluj. 

La scurtă vreme după aceea, prin decret regal, a fost suspendată 
activitatea întregului Servici Social. La 17 octombrie 1939, profesorul 
Dimitrie Gusti semna circulara prin care anunţa toate unităţile Servi
ciului Social că, ,,în împrejurările actuale şi în urma încordărilor generale 
îndreptate pentru apărarea ţării"227 , regele a hotărât suspendarea, pe 
timp nelimitat, a Serviciului Social. 1ncepând cu data de 1 noiembrie 
urma să înceteze orice activitate în cadrul său. Ca urmare, căminele 
culturale săteşti au revenit sub conducerea şi la programul tradiţional 
al ASTREI. Căminul cultural judeţean a dispărut, lăsând locul vechiului 
comitet al despărţământului central judeţean228 • Activitatea ASTREI s-a 
reîntors la vechile-i forme. 

In concluzie, deşi aplicată într-un răstimp scurt, Legea Serviciului 
Social a însemnat o schimbare marcantă în concepţia de pedagogie so
cială aplicată până atunci în domeniul culturii. Era, de fapt, doctrina 
sociologică a lui D. Gusti promovată în detrimentul vechiului sistem 
haretian, care se mărginea la răspândirea culturii în popor, fără a 
urmări însă şi dezvoltarea capacităţii acestuia de a-şi rezolva nevoile 
sociale. Serviciul Social promova în schimb acţiunea, în relaţie indi
solubilă cu cunoaşterea directă şi metodică a realităţii229 • Cultura era 

224 Ibidem, f. 70; dos. 29, f. 213. 
225 Ibidem, dos. 29, f. 213. 
226 Ibidem, f. 81. 
227 Ibidem, f. 24. 
228 Ibidem, dos. 28, f. 119. 
m O. Neamţu şi V. Krasnascschi, op. cit., p. 144-145. 
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privită acum ca o activitate umană îndreptată în mod deliberat spre 
realizarea unui scop social. 

Totodată, trebuie ţinut seamă de faptul că instituirea Serviciului 
Social a fost impusă prin lege şi dirijată de stat. ASTRA s-a confruntat 
în primul rând cu această faţetă oficială, fiind nevoită să accepte tutela 
statului. Acesta venea cu sistemul centralizat de instruire şi îndrumare. 
ASTRA a intrat astfel într-un adevărat angrenaj al rapoartelor, statis
ticilor, inspecţiilor şi cursurilor de instruire. Birocraţia a crescut sem
nificativ. O mare cantitate de hârtie era vehiculată în interiorul siste
mului: adrese, chestionare şi rapoarte circulau între judeţ, plăşi, cen
trala Ţinutului Someş şi cea de la Bucureşti. 

Serviciul Social a adus cu sine pragmatismul, vizând obiective con
crete - construcţii de drumuri, fântâni, îndiguiri de văi etc. - a căror 
realizare era menită să contribuie la ridicarea nivelului de civilizaţie 
al satului. 

Pe de altă parte, nu trebuie uitat că Legea Serviciului Social s-a 
instituit sub regimul de dictatură regală. Făcând parte din sistemul 
Serviciului Social, ASTRA a trebuit să accepte implicit şi frazeologia 
bombastică şi encomiastică, tipică oricărei perioade de dictatură, la fel 
ca şi marile congrese festiviste. In documentele acestei perioade se vor
beşte de „marea misiune" care a fost încredinţată ASTREI prin apli
carea Legii Serviciului Social, de o nouă „eră de reconstrucţie şi ridicare 
a satelor, iniţiată de însuşi Majestatea Sa Regele Carol Il"230, de ,,minu
nata lege a Serviciului Social ieşită din înţelepciunea măritului nostru 
Suveran" etc. 

RESURSE MATERIALE 

Conform statutelor, pentru realizarea scopurilor sale, ASTRA dis-
punea de următoarele surse de venituri: 

- cotizaţiile membrilor; 
- venituri realizate din publicaţiile şi întreprinderile Asociaţiunii; 
- venituri provenite din taxe de intrare percepute la serbări, con-

certe, conferinţe şi expoziţii; 
- donaţii, moşteniri şi legate; 
- colecte şi loterii; 
- subvenţii de la stat231 . 

După câte cunoaştem, în perioada interbelică ASTRA bihoreană n-a 
beneficiat de donaţii, moşteniri sau legate. 

Cotizaţiile de membru erau stabilite de adunarea generală, la pro
punerea Comitetului Central. Ele se plăteau anual şi se cifrau în 1921 
la următoarele sume: membrii fondatori - 400 de lei, membrii pe viaţă 
- 200 de lei, activi - 10 lei, iar membrii ajutători - 2 lei. Aceste 
sume au crescut treptat, ajungând în 1936 la următoarele: membrii fon
datori - 1 OOO de lei, membrii pe viaţă - 500 de lei, membrii activi --
30 de lei şi membrii ajutători- 10 lei232 . 

230 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 29, f. 334. 
231 Statutele Asociaţiunii pentru Literatura Română şi Cultura Poporului Ro

mân „ASTRA", Tiparul Institutului de Arte Grafice „Dacia Traiană", Sibiu, 1936, p. 4. 
m Ibidem, p. 18. 
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În 1925, adunarea generală a hotărât ca despărţămintelor şi cercu
rilor culturale să li se lase, pentru trebuinţele lor, în întregime, cotiza
ţiile provenind de la membrii activi şi cei ajutători233 • Această hotărâre a 
rămas în vigoare şi după reorganizarea din 1926. Despărţămintele cen
trale judeţene, apărute după această dată, reţineau 80J/0 din cotizaţiile 
membrilor fondatori şi pc viaţă, restul de 20 J/0 fiind vărsat la casieria 
centrală pentru fondul inalienabil al Asociaţiunii234 • 

La nivelul satului, cercul cultural reţinea 50J/0 din cotizaţiile mem
brilor activi şi ajutători, restul de 50 1/o fiind transferat despărţământului 
de plasă235 . La fondurile băneşti ale cercurilor culturale mai participau 
uneori şi comit€tele bisericeşti şi cele şcolare din satul respectiv230 . 

Situaţia financiară precară a Asociaţiunii a făcut în general imposi
bilă sprijinirea corespunzătoare a despărţămintelor. Sprijinul acordat 
de centrala ASTREI ia fost, astfel, puţin şi sporadic şi pentru despăr
ţământul bihorean. Abia în 1939, în scurta perioadă a Serviciului Social, 
căminului cultural judeţean Bihor i-a fost repartizată suma de 80 OOO de 
lei din partea centralei ASTREI237 . 

În schimb, chiar dacă nu cu sume prea mari, Prefectura judeţului, 
precum şi primăriile oraşelor şi în primul rând Primăria Oradea, au 
susţinut sistematic ASTRA, înscriind în fiecare an bugetar câte un capi
tol cu această destinaţie. Încă din 1925, V. Goldiş ceruse alocarea unor 
sume mai importante de la bugetele judeţelor „pentru trebuinţele de 
propagandă culturală"238 • În bugetul pe anul 1926 al Prefecturii Bihor 
a fost prevăzută pentru ASTRA suma de 150 OOO de lei239. Din subven
ţiile primite de la Prefectură şi primăriile oraşelor, lOJ/o se vărsa la 
casieria centrală a ASTREI pentru fondul de rezervă240 • 

În perioada crizei, subvenţiile primite de la administraţia locală au 
scăzut din ce în ce mai mult, reducându-se treptat spre sume minime 
şi acelea neîncasabile, iar în cele din urmă suprimate. Pentru anul 1931, 
aceste subvenţii existau încă şi se cifrau la: 53 OOO de lei din partea 
Prefecturii, 1 OOO de lei din partea Primăriei Marghita şi chiar din 
partea primăriilor comunale mici sume cuprinse între 50-200 de lei241 • 

In afara banilor primiţi de la administraţia locală, ASTRA bihoreană 
a luat parte la acţiuni iniţiate de ASTRA centrală în vederea sporirii 
fondurilor sale: prin plasarea unor bilete de loterie242 sau prin colec
tarea unor sume de bani pe liste de subscripţie243 • De obicei, veniturile 

233 Raportul general prezentat de comitetul central al Asociaţiunii . . . asupra 
lucrărilor sale şi a situaţiunii acestei instituţii în anul 1925, în Transilvania, 1926, 
nr. 8-9, p. 397. 

234 Statutele Asociaţiunii ... , p. 15. 
235 Ibidem. 
236 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 16, f. 49. 
237 Ibidem, dos. 2'9, f. 348. 
238 Ibidem, dos. 5, f. 15. 
239 Ibidem, f. 11. 
240 Ibidem, dos. 6, f. 6. 
241 Ibidem, dos. 14, f. 10. 
242 Raportul general al comitetului central al Asociaţiunii . . . asupra lucră-

1,!lor sale şi a situaţiei acestei instituţiuni în anul 1921, în Transilvania, 1922, 
nr. 7-8, p. •155. 

243 Tablou despre rezultat1:l „Ofrandei publice cu liste de subscripţie în anul 
1936/1937, in Transilvania, m37, nr. 3, µ. 160. 
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rezultate din acest gen de activităţi erau împărţite între centrala 
ASTREI şi despărţământul judeţean. 

Odată cu adoptarea zilei de 1 Decembrie ca zi a ASTREI, s-a luat 
hotărârea ca toate veniturile rezultate din organizarea festivităţilor pri
lejuite de aniversarea acestei zile să fie lăsate despărţămintelor, urmând 
ca acestea să raporteze despre sumele încasate şi despre felul în care au 
fost întrebuinţate. 

În 1927, despărţământul bihorean a făcut o încercare de a-şi spori 
veniturile prin concesionarea unui cinematograf din Oradea, dar din 
cauza unor neînţelegeri între comitetul despărţământului judeţean şi 
centrala de la Sibiu, încercarea a eşuat245 • 

Alături de propaganda prin conferinţe şi şezători, un capitol al 
activităţii ASTREI care a reclamat resurse materiale mai importante 
a fost cel al şcolilor ţărăneşti. De la bun început, ASTRA centrală a 
ţinut să sublinieze că „va putea veni numai în cazuri excepţionale în 
ajutorul material al şcoalelor" 246 • Astfel, subvenţiile necesare întreţinerii 
şcolilor ţărăneşti au provenit în Bihor în cea mai mare parte de la Pre
fectură, de la Camera de Agricultură, cu ajutoare ceva mai mici contri
buind Primăria Oradea, Camera de Comerţ şi Industrie şi Banca N aţio
nală. Divizia 17 Infanterie, cu garnizoana la Oradea, a oferit de fiecare 
dată echipamentul necesar cazării ţăranilor. O singură dată, ASTRA 
centrală a participat şi ea cu o subvenţie de 15 OOO de lei247. În 1937, 
din lipsă de fonduri, s-a ajuns chiar la o soluţie extremă, ţăranii-elevi 
din satele apropiate fiind găzduiţi chiar în casa preşedintelui despăr
ţământului - doctorul Emil Pop. 

Cu toată subţirimea fondurilor de care dispunea, ASTRA a găsit 
totuşi resursele necesare pentru a subvenţiona din când în când, la 
rândul ei, instituţii sau persoane particulare: Reuniunea de cântări 
Hilaria,248, Tipografia Românească249 sau elevi săraci250 . 

În concluzie, resursele materiale de care a dispus ASTRA în peri
oada interbelică nu au fost suficiente pentru desfăşurarea unei activităţi 
cu adevărat eficiente. Pe lângă veniturile provenite din cotizaţiile mem
brilor, sprijinul financiar al statului, de la bugetele organelor adminis
traţiei locale, constituia un factor hotărâtor pentru funcţionarea despăr
ţămintelor bihorene. 

Singurul funcţionar plătit al ASTREI, începând cu 1925, era secre
tarul despărţământului judeţean. Ceilalţi membri ai comitetelor de con
ducere nu erau remuneraţi, fiind nevoiţi, dimpotrivă, să suporte nume
roase cheltuieli (în primul rând cele de deplasare) pe cont propriu. S-a 
simţit în permanenţă lipsa unui mijloc de deplasare propriu - un auto
mobil. ,,Cu cerşitul pe la autorităţi nu putem face mare ispravă"2'H, se 
scria într-un raport al comitetului despărţământului judeţean. Într-adevăr, 
documentele de arhivă parcurse demonstrează că îndeosebi fiecare acţiune 

244 Cronică, în Transilvania, 1926, nr. 1, p. 31. 
245 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 9, f. 10, 1:6-19, 27, 3,4-~5, 37, 44--45. 
246 Ibidem, dos. 17, f. 3. 
247 Ibidem, dos. 30, f. 5-0. 
2 ' 8 Ibidem, dos. 12, f. î7; dos. 13, f. 2; d:os. 14, f. W. 
24n Ibidem, dos. 4, f. ~-
200 Ibidem, dos. 10, f. 5, B. 
201 Ibidem, dos. 29, f. 332. 
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de mai mare amploare, fie concurs de coruri, şcoală ţărănească etc. pri
lejuia din partea conducerii despărţământului o stufoasă şi cronofagă 
corespondenţă în vederea obţinerii de sprijin material din partea unor 
autorităţi civile, financiare, ecleziastice etc. Situaţia materială a despăr
ţământului judeţean nu s-a îmbunătăţit prea mult nici după intrarea în 
sistemul Serviciului Social. În luna mai 1939, bugetul alocat era încă 
necunoscut, iar secretarul căminului cultural judeţean nu-şi primise încă 
salarul252. 

PREŞEDINŢII „ASTREI" BIHORENE 

1. AUREL LAZAR (1923-1930) 

Personalitatea lui Aurel Lazăr, avocat orădean şi cunoscut militant 
pentru unirea Transilvaniei cu România, nu are nevoie de prea multe 
prezentări. Acesta a devenit membru al asociaţiei culturale ASTRA încă 
de la înfiinţarea despărţământului orădean al acesteia, în 1900. 

Primul rol important deţinut în cadrele Asociaţiunii imediat după 
Unire a fost acela de organizator al adunării generale pe întreaga Tran
silvanie, · adunare ţinută la Oradea în octombrie 1920. Centrala de la 
Sibiu a ASTREI i-a încredinţat apoi, în 1923, reorganizarea despărţă
mântului Oradea, chestiune de care s-a ocupat în mod deosebit, astfel 
încât la adunarea de reorganizare din 15 martie 1923 a şi fost ales, 
,,cu aclamaţiuni", director al despărţământului. 

În 1925, în adunarea generală ţinută la Reghin, A Lazăr a fost ales 
în noul Comitet Central al ASTREI, poziţie pe care a deţinut-o, de alt
fel, până la moartea sa. 

În 1926, a fost primul preşedinte al despărţământului central jude
ţean (care era în acelaşi timp şi preşedinte al despărţăm~ntului Oradea). 
Perioada sa de preşedinţie coincide cu perioada de preşedinţie, la nivel 
central, a vechiului său prieten şi colaborator - Vasile Goldiş. 

Trei decenii de activitate în cadrele ASTREJ2·'3 i-au oferit lui A Lazăr 
posibilitatea şi dreptul de a o cunoaşte şi de a o evalua sub toate aspec
tele şi în toate resorturile sale. Era mereu preocupat de modul în care 
s-ar putea realiza, cât mai eficient, ,,partea principală din programul 
cultural al Asociaţiunii, care are de ţintă crearea şi susţinerea unui con
tact viu între cărturarii şi ţăranii români". Din acest punct de vedere, 
a deplâns de multe ori lipsa de angajare a unor intelectuali care nu 
înţelegeau „că e datorie de conştiinţă românească să te angajezi cu 
toate puterile în slujba propagandei naţionale." 

În perioada în care A Lazăr s-a aflat la conducerea despărţămân-
- tului, acesta a practicat în principal miiloacele clasice de propagandă 

ale ASTREI, îndeosebi conferinţele şi prelegerile, cărora s-a încercat să 
li se imprime un suflu nou. Încercând să mobilizeze forţele intelectuale 
pe care le avea la dispoziţie, a oferit el însuşi, în primul rând, exemplul 
său personal, remarcându-se în campaniile de conferinţe şi şezători eul-

252 Ibidem, f. 331-332. 
253 Activitatea sa, dm acest punct de vedere, este amintită, cu unele amă

nunte şi in lucrarea lui Teodor Neş, Oameni din Bihor, Tipografia Diecezană, 
Oradea, 1937, p. 571-574. 
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turale organizate în colaborare cu AST R-A medicală. A militat în acelaşi 
timp pentru apropierea ASTREI de populaţia românească a oraşelor, nu 
atât de intelectuali, câci aceştia erau oricum cuprinşi în sistemul de 
propagandă culturală al Asociaţiunii, cât mai ales de meseriaşi şi de 
muncitori. 

Sub conducerea sa a pornit acţiunea pentru înfiinţarea Muzeului 
Etnografic al Bihariei, în primăvara anului 1927 şi tot în timpul pre
şedinţiei sale a început în despărţământul bihorean o mişcare corală 
deosebit de activă, care şi-a pus amprenta atât asupra activităţii propriu
zise a asociaţiei, cât şi asupra peisajului cultural al satelor bihorene. 

Ultima şedinţă a comitetului despărţământului ASTREI, pe care 
Lazăr a găzduit-o în locuinţa sa, a fost cea din 1G septembrie 1930. Aurel 
Lazăr a murit la 18 noiembrie 1930. 

2. TEODOR NEŞ (1930--1935) 

A fost profesor de matematică şi fizică şi director al Liceului „Ema
nuil Gojdu" din Oradea. 

înainte de alegerea sa în fruntea despărţământului bihorean al 
ASTREI, (după moartea lui Aurel Lazăr), a activat ca membru al comi
tetului acestui despărţământ şi ca membru activ al secţiunii centrale de 
ştiinţe naturale254. în această din urmă calitate, a elaborat mai multe 
conferinţe din domenii pe atunci actuale ale fizicii, pe care le-a publicat 
în revista Transilvania253, remarcându-se în acelaşi timp ca un partizan 
al folosirii aparatului de proiecţie cinematografică în activitatea de pro
pagandă a ASTREI. 

în anii 1927, 1930 etc. s-a evidenţiat în calitate de conferenţiar în 
„echipele culturale" ale ASTREI şi în campaniile de întemeiere a unor 
cercuri culturale şi biblioteci poporale. A împărtăşit aceleaşi convingeri 
ca şi Aurel Lazăr despre necesitatea educării în spirit naţional a păturii 
muncitorilor români de la oraş. 

Ca preşedinte al filialei bihorene a Ligii Antirevizioniste, a imprimat 
şi ASTREI o puternică orientare în acest sens. A fost, în paralel, şi pre
şedinte al Casei Naţionale a Judeţului Bihor, în sediul căreia era, de 
altfel, găzduită şi ASTRA. Sub conducerea sa, în 1934, vechea iniţiativă 
a ASTREI de a întemeia un Muzeu Etnografic al Bihariei, a prins viaţă 
sub auspiciile Casei Naţionale. 

La 9 mai 1935, Teodor Neş şi-a dat demisia din !funcţia de preşe
dinte al ASTREI bihorene256, pe motive de sănătate, însărcinând cu exer
citarea drepturilor prezidenţiale, până la proxima adunare generală, pe 
vicepreşedintele Teodor Popa. Din documente ulterioare, mai reiese un 
motiv, poate principalul, al demisiei sale - neputinţa de a realiza, din 
motive independente de voinţa sa, şcoala ţărănească257 • 

254 Secţiunea ştiinţelor naturale, în Transilvania, 11925, nr. 7---<I, p. 294-2'95. 
255 Relativitatea universală a lui A. Einstein, in Transilvania, 192'1, nr. 1-0-12, 

p. 880-&97; Concepţia cosmică de la Thales până la Einstein, în Transilvania, 
1922, nr. 2, p. 13,3-1,314; Cinematograful, în Transilvania, 1926, nr. 11-1'2, p. 619-626. 

256 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 20, f. 57. 
257 Ibidem, f. 84-85. 
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3. TEODOR POPA (1935-1940) 

Apropiat al lui Aurel Lazăr prin profesie (avocat), convingeri po
litice şi preocupări culturale, Teodor Popa a activat şi el în cadrele 
ASTREI încă de la începuturile despărţământului orădean, pentru ca în 
perioada interbelică să fie şi preşedinte al Reuniunii de Cântări „Hila
ria" şi membru în comitetul Casei Naţionale. 

După o perioadă de interimat, pe care a asigurat-o în urma demi
siei lui T. Neş, a fost ales în mod oficial preşedinte al despărţământului 
bihorean al ASTREI în cadrul adunării generale de la 7 noiembrie 1935258• 

După ,ce în anii anteriori se remarcase ca unul din cei mai neobosiţi 
conferenţiari, imediat după venirea sa in fruntea despărţământului ju
deţean, a organizat sistemul şcolilor ţărăneşti, ocupându-se cu perseve
renţă, timp de patru ani, de buna lor funcţionare. Iniţiativa înfiinţării 
de şcoli ţărăneşti şi în despărţămintele de plasă îi aparţine, fiind pre
luată şi de conducerea centrală a ASTREI. 

Teodor Popa a fost ultimul preşedinte interbelic al ASTREI biho
rene. In vara anului 1940, s-a situat pe o poziţie fermă, de împotrivire 
faţă de cedările teritoriale impuse României259• 

* 
* * 

O trăsătură comună a celor trei preşedinţi ai ASTREI interbelice 
o constituie spiritul organizatoric, dar şi capacitatea de a mobiliza şi 
de a se mobiliza. Este necesar să apreciem acest lucru la justa sa va
loare, cu atât mai mult cu cât, pe lângă faptul că fiecare dintre ei şi-a 
onorat cu brio profesia, au deţinut şi funcţii de conducere în administra
ţia locală, în conducerea altor asociaţii culturale sau profesionale, fiind 
totodată implicaţi şi în viaţa politică, fiecare în funcţie de convingerile 
sale. 

LOCUL ŞI ROLUL „ASTREI" 
IN ANSAMBLUL ASOCIAŢIILOR CULTURALE ROMÂNEŞTI 

DIN PERIOADA INTERBELICA 

Greutăţile întâmpinate în reorganizarea activităţii după război, în
fiinţarea treptată şi mult prelungită a despărţămintelor de plasă, au în
târziat în oarecare măsură clarificarea şi adoptarea noului program, 
adaptat condiţiilor de după Unire. 

In cele din urmă, ASTRA a hotărât să-şi păstreze programul tra
diţional, trecând însă de la militantismul cultural subsumat idealului 
unităţii politice, care nu-şi mai avea obiectul, spre o cuprindere cât mai 
largă în acţiunea de culturalizare. Spre deosebire de alte asociaţii cul
turale, care !;ii-au urmărit programul cu mai multă sau mai puţină stric
teţe, în funcţie de împrejurări, ASTRA şi-a urmat programul cu per
severenţă, deşi s-a lovit şi ea adesea de acel „prag al constituirilor", pe 

258 Ibidem, f. 81. 
259 Ibidem, dos. 39, f. 65---66. 
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care atât de bine îl sesiza redactorul Familiei, M. G. Samarineanu şi 
care, din mai multe motive, era atât de greu de depăşit. 

Alături de celelalte asociaţii culturale româneşti, şi ASTRA a de
filat de multe ori sub lozinca „ofensivei culturale", lozincă sub care s-au 
desfăşurat, cu fast şi zgomot, multe acţiuni culturale. Dincolo de festi
vismul declarativ, realitatea demonstra însă lipsa unui sistem şi a unui 
plan clar de acţiune în orientarea culturii naţionale, cel puţin la nivelul 
asociaţionismului cultural românesc. Singurul eşalon care prolifera era 
cel al „inspectorilor culturali bugetofagi"260. 

Dincolo de toate acestea, ASTRA pare să fi fost totuşi asociaţia cul
turală cu aria de cuprindere cea mai largă. Ţelul său principal - eman
ciparea poporului prin cultură - poate părea anacronic pentru perioada 
interbelică. Conducerea ASTREI a considerat însă că, odată realizată 
Unirea, obiectivul educaţiei naţionale nu trebuie părăsit; trebuie să i se 
confere doar noi nuanţe. 

Există sectoare în care ASTRA a completat activitatea celorlalte 
asociaţii culturale. Este vorba de activitatea culturală la sate, care con
stituia, de altfel, punctul forte al eforturilor ei. în afară de Reuniunea 
Cele Trei Crişuri (în primul deceniu al activităţii sale) şi de Reuniunea 
Femeilor Române din Beiuş, celelalte asociaţii culturale şi-au cantonat 
cu precădere activitatea în mediul urban (şi aici în principal în mediile 
intelectuale româneşti) şi mai ales la Oradea. ASTRA, în schimb, a 
considerat că ţăranul român, frustrat înainte de 1918 de posibilitatea 
unei educaţii naţionale neîngrădite, trebuia să fie ajutat acum să com
pleteze acest gol. în plus, ASTRA a urmărit de fapt în perioada inter
belică o restructurare a întregului mod de a gândi al ţăranului, înce
pând de la felul de a face agricultură şi de a-şi organiza gospodăria până 
la participarea sa, ca cetăţean conştient de drepturile şi îndatoririle sale, 
la treburile obştei. 

Obiectivul era destul de pretenţios. Cum şi în ce măsură a reuşit 
ASTRA să se apropie de el în perioada dintre războaie transpare, par
ţial, şi din lucrarea de faţă. In orice caz, în ce-i priveşte pe ţărani, 
ASTRA a avut cel puţin avantajul de a lucra cu un auditoriu în gene
ral numeros prin participare şi unitar prin etnie şi preocupări. 

ASTRA n-a avut posibilităţi editoriale proprii (aşa cum a avut, de 
pildă, Casa Naţională a Judeţului Bihor), dar a creat şi întreţinut un 
adevărat cult al cărţii, cum puţine asociaţii culturale interbelice au 
făcut-o. Ca mijloace specifice de acţiune, ea a fost, prin excelenţă, o 
.1sociaţie „conferenţiară". 

Observăm că, în general, succesul acţiunii culturalizatoare a AS
TREI a depins de doi factori esenţiali: oamenii şi resursele materiale. 
Resursele materiale, după cum am văzut, au fost întotdeauna deficitare, 
iar în anumite perioade chiar precare. Astfel, în condiţiile penuriei de 
resurse materiale, factorul uman' a avut cuvântul hotărâtor. 

Perioadele active ale ASTREI au fost determinate şi impulsionate 
de aflarea în fruntea despărţămintelor şi în comitetele de conducere a 
unor intelectuali animaţi de simţul datoriei, dar înzestraţi în acelaşi timp 
şi cu capacitate organizatorică. In mod deosebit trebuie scoasă în evi-

260 M. G. Samarineanu, Ofensiva culturală, în Familia, 1.928, nr. 3-4, p. 1. 
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denţă contribuţia intelectualităţii rurale - învăţătorii şi preoţii - la 
munca desfăşurată de ASTRA Asociaţiunea a antrenat şi la oraşe un 
potenţial intelectual puternic. Acesta - atât cel rural, cât şi cel ur
ban - n-a fost însă omogen ca atitudine. De la cel care-şi oferea lo
cuinţa pentru a găzdui cursanţii şcolii ţărăneşti până la cel care cerea 
remunerarea muncii prestate în plus, se întâlneşte toată gama unor ati
tudini diferenţiate faţă de o activitate fără avantaje materiale, care re
clama mult efort şi ale cărei rezultate nu puteau fi percepute imediat. 

Notabilă este în atitudinea ASTREI interbelice detaşarea ei faţă de 
politică şi faţă de conflictele interconfesionale, într-o epocă marcată pu
ternic de politicianism şi de partizanatul confesional261 • 

Activitatea interbelică a ASTREI bihorene s-a întrerupt brusc. După 
ce, din cauza concentrărilor, adunarea generală a despărţământului, pla
nificată pentru 30 iunie 1940262 , n-a mai putut avea loc, punerea în 
aplicare a dictatului de la Viena a divizat Bihorul în două părţi, apar
ţinând la două state diferite. Ceea ce s-a întâmplat în jumătatea de sud 
a judeţului în perioada 1941-1944 şi mai ales ce s-a întâmplat în între
gul judeţ după 1944 poartă amprenta unor cu totul alte epoci şi condiţii. 

LES PRINCIPALES DIRECTIONS D'ACTIVITE DE L'ASTRA EN BIHOR 
A L'EPOQUE DE L'ENTRE DEUX GUERRES 

- Resume -

L'ouvrage se place a la suite des preoccupations plus anciennes de l'auteur, 
concretisees par la publication des donnees essentielles sur l'activite des filiales 
de Bihor de l'association culturelle ASTRA a l'epoque de l'el!ltre deux guerres. 
Les donnees et Ies conclusions qui en resultent on Ies utilise dims la presente 
etude. 

L'ouvrage contient Ies suivants chapitres: l'organisation de !'ASTRA; buts 
et directions dans son activite culturelle; Ies cercles culturels; Ies bibliotheques 
populaires; Ieis conferences et Ies reunions culturelles; Ies ecoles paysannes; le 
mouvement choral; Ies demarches pour la constitution d'un musee ethnographique 
de Bihor; Ia revue ASTRA Bihariei; l'activite dans Ies cadres du Service Social; 
Ies ressources materielles; Ies prelsidents de la filiale departementale pendant cette 
epoque (Aurel Lazăr, Teodor Neş eit Teodor Popa); la place et le role de !'ASTRA 
dans l'ensemble des associations culturelles roumaines a l'epoque de l'entre deux 
guerres. 

261 Ibidem. 
~62 Arh. St. Oradea, fond cit., dos. 30, f. 68. 
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